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جبران هزینه ها از جیب مردم! 
کارمزد تراکنش های بانکی براساس مصوبه بانک مرکزی افزایش یافت 

همه  چیز از یک اصلاح شروع شد؛ اصلاح کارمزد تراکنش های خرید کارتی. درست 
زمانی که اصناف درگیر چالش های مالیاتی بودند، طرحی دیگر س��دی جدید در برابر 
آنها ساخت. این واقعیت بر کسی پوشیده نیست که دریافت هر گونه خدمتی در اقتصاد 

مستلزم پرداخت هزینه است. از سوی دیگر مردم و شبکه بانکی از شبکه ایجاد شده سود 
می برند، اما تصمیم اخیر در پی تقاضای شبکه بانکی اخذ شده است؛ درخواستی مبنی 
بر اینکه بیشتر درآمد آنها ناشی از ارائه خدمات باشد تا ناشی از سود. البته اصلاح نظام 

کارمزد مدت هاس��ت که یکی از دغدغه های اصلی کارشناسان و متخصصان در صنعت 
بانکداری و پرداخت است. حال سوال مطرح این است که این افزایش کارمزد بابت ارائه 

چه خدماتی است؟ چه چیزی تغییر پیدا کرده است؟

حـذف کـارت سوخـت کـلیـد خـورد

8

10

داستان سرایی های 
بی پایان از واردات خودرو

ناترازی در آب، برق و نظام پولی 
داریم

روز گذشته و در مراسمی با حضور سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری، مراسم 
روز ملی صنعت و معدن با ش��عار »صنعت و معدن پیش��ران پیشرفت در گام دوم 
انقلاب« برگزار شد. در بیست وهفتمین سالروز ملی صنعت و معدن، مسئولانی از 
3 قوه حضور داشتند و نمایندگان برخی تشکل ها و مدیرانی از بنگاه های صنعتی 
و معدنی به بیان مش��کلات و ش��رایط روز پرداختند. همچنین، در این همایش از 
واحدهای صنعتی و معدنی منتخب ملی تقدیر ش��د که ش��امل ۵۸ واحد نمونه، 

32خوشه صنعتی، ۲ کارآفرین و ۲ شهرک صنعتی منتخب بودند.

اغل��ب کارشناس��ان و صاحب نظران ح��وزه خودرو 
معتقدن��د واردات خ��ودرو تنها راهکار کم��ک به بازار 
خ��ودرو و برقراری تعادل در آن نیس��ت. البته بر این 
موض��وع نیز تاکید دارند که واردات صرفا در چارچوب 
و س��ازکار درست می تواند به تعادل بازار خودرو کمک 

کند.
 ای��ن اظهارات در حالی اس��ت که هم��واره متولیان 
ام��ر و وزرای صم��ت در برنامه های پیش��نهادی خود 
ب��رای گرفت��ن رای اعتم��اد مجلس بر انج��ام واردات 
خ��ودرو تاکی��د دارن��د و آن را یک راه��کار برای حل 
مش��کل بازار خودرو می دانند. وزی��ر جدید صمت نیز 
چنین رویکردی دارد و ضمن تاکید بر واردات خودرو، 
آن را اب��زاری برای مبارزه با ران��ت و انحصار می داند. 
آیا به راس��تی واردات بازار نابس��امان خودرو را بسامان 
می کن��د و در وضعیت کنونی بهترین راهکار اس��ت؟ 
واردات خ��ودرو با چه س��ازکاری می تواند به نفع بازار 

خودرو و در کل اقتصاد ما باشد؟

 طرح آزمایشی تخصیص سهمیه سوخت با کارت بانکی را بررسی کرد



تمامیمعاملاتبورسی۱۷اردیبهشتبررسیمیشود

اسامیمتخلفانمنتشرخواهدشد

خبر
2

یکشنبه 
11 تیر 1402  

13 ذی الحجه 1444
2 ژوئیه 2023
 شماره 2349
پیاپی3667

ط��رح ادغام وزارت صنایع و مع��ادن و وزارت بازرگانی 
با عنوان جدی��د وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت(، 
س��ال ۱۳۹۰ در دول��ت ده��م مصوب و اجرایی ش��د. از 
آن زم��ان تاکنون، باوجود موافق��ت مجلس دهم در مهر 
۱۳۹۸ ب��رای تفکیک دوباره و تش��کیل وزارت بازرگانی، 
این موضوع به نتیجه نرس��ید. سابقه تقاضا برای تشکیل 
وزارت بازرگان��ی به دولت قبل بازمی گردد که با مخالفت 

نمایندگان منتفی شد و دولت نیز آن را معلق کرد.
از حدود یک س��ال گذشته، بحث تفکیک دوباره مطرح 
ش��د و حالا به نظر می رس��د دولت و مجلس می خواهند 
گامی در جهت تش��کیل وزارت بازرگانی بردارند. در این 
می��ان دو نگاه به موضوع تفکیک وج��ود دارد؛ گروه اول 
ادغ��ام یا تفکی��ک وزارتخانه را راه حل مش��کلات موجود 
اقتصادی نمی دانند و به دنبال راهکارهای بهتری هستند؛ 
آنها معتقدند هزینه تکرار اشتباه را نه تنها دولت و مجلس، 
بلک��ه در نهایت مردم باید دهند. گ��روه دوم اما معتقدند 
بازرگانی در اقتصاد ایران مغفول مانده و تش��کیل وزارت 
بازرگانی به اقتصاد کشور و تنظیم بازار کمک خواهد کرد.
نگاه��ی ب��ه فرآیند ادغ��ام وزارت بازرگان��ی در وزارت 
صنایع و معادن در دولت دهم و طی س��ال ۱۳۹۰ نشان 
می ده��د در این ادغ��ام الزامات و ش��رایط لازم از منظر 
کوچک سازی و کاهش تصدیگری دولت را لحاظ نکردند 
و در نتیجه گرهی از مش��کلات اقتصادی کشور باز نشد؛ 
به عبارتی ش��فاف تر ب��ا ادغام غیرکارشناس��ی و واگذاری 
نادرست وظایف در اس��ناد بالادستی بسیاری از بخش ها 

با چالش هایی مواجه شدند. 
به نظر می رسد مش��کلات اصلی مبتلابه حوزه صنعت، 
معدن و تجارت در حال  حاضر ارتباط جدی و مستقیمی 
با س��اختار س��ازمانی این وزارتخانه ندارد و این مشکلات 
بیش��تر معلول علل و عواملی اس��ت ک��ه در کلیت نظام 
اقتص��ادی کش��ور وج��ود دارد. باور کنیم عل��ل و عوامل 
اصلی مشکلات مبتلابه تنظیم بازار داخلی و افزایش نرخ 
کالا و خدم��ات تنها تخلف بنگاه های اقتصادی نیس��ت و 
تنها تمرکز بیش��تر دولت بر بازار نیز ای��ن درد را درمان 
نخواهد کرد. عوامل نابس��امانی های موجود، در شرایط و 
مکانی غی��ر از این وزارتخانه رقم می خ��ورد که برخی از 
آنها عبارتند از کاهش لحظه ای قدرت پول ملی ناش��ی از 
رفتار اقتصادی دول��ت در عدم کنترل نقدینگی، عملکرد 
غیرمولد نظام بانکی، عدم مدیریت ساختارمند بازار ارزی 
و البته گس��ترش دای��ره تحریم های اقتص��ادی در کنار 
برخی بی تدبیری های داخل��ی. عایدی مجموعه ای از این 
رفتار در ویترین اقتصادی کش��ور ک��ه همان بازار داخلی 
و تجارت خارجی اس��ت خود را نش��ان می دهد؛ بنابراین 
با جابه جای��ی، تفکیک، ادغام، انحلال یا س��ایر اقداماتی 
از این قبیل در حوزه تج��ارت، صنعت و معدن نمی توان 
به حل این موضوعات امیدوار بود. به نظر می رس��د آب از 
سرچش��مه گل آلود اس��ت؛ پس باید عوامل بالادستی را 
اصلاح کرد. در حوزه تنظیم بازار، خلاف تصورات موجود، 
ضریب تاثیرگذاری دس��تگاه های نظارتی در کنترل تورم 
و کاه��ش قیمت ها در بازار از منظر اقتصاد بس��یار ناچیز 
و در عالی ترین ش��رایط کمتر از ۱۲ تا ۱۵ درصد ارزیابی 
می شود. این ساختارها در دنیا برای کنترل تورم و کاهش 
قیمت ها طراحی نشده اند و تنها به عنوان حسگرهای بازار 
می توانند س��اختارهای تصمیم س��از کش��ور را نسبت به 
ش��رایط بازار و مشکلات آن آگاه س��ازند تا تدابیر با نگاه 
درس��تی اجرایی ش��وند. این تصور غلط از دوران پهلوی 
دوم تاکن��ون رواج داش��ته و تص��ور بر آن اس��ت که این 
س��اختارها باید با گرانفروش��ی و گرانی مبارزه کنند، این 
در حالی اس��ت که در اقتصاد بازار، مبارزه ای وجود ندارد 
و همه فرآیندها براساس منطق اقتصادی و نظام عرضه و 
تقاضا انجام می شود. به همین دلیل، طی ۵۰ سال گذشته، 
اقتص��اد ایران مملو از مبارزات ناکامی اس��ت که دولت ها 
ب��رای کنترل بازار و کاهش قیمت ها انجام داده  و البته به 
نتیجه هم نرسیده اند. با این  همه برای رفع مشکلات روز 
باید اقدامات جدی صورت گیرد. تمرکز بر نقاط بحران ساز 
و آس��یب پذیر حوزه صمت از منظ��ر تولید و ایجاد زمینه 
رقابتی سازی تولید براساس مزیت های اقلیمی و اقتصادی 
از مهم ترین راهکارهایی اس��ت که باید در دستور کار قرار 
گیرد تا دست مافیای احتمالی در این حوزه کوتاه شود و 

شاخص رضایتمندی مردم ارتقا یابد.
در ح��وزه نظارت و کنترل ب��ازار و تولید و واردات کالا 
نی��ز تجمیع وظایف نهادهای نظارتی چون س��ازمان ملی 
اس��تاندارد ایران با س��ازمان حمای��ت مصرف کنندگان و 
تولیدکنن��دگان تحت عنوان ی��ک نهاد عال��ی نظارت بر 
کیفی��ت و کمیت و حمای��ت از مصرف کنندگان زیر نظر 
ریاست جمهوری یک تجربه کارآزموده محسوب می شود 
که در اقتصادهای کش��ورهای توس��عه یافته نیز مصادیق 

موفقی از آن به چشم می خورد. 
با عنایت ب��ه مطالب پیش گفته، می توان این دیدگاه را 
مطرح کرد که ش��رایط فعلی اقتصاد کش��ور نه تنها انتزاع 
ح��وزه صنعت و مع��دن از تجارت را ام��ری به مصلحت 
نمی داند، بلکه باید تلاش کرد تا با اصلاح رویه های موجود 
در حوزه های بحران س��از در امر تولی��د، تجارت و کنترل 
بازار، ساختارها را متناسب با نیازهای کشور اصلاح و فعال  
ک��رد و این ام��ر برعهده همه ارکان کش��ور اعم از دولت، 

مجلس و قوه قضاییه است.
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نقدی بر لایحه 
تفکیک وزارت صمت

غلامعلی رموی
کارشناس اقتصاد

تجارت صنعت

مدی��ر نظارت بر بورس ها س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار گفت: 
باتوجه ب��ه ابلاغیه اخیر معاون اول رئیس جمهوری و افزایش ظن 
معاملات مبتنی بر اطلاعات نهانی حوالی تاریخ صدرالاشاره، پس از 
استعلام و دریافت اسامی مطلعان از تصمیم نرخ خوراک و اشخاص 
تحت تکفل آنه��ا به عنوان دارندگان اطلاعات نهانی، در بازه زمانی 
فوق معاملات اش��خاص معرفی ش��ده بررسی و در صورت مشاهده 
کوچک تری��ن تخل��ف، به نحو مقتضی مورد پیگیری و رس��یدگی 

قرار می گیرد. 
به گ��زارش ایس��نا، امیرمهدی صبایی اعلام ک��رد: در چارچوب 
نظارت معمول و طبق رویه های نظارتی، از تاریخ ۱۷ اردیبهش��ت 
تاکن��ون، چندی��ن پرونده معام��لات مبتنی بر اطلاع��ات نهانی، 
پیش دستی در معاملات و سوءاستفاده مربوط به اشخاص حقوقی، 

شناس��ایی شده و در جریان رسیدگی است. وی افزود: تمامی این 
تخلفات به دلیل انتقال منافع بین اشخاص دارای سطح اهمیت بالا 
است و به هیچ وجه شامل تخلفات با درجه اهمیت پایین تر همانند 
رنج کشی و سفارش چینی نیست، بلکه مربوط به اشخاص حقوقی 
و سوءاس��تفاده اش��خاص حقیقی مرتبط با آن ش��خص حقوقی و 
معام��لات مبتنی بر اطلاعات نهان��ی و انتقال منافع فی مابین آنها 
است. صبایی در ادامه مطرح کرد: باتوجه به ابلاغیه اخیر معاون اول 
رئیس جمه��وری و افزایش ظن معاملات مبتنی بر اطلاعات نهانی 
حوالی تاریخ صدرالاشاره، پس از استعلام و دریافت اسامی مطلعان 

از تصمیم نرخ خوراک و اشخاص تحت تکفل آنها به عنوان دارندگان 
اطلاعات نهانی، در بازه زمانی فوق معاملات اش��خاص معرفی شده 
بررس��ی و در صورت مش��اهده کوچک ترین تخلف، به نحومقتضی 
موردپیگی��ری و رس��یدگی قرار می گیرد. ای��ن تخلفات به صورت 
خودکار و به وس��یله هش��دارهای بس��ته جدید نظارتی هوشمند 
کش��ف می شود؛ بنابراین در شناسایی و رسیدگی به این تخلفات، 

هیچ محدودیت و خط قرمزی وجود ندارد.
صبایی تش��ریح کرد: باتوجه به قوانین و مقررات، تا پایان زمان 
مراحل رس��یدگی، امکان افش��ای هویت اش��خاص متخلف میسر 

نیس��ت، اما باتوجه به مفاد دستورالعمل 
بن��د چ م��اده ۳۶ قانون اح��کام دائمی 
)ک��ه در آبان س��ال گذش��ته مصوب و 
لازم الاجرا ش��د(، در صورت صدور رأی 
قطعی، اسامی متخلفان منتشر می شود. 
در ضم��ن باتوج��ه به ن��وع تخلف این 
اش��خاص )معاملات مبتنی بر اطلاعات 

نهانی(، این تخلف از مصادیق ماده ۴۶ قانون بازار و جرم محسوب 
می شود، بنابراین در صورت صدور رأی قطعی در سازمان بورس که 
می تواند ش��امل آرایی مانند سلب صلاحیت و جریمه نقدی باشد، 
متعاقبا موضوع از طریق مراجع قضایی به منظور رسیدگی کیفری 

موردپیگیری قرار خواهد گرفت.

برداشت گندم در لرستان

عکس روز

رئیسجمهوریدرآیینروزملیصنعتومعدن:

ناترازی در آب، برق و نظام پولی داریم
روز گذش�ته و در مراسمی با حضور آیت الله رئیسی، رئیس جمهوری، 
مراسم روز ملی صنعت و معدن با شعار »صنعت و معدن پیشران پیشرفت 
در گام دوم انقلاب« برگزار شد. در بیست وهفتمین سالروز ملی صنعت و 
معدن، مسئولانی از 3 قوه حضور داشتند و نمایندگان برخی تشکل ها 

و مدیران�ی از بنگاه ه�ای صنعتی و معدنی به بیان مش�کلات و ش�رایط 
روز پرداختن�د. همچنین، در این همایش از واحدهای صنعتی و معدنی 
منتخب ملی تقدیر ش�د که ش�امل ۵۸ واحد نمونه، 3 خوشه صنعتی، 2 

کارآفرین و 2 شهرک صنعتی منتخب بودند.

ویژه تر از خبر

مدیر نظارت بر ناش��ران س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
درب��اره تصوی��ر منتشرش��ده از مصوبه هیات وزی��ران در فضای 
مجازی در ارتباط با نرخ گاز خوراک پتروش��یمی ها و س��وخت 
صنایع در س��ال ۱۴۰۲، تاکنون مصوبه ای مبنی بر افزایش نرخ 

خوراک و گاز صنایع به سازمان بورس واصل نشده است.
به گزارش سازمان بورس، ولی اله جعفری با بیان اینکه سازمان 
بورس موافق افزایش نرخ گاز صنایع نیست، افزود: درباره تصویر 
منتشرشده از مصوبه هیات وزیران در فضای مجازی در ارتباط با 
نرخ گاز خوراک پتروش��یمی ها و سوخت صنایع در سال ۱۴۰۲، 
تاکن��ون مصوب��ه ای مبنی بر افزایش نرخ خوراک و گاز صنایع به 

سازمان بورس واصل نشده است.
وی اظه��ار ک��رد: پ��س از انتش��ار تصویری با عن��وان مصوبه 
هیات وزیران، به استناد دستورالعمل اجرایی افشای اطلاعات، با 
ناشران بورسی مکاتبه شد، اما باتوجه به اطلاعیه های منتشرشده 
از س��وی تعدادی از ناشران، آنها نیز اعلام کردند تاکنون مصوبه 

مذکور به دست شان نرسیده است. 
جعف��ری تاکی��د کرد: مطابق دس��تورالعمل اجرایی افش��ای 
اطلاعات، ناش��ران مس��ئولیت شفاف س��ازی درباره ش��ایعات و 
همچنین افش��ای اطلاعات بااهمیت را برعهده دارند؛ در صورتی 
که ناش��ر مصوبه مذکور را دریافت کرده باشد، باید بلافاصله آثار 

مالی آن بر عملکرد س��ال ۱۴۰۲ را مش��خص و برای اس��تحضار 
سهامداران افشا کند. 

جعفری بااش��اره به اقدامات س��ازمان ب��ورس درباره پیگیری 
اصلاح نرخ گاز خوراک و س��وخت شرکت های پتروشیمی بیان 
ک��رد: س��ازمان بورس مکاتبات��ی را با مراجع ذی ص��لاح درباره 
ض��رورت اص��لاح فرم��ول تعیین ن��رخ خوراک گاز و س��وخت 
داش��ته اس��ت؛ در این راستا، سازمان بورس جلساتی را با حضور 
ارکان ب��ازار، کانون ه��ا و نمایندگان ذی نفعان ب��ازار برگزار کرد 
و جمع بندی های کارشناس��ی س��ازمان درباره لایحه بودجه به 
دولت منعکس شد.وی افزود: از موارد مهم در این جمع بندی ها، 
موضوع نرخ گاز طبیعی بود که پیش��نهاد س��ازمان مبنا گرفتن 
فرم��ول با لحاظ تعدی��لات لازم بود، چرا که بر این اعتقاد بودیم 
که نرخ هاب های مصرفی نمی تواند مبنای معقولی برای نرخ گاز 

طبیعی در کشور باشد. 
جعف��ری در پای��ان این گفت وگو بیان ک��رد: تبصره ماده یک 
بخ��ش الف قانون الح��اق ۲ نیز تاکید دارد، نرخ خوراک گاز باید 
به گونه ای باش��د که ایجاد انگیزه و امکان جذب س��رمایه گذاران 
داخلی و خارجی را داشته باشد؛ از این رو پیشنهاد سازمان بورس 
مبنی بر لزوم اصلاح فرمول نرخ گاز طبیعی و اجتناب از تعیین 

نرخ ثابت به مراجع ذی ربط ارسال شده است.

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس:
مصوبه ای برای افزایش نرخ گاز صنایع دریافت نکرده ایم

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از اختصاص ۱۲ هزار میلیارد 
تومان ازس��وی سازمان برنامه و بودجه برای پرداخت معوقات دارویی و 

حمایت از صنایع دارویی در آینده نزدیک خبر داد.
به گزارش ایس��نا، بهرام عین اللهی در حاش��یه نشست با هیات مدیره 
س��ندیکای صاحبان صنایع داروهای انس��انی و انجمن تولیدکنندگان 
تجهیزات پزش��کی درباره تامین ارز موردنیاز دارو و تجهیزات پزش��کی 
گفت: تا امروز ۷۰۰ میلیون دلار پروفورما ثبت شده و ۵۰۰ میلیون دلار 

نیز در مراحل نهایی قرار دارد که به سرعت در حال انجام است.
وی با اش��اره به تفاهم وزارت بهداشت، بانک مرکزی و سازمان برنامه 

و بودج��ه برای اختصاص ارز موردنیاز تامین دارو و تجهیزات پزش��کی، 
عنوان کرد: تا پایان سال، ۱.۵ میلیارد دلار ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی 
برای دارو، تجهیزات، ملزومات مصرفی پزشکی و شیرخشک اختصاص 
داده خواهد ش��د که با تامین به موقع ارز، مش��کل خاصی در این حوزه 
نخواهیم داشت.عین اللهی با بیان اینکه نقدینگی، نیاز اصلی شرکت های 
داروی��ی برای واردات دارو و مواد اولیه اس��ت، اظهار کرد: بانک مرکزی 
مقرر کرد ۳۰ هزار میلیارد تومان از طریق بانک های عامل به شرکت های 
دارویی، تسهیلات پرداخت شود تا بتوانند ارز موردنیاز خود برای دارو و 
مواد اولیه را تامین کنند که این مهم می تواند برخی از مشکلات صنایع 

داروسازی را حل کند.
وی ب��ا بی��ان اینکه عوارض گمرکی از دیگر مش��کلاتی بود که برخی 
ش��رکت های دارویی برای واردات دارو با آن روبه رو بودند، تصریح کرد: 
خوش��بختانه در جلس��ه س��ران قوا، کاهش عوارض گمرکی از ۴ به یک 
درصد برای دارو، تجهیزات پزشکی، شیرخشک و لوازم مصرفی پزشکی 
تصویب ش��د.وی درباره مالیات بر ارزش اف��زوده حاصل از واردات دارو 
و تجهیزاتی که مش��ابه داخلی ندارند نی��ز گفت: با معافیت این اقلام از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده، کمک خوبی به واردات و تامین نیازهای 

دارویی خواهد شد.

پرداخت ۱۲هزار 
میلیارد تومان از 
معوقات دارویی؛ 
به زودی

عکس: ایسنا

رئیس جمهوری با بیان اینکه ارزیابی همه شاخص ها نشان دهنده 
آغاز حرکت خوب کشور به سوی رشد تولید و اقتصاد است، همگان 
را ب��ه تلاش و هم��کاری برای تقویت حوزه تولید فراخواند و گفت: 
چ��راغ ه��ر واحد تولیدی خاموش یا کم س��و ش��ود ی��ا از تعطیلی 
س��خن بگوید، بسیار آزرده خاطر می شوم.وی افزود: حرف و سخن 
صنعتگران و معدن کاران پرتلاش باید در این روز ش��نیده ش��ده و 
شرایط آنها موردبررسی قرار گیرد و باتوجه به سهم ایران در تجارت 
منطقه و جهان، باید تلاش کرد موانع از پیش روی آنها برطرف شود.
رئیس��ی افزود: صنعتگران در این میدان براس��اس شاخص های 
موج��ود ت��لاش خوب��ی کردند و رش��د س��رمایه گذاری و رش��د 
ماش��ین آلات تولیدی و رش��د تولید و اشتغال و رشد اقتصادی در 
کشور در ۶ ماهه ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ و آنچه در ۱۴۰۲ دنبال می شود، 
نشان از آن دارد که کشور حرکت خوبی را به سوی رشد اقتصادی 
و رش��د تولید آغاز کرده؛ به ویژه اینکه این رش��د همراه با یک کار 

دانش بنیان و علم مایه و فناور پایه است.
رئیس جمه��وری با بیان اینک��ه اول تا دهم تیر که به عنوان دهه 
صنعت، معدن و تجارت نامیده ش��ده، فرصت مناس��بی اس��ت تا 
مش��کلات، مس��ائل و موانع پیش روی این حوزه بررس��ی و برای 
آنها تدبیر ش��ود، دانش��گاه را برای همفکری با دولت در این عرصه 
فراخوان��د و گفت: دانش��گاه باید در کنار صنعتگ��ران، معدنکاران، 
تولیدکنندگان و تجار باشد و اگر صنعت، معدن و تجارت همراه با 
علم و تحقیق و پژوهش باش��د و روزآمد ش��ود، کار در این حوزه ها 

دارای ارزش افزوده خواهد شد.
رئیس جمهوری تاکید کرد: دولت باید آنقدر ظرفیت داشته باشد 
که مش��کلات را در درون خود حل کند. نباید مش��کلات را هر روز 
به بدنه جامعه منتقل کنیم؛ این به صلاح نیست و چنین رویکردی 

را مفید هم نمی دانم.
رئیس��ی با بیان اینکه در کشور ناترازی در آب، برق و نظام پولی 

داریم و دولت برنامه ها و اقدامات خود را برای تراز کردن آنها آغاز 
کرده اس��ت، افزود: باید مدیریتی هماهنگ مانند مدیریت آب بین 
وزارتخانه های صمت و نیرو ایجاد ش��ود.وی خاطرنشان کرد: سال 
۱۴۰۱ سال بیرون آمدن معادن از رکورد بود و ۲هزار و ۷۰۰ معدن 
از بلاتکلیفی خارج شد و ۳۰۰ معدن دیگر در دست بررسی است.

رئیس جمه��وری در بخ��ش دیگری از س��خنانش اظهار کرد: هیچ 
واحد تولیدی نباید متوقف شود و از تولید و اشتغال خود بکاهد یا 

خط تولیدش را تعطیل کند؛ این مشکلات باید حل شوند.
وی با بیان اینکه راه حل مش��کلات کش��ور در دس��ت بیگانگان 
نیس��ت، تصریح کرد: از تجارب گذش��ته استفاده خواهیم کرد، اما 
اگر راهکار را به دس��ت بیگانگان بسپاریم، باید منتظر لبخند و اخم 
آنها باش��یم. تجربه دیگران برای این دولت قابل اس��تفاده است،اما 
نمی پذیریم نس��خه برای ما بنویس��ند. نس��خه های بدون مطالعه 
قابل اجرا نیس��ت؛ ما تمامی راهکارها و نس��خه ها را به کارشناسان 

و پژوهشگران می دهیم تا متناسب با شرایط کشور بررسی کنند.
رئیس جمهوری همچنین راهکار مدیریت حوزه انرژی را تعطیل 
ک��ردن واحدهای تولیدی ندانس��ت و گفت: رفع مش��کل انرژی با 
کاهش رشد تولید محقق نمی شود. چراغ هر واحد تولیدی خاموش 
یا کم سو شود و از تعطیلی سخن بگوید، بسیار آزرده خاطر می شوم. 
بای��د بخش تولید و مصرف انرژی مدیریت صحیحی را اتخاذ کنند 
و تعطیلات به گونه ای برنامه ریزی شود که زمان تولید و تعطیلات 

ادارات در یک زمان قرار گیرد تا از انرژی استفاده بهینه شود.
رئیس��ی افزود: تولید نقطه قدرت کش��ور است و نباید از قدرت 
کش��ور کاس��ت. وی با بیان اینکه تح��ول در صنعت یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر اس��ت، اضافه کرد: نقاط قوت در کش��ور باید تقویت 
و از ضعف ها کاس��ته ش��ود؛ این همان تحول از ن��گاه رهبر معظم 
انقلاب است که به دست توانای تولیدکنندگان، صنعتگران و تجار 

ما رقم می خورد.

حرکتبهسویرشدتولیدواقتصاد

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه بازارهای 
کشور باید بازار رقابت کامل باشد، گفت: وزارت صمت 
در مبارزه با فساد و رانت تردید ندارد. به گزارش ایسنا، 
عباس علی آبادی در مراسم روز صنعت و معدن اظهار 
کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت در مبارزه با فساد 
و ران��ت تردید ن��دارد و بر آن تاکی��د دارد؛ بنابراین با 
اص��لاح سیاس��ت ها از جمل��ه وام ه��ای بی حس��اب، 

تعرفه های نادرس��ت، واگذاری های غل��ط، یارانه های پیدا و پنهان 
ناعادلانه و ویژه خواری ها مقابله خواهد کرد. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت بااشاره به نام گذاری سال ها طی یک دهه اخیر با شعارهای 
اقتصادی، گفت: در این مس��یر باید تلاش کرد تا بازار کش��ور، یک 
بازار رقابت کامل باش��د، هرچن��د تحقق آن و رفع انحصار در همه 
عرصه ها با س��رعت بالا بسیار سخت خواهد بود. علی آبادی با بیان 
اینک��ه دولت نباید به طورمس��تقیم در بازار رقابتی و قیمت گذاری 

دخال��ت کن��د، گف��ت: در ابت��دا باید به رف��ع انحصار 
پرداخت و س��پس بازار را وارد فضای رقابت کامل کرد. 
این وزارتخانه به محیط زیس��ت و توسعه پایدار متعهد 
اس��ت و اینها شعار نیست.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
همچنین تاکید کرد: نه تنها بر کاهش دخالت در اقتصاد 
اعتقاد داریم، بلکه تلاش و تمرکز ما بر سیاست گذاری 
و تنظیم گری خواهد بود و در این راس��تا به تشکل های 
صنف��ی اعتقاد کامل داریم و احت��رام می گذاریم. وی با بیان اینکه 
با خام فروش��ی مقابله خواهیم کرد، ادامه داد: با پیوند زدن واحدها 
در قالب شرکت های مادر، به ایجاد صرفه مقیاس و دامنه در تولید 
خواهیم پرداخت. همچنین، برای حل مشکل زیرساخت های اصلی 

صنایع یعنی آب، برق و گاز راهکارهایی ارائه خواهیم داد.
علی آب��ادی همچنین با بیان اینکه کیفیت کالاها و خدمات یک 
اصل است، تصریح کرد: محرومیت زدایی و مسئولیت های اجتماعی 

را از طریق مش��وق برای بنگاه ها در دس��تور کار قرار خواهیم داد.
وی در ادامه با بیان اینکه برای تامین س��رمایه در گردش واحدها 
به دنبال سازکار و نظام مالی مستقل هستیم، گفت: اعتقاد جدی به 
توسعه صنایع نرم و دانش بنیان داریم. در مجموع، هرچند وضعیت 
موجود امیدآفرین اس��ت، اما هنوز فاصل��ه زیادی تا نقطه مطلوب 
داریم. به گفته این مقام مس��ئول، بخش صنعت، معدن و تجارت، 
۳۰ درصد از تولید ناخالص داخلی و ۳۷ درصد اشتغال را در اختیار 
دارد و ۷۰ ه��زار واح��د صنعتی، ۱۰ هزار مع��دن، ۳ میلیون واحد 
صنف��ی، ۹۰ هزار انبار و ۴۰ هزار بازرگان، بیش��ترین عوامل مولد 
اقتصاد را در خود جای داده است.علی آبادی با بیان اینکه در برنامه 
هفتم توس��عه کشور، بر توسعه زنجیره های ارزش ملی و منطقه ای 
و تکمیل زنجیره مواد تاکید ش��ده اس��ت، گف��ت: در این دوره در 
تلاش هستیم تا از رویکرد قیمت گذاری و تنظیم بازار به تمرکز بر 
اقتصاد منطقه ای یا ژئو اکونومیک صنعتی چرخش داش��ته باشیم. 

همچنین، برای توس��عه درون زا باید ظرفیت ها براس��اس زنجیره 
ارزش و اس��تفاده از ظرفیت های ملی و ارتقای شاخص های ارزش 
در ص��ادرات )بدون در نظ��ر گرفتن صادرات مواد خام و نیمه خام( 
هدف گذاری ش��ود.علی آبادی با بیان اینک��ه در محور برون گرایی 
باید زیرس��اخت لازم فراهم شود، گفت: بر این اساس، زیرساختی 
ایجاد خواهد ش��د که جریان ارزش پایدار داش��ته باش��د و در برابر 
نوسانات ارزی مصون باشد و منجر به خلق مزیت پایدار و همکاری 
وفادارانه بین ایران و کشورهای مدنظر شود.به گفته وی، این رویه 
س��بب خواهد ش��د تا به جای »نفت در برابر غذا«، »کالای صنعتی 
و تولی��دی در براب��ر کالاهای موردنیاز« باش��د و بتوانیم به تدریج 
کش��ور را از اس��ارت تحریم ها نجات دهیم.وی افزود: بی تردید این 
مهم جز با همکاری دولت، مردم و بخش خصوصی میس��ر نخواهد 
ش��د و باید بتوانیم مسیرهای رش��د و توسعه از جمله مسیر جاده 

ابریشم را احیا کنیم.

همهبازارهابایدرقابتیباشند
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صنعت

توسعه همکاری صنعتی ایران با چین
احداث شهرک های صنعتی مشترک وارد فاز جدید شد

ایج�اد ش�هرک های صنعتی مش�ترک بین کش�ورها همواره از منظ�ر اقتصادی و 
صنعتی دارای اهمیت بس�یار بوده و به نظر می رس�د در آینده نزدیک باید ش�اهد 
س�اخت ش�هرک های صنعتی مشترک ایران با کش�ورهای هم پیمان تجاری باشیم. 
تلاش برای ایجاد نخس�تین ش�هرک صنعتی مش�ترک بین ایران و دیگر کشورهای 
همسایه از سال ها قبل در جریان بوده، اما محصول همه این تلاش ها تاکنون به ایجاد 
چنین فضای صنعتی مشترکی منتهی نشده تا خلأ آن همچنان وجود داشته باشد.

 عراق، ترکیه و ارمنس�تان،  از جمله کش�ورهایی هس�تند که مذاکرات برای ایجاد 

شهرک صنعتی مشترک با آنها طی سال های گذشته در دستور کار مسئولان اجرایی 
و صنعتی قرار داش�ته اس�ت. این مذاکرات از سال گذشته با رویکرد جدی تر دنبال 
شد و حتی تفاهمنامه های مشترکی هم با برخی از این کشورها درباره ایجاد شهرک 
صنعتی مش�ترک بین دو کش�ور به امضا رسید. هفته گذشته نیز مدیرعامل سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران از آمادگی برای ایجاد شهرک های صنعتی 
تخصص�ی و واگذاری به ش�رکت ها و س�رمایه گذاران چینی خب�ر داد.  در این 

گزارش به مزایای احداث این شهرک های مشترک پرداخته است.

امروزه تعاملات جهانی براس��اس ارتباط��ات دوجانبه و 
چندجانبه کشورها تنظیم شده و در این بین داشتن رابطه 
مناس��ب و تبادلات اقتصادی و سیاس��ی با همسایگان از 
اهمیت خاصی برخوردار است تا آنجا که این گونه روابط در 

توانمندی کشورها نقش بسزایی داشته و به رونق تولیدات 
داخلی، صادرات و چرخش بهتر زندگی مردم یک کش��ور 
کمک می کند. به گفته کارشناسان رابطه و تبادل اقتصادی 
با همس��ایگان منافعی دوطرفه از جمله امنیت جغرافیایی 

و اجتماعی بیشتر، سودآوری اقتصادی دوطرفه و مبارزه با 
قاچاق کالا را به همراه خواهد داشت.

از سوی دیگر، بسیاری پاشنه آشیل شهرک های صنعتی 
داخل کشور به ویژه در مناطق آزاد تجاری را واردات محور 

ش��دن این مناطق و تبدیل آنها ب��ه مراکز اقتصاد تجاری 
می دانند و بر تغییر این سیاس��ت تاکی��د دارند. به اعتقاد 
آنه��ا، باید پای واس��طه ها از مناط��ق آزاد تجاری برچیده 
ش��ده و این مناطق به مراکز تولید ملی تبدیل شوند، زیرا 

از ق��رار معلوم، عده ای در ای��ن مناطق رانت ویژه گرفته و 
س��ودی هم به مرزنشینان نمی رس��د که این امر، احداث 
شهرک های صنعتی مرزی مشترک با کشورهای همسایه 

را دوچندان می کند.

توسعه تعاملات دوجانبه و چندجانبه

به گفته بس��یاری از کارشناس��ان، ساخت شهرک های 
صنعتی مرزی منجر به رونق تولید خواهد ش��د. شهریار 
حیدری، کارش��ناس ام��ور مرزی در این ب��اره گفت: در 
ایجاد ش��هرک های صنعتی موض��وع تولید و توان فنی و 
سرمایه گذاری دو کشور مطرح است. بنابراین رونق تولید 
و جذب سرمایه یکی از نخستین دستاوردهای تحقق این 
برنامه بوده و می توان بر تاثیر مثبت این سازکار بر روابط 

اقتصادی، سیاسی، امنیتی دو کشور نیز تاکید کرد.
 حیدری با اش��اره به تجربه برخی از کشورها در ایجاد 

ش��هرک های مشترک در مناطق مرزی افزود: با توجه به 
توافق های حاصل ش��ده بین ایران و کشورهای همسایه، 
ایجاد شهرک های صنعتی اثرات مثبت اقتصادی بر جای 
خواهد داشت. وی اضافه کرد: شهرک های صنعتی الگوی 
مناس��بی برای توس��عه روابط اقتصادی بین کش��ورها با 
محوریت همکاری فنی، صنعتی و جذب سرمایه هستند. 
در گام های بعد نیز می توان این ش��هرک ها را به مرزهای 
میانی برد و همکاری مشترک به دو کشور را از ایجاد یک 

شهرک به ۴ یا ۵ شهرک صنعتی افزایش داد.

این کارشناس امور مرزی درباره تاثیر ایجاد شهرک های 
صنعتی مرزی در اشتغالزایی بومی، تاکید کرد: ایجاد این 
شهرک ها بر رونق تولید و اشتغال به خصوص در مناطق 
م��رزی افزوده و دس��تیابی به امنیت پای��دار را برای این 

مناطق به ارمغان می آورد.
از اظهارات این کارش��ناس پیداس��ت ک��ه هم مرزی 
با کش��ورهای همس��ایه فرصت توس��عه را فراهم کرده و 
باید با توس��عه زیرس��اخت های موردنی��از از این فرصت 
اس��تفاده ش��ود، زی��را ظرفیت ش��هرک های صنعتی در 

مناط��ق مرزی کش��ور به ویژه 
در اس��تان های ش��مال غرب و 
شمال ش��رق بسیار قابل توجه 
اس��ت. بدین ترتیب در بخش 
ش��هرک های  زمین  واگذاری 

صنعتی مناطق مرزی به س��رمایه گذاران منطقه نیز باید 
تس��هیلات ویژه ای در نظر گرفته شود تا هنگام واگذاری 
اعم��ال ش��ده و به توس��عه اقتصادی اس��تان های مرزی 

محروم منجر شود.

الگوی مناسب برای توسعه روابط خارجی

مع��اون وزیر صنعت، معدن و تج��ارت از آمادگی این 
سازمان برای ایجاد شهرک صنعتی بزرگ در کشور برای 

استقرار سرمایه گذاران چینی خبر داد.
به گزارش سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران، علی رسولیان در دیدار با معاون استاندار گواندوگ 
چین در حاشیه هجدهمین نمایشگاه بین المللی صنایع 
کوچک و متوس��ط چین، افزود: با توجه به ظرفیت های 
س��رمایه گذاری و فناوری موجود در ش��رکت های چینی 
و نی��ز فرصت های س��رمایه گذاری در ایران، این آمادگی 
وجود دارد تا شهرک صنعتی با همه زیرساخت ها را برای 

فعالیت شرکت های چینی آماده کنیم.

وی اظهار کرد: باتوجه به عزم رؤس��ای جمهور ایران و 
چین و در چارچوب سند توسعه همکاری های ۲۵ ساله، 
این آمادگی وجود دارد تا با برنامه عملیاتی در راس��تای 

توسعه، تعمیق و گسترش همکاری ها تلاش کنیم.
مدیرعام��ل س��ازمان صنایع کوچک و ش��هرک های 
صنعت��ی ایران با اش��اره به توانمندی ه��ا و ظرفیت های 
موجود در اس��تان گواندوگ به عنوان یکی از استان های 
مط��رح صنعت��ی و بزرگ چین، ادام��ه داد: ظرفیت های 
مناس��بی در حوزه های صنایع ش��یمیایی، پتروشیمی، 
خ��ودرو، لوازم خانگی و انرژی ه��ای تجدیدپذیر در این 
اس��تان وجود دارد که می تواند بسترساز تعاملات تجاری 

و صنعتی با جمهوری اس��لامی 
ایران شود. درهمین حال معاون 
وزیر صنعت و فناوری اطلاعات 
چی��ن در نشس��ت س��ازمان 
همکاری های اقتصادی آس��یا و 

اقیانوس��یه )APEC( و درحاشیه هجدهمین نمایشگاه 
بین الملل��ی صنایع کوچک و متوس��ط چین در گوانگجو 
گفت: تعداد شرکت های کوچک و متوسط در چین افزون 
بر ۵۲ میلیون ش��رکت اس��ت و این شرکت ها ۵۰ درصد 
جی دی پ��ی و ۶۰ درصد حج��م و ۷ درصد نوآوری و ۹۰ 

درصد اشتغال را به خود اختصاص داده اند.

حضور چین در شهرک های صنعتی ایران
مدیر توسعه صنعتی و فناوری سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی کشور گفت: برای ساخت شهرک صنعتی مشترک در مناطق 
مرزی نیازمند مجموعه اقدامات قانونی با کشورهای همسایه هستیم 
و تعامل اجرایی لازم باید فراهم ش��ود. طهمورث لاهوتی اش��کوری 
اف��زود: برای شناس��ایی موقعیت های مکانی مناس��ب جهت احداث 
ش��هرک های صنعت��ی در مناط��ق م��رزی تلاش هایی انجام ش��د و 
مکان یابی ه��ا با در نظر گرفتن موضوعات قانونی و زیس��ت محیطی 

برای تسهیل استقرار سرمایه گذاران در دستور کار است.
وی با بیان اینکه احداث شهرک صنعتی مشترک با کشورهایی از 
جمله عراق و ترکیه نیز در همین راس��تا دنبال می ش��ود و در دستور 
کار اس��ت، اضافه کرد: موضوع احداث شهرک های صنعتی مشترک 

همواره در دیدارها و مذاکرات بین المللی از 
سوی سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ای��ران با توجه به همین توانمندی 
پیگی��ری و با اس��تقبال طرف های خارجی 

روبه رو شده است.
مدیر توسعه صنعتی و فناوری سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی کشور تاکید کرد: این استقبال با توجه به سابقه بیش از ۵۰ 
س��اله س��ازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران در زمینه 
ایجاد و تامین زیرس��اخت های صنعتی بوده و باید به این نکته توجه 
داش��ت که صادرات خدمات فنی مهندس��ی در کن��ار تبادل فناوری 

زمینه توسعه بیشتر روابط تجاری را فراهم می کند.

استقبال طرف های خارجی

سخن پایانی
ای��ران ب��ا دارا بودن ۵۰۹ ش��هرک، ۳۴۰ ناحیه صنعتی، ۵ منطق��ه ویژه اقتصادی در حال 
بهره برداری، ۸۵ ش��هرک و ناحیه صنعتی تخصصی، ۶ ش��هرک فناوری، ۴۰ مرکز خدمات 
فناوری و کسب وکار، ۲ مجتمع فناوری اطلاعات و خدمات نرم افزاری، ۱۰۰ هزار و ۵۸ قرارداد 
منعقده و بهره برداری از ۴۹ هزار و ۸۸۲ واحد صنعتی و ۳۲۷۰ واحد کارگاهی، زمینه اشتغال 
مستقیم ۹۹۸ هزار و ۵۹۵ نفر را در سراسر کشور فراهم کرده، اما ایجاد شهرک های صنعتی 
مش��ترک با کش��ورهای همس��ایه می تواند تا حد زیاد به رونق اقتصادی داخلی منجر ش��ود. 
همچنین ساخت شهرک های صنعتی مشترک با دیگر کشورها از این منظر مهم است که پس 
از ساخت چنین فضایی فرصت جذب سرمایه گذاری های خارجی، ایجاد فضای انتقال دانش 
و فناوری، افزایش صادرات، رونق بیشتر تولید و... پیش پای صنعت و تولید کشور خواهد بود.
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باید درباره 
واردات 

خودروهای 
فرسوده به 
تمام جوانب 
این موضوع 
توجه شود، 

چراکه اجرای 
نادرست آن در 
نهایت کشور 

را به گورستان 
خودروهای 
دست دوم 

تبدیل می کند

س: 
عک

 صنعت خودرو کش��ور را بای��د از ابعاد گوناگون آن یعنی 
کیفیت، آمار تولید، واردات، قیمت، فروش، ایمنی و... بررسی 
کرد، چراکه در تمام این بخش ها مش��کلاتی دارد و تنها با 
بررس��ی دقیق وهمه جانبه است که می توان درباره وضعیت 

کلی صنعت خودرو و بازار آن اظهارنظر کرد. 
 در واقع در کشور خودروسازی همچنان در ریل معیوبی 
در حال حرکت اس��ت؛ بنابراین برای اینکه به مسیر درست 
برگردیم و چالش های این صنعت را پشت س��ر بگذاریم باید 
ببینیم در صنعت خودرو کجا ایستاده ایم و برنامه آینده این 

صنعت رسیدن به کدام نقطه است.
البته ناگفته نماند ب��ا  وضعیت کنونی، صنعت خودرو ما 
هر برنامه ای هم داشته باشد، مبتلا به چالش های متعددی 
است. بخش زیادی از مشکلات این صنعت، میراث عملکرد 
متولیان امر طی س��ال های گذش��ته است که همچنان این 
مش��کلات را ب��ا خود حمل می کند و در آین��ده نیز گرفتار 
آنه��ا خواهد بود. در این میان، انتظار این اس��ت که صنعت 
خودرو، تصویری از آینده ای که قرار اس��ت به آن برس��د را 

ترسیم کند. 
ظاه��را متولیان امر به تازگی متوجه ش��ده اند برای اینکه 
کمی بازار بس��امان ش��ود، چاره ای نیس��ت  جز اینکه تیراژ 
تولید بالا برود. البته به دلیل اینکه وضعیت و سازکار صنعت 
خودرو شفاف نیست، نمی توان به طور قطع گفت آیا افزایش 
تیراژ تولید محقق می ش��ود یا خی��ر. صنعت خودرو ما یک 
صنعت مونتاژکار است، اما  ای کاش فقط مونتاژکننده بودیم 
و در مونتاژکاری حرفه ای می ش��دیم. اگر در مونتاژ به بلوغ 
می رسیدیم، چه بسا صنعت خودرو به ارزش افزوده بیشتری 

می رسید. 
واقعی��ت ای��ن اس��ت که ب��رای صنع��ت خودرو کش��ور 
پس از س��ال ها فعالی��ت، هنوز هدف گ��ذاری خاصی انجام 
نش��ده و زیرساخت های لازم برای پیش��رفت آن را نداریم. 
می توانس��تیم فقط تولیدکننده قطعات باشیم، اما باکیفیت 
ب��الا و صادرات مح��ور فعالیت کنیم. در ای��ن صورت، توان 
صادرات قطعات را داش��تیم و می توانستیم در تامین قطعه 
برای ش��رکت های خارجی حرفی برای گفتن داشته باشیم. 
متاس��فانه در این مس��یر هم حرکت نکردیم و از این قافله 

هم عقب ماندیم.
از س��ویی هم در حال  حاضر خودروسازی ما در مصادره 
قطعه سازان است. برخی از قطعه سازان سهام خودروسازان 
را خری��داری کرده اند و اگر اراده کنند خطوط تولید خودرو 
متوق��ف می ش��ود. آنها قطعات بدون کیفی��ت را به صنعت 
خودرو تحمی��ل می کنند. برخی از این قطعه س��ازان فقط 
واردکننده قطعات هستند که به نوعی می توان گفت صنعت 

خودرو ما را مصادره کرده اند.
اینها چالش هایی است که باید صنعت خودرو را از دست 
آنها نجات دهیم تا این صنعت در آینده بتواند مسیر درستی 

را طی کند و کم کم به صنعتی واقعی تبدیل شود.
باید توجه داش��ته باش��یم که مش��کلات صنعت خودرو 
کشور، طی سال ها این صنعت را درگیر کرده، پس یک شبه 
هم رفع نمی ش��ود و نمی توانیم انتظار داشته باشیم صنعت 
خودرو به س��رعت از این گرفتاری ها نجات یابد.  اگر وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، یک استراتژی فازبندی شده تعیین 
و آینده صنعت خودرو را مشخص کند، می توان امیدوار بود 
کم کم این صنعت از این ریل معیوب خارج شود و به مسیر 
اصلی بازگردد. در شرایط کنونی، ایجاد تغییر جدی در این 
صنعت برای ارتقای آن بعید به نظر می رسد. وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به نوع��ی در مقابل وضعیت صنعت خودرو 
عاجز مانده و بعضا در این راس��تا دس��توراتی داده می شود 
که پذیرفته نیست. وزارتخانه باید پاسخگوی مسائل مربوط 
ب��ه صنعت خودرو باش��د و در دپارتمانی ویژه به موضوعات 
این صنعت رسیدگی و به وظایف قانونی خود در این زمینه 

را اعمل کند.
تم��ام اینها در حالی اس��ت ک��ه عرضه و تقاض��ا در بازار 
خ��ودرو واقعی نیس��ت و به نوع��ی می توان گف��ت به دلیل 
ش��رایط اقتصادی که کش��ور دارد، تقاضا غیرواقعی است، 
چون خودرو تبدیل به کالایی س��رمایه ای شده و هر کسی 
می خواهد سودی به دست بیاورد برای خرید خودرو ثبت نام 

می کند. 
صنعت خودرو در مسیری اشتباه در حرکت بوده و مبتلا 
به مشکلات متعددی است که عمده دلیل آن هم به اقتصاد 
بیمار ما برمی گردد. در این اقتصاد که صنعت خودرو جزئی 
از آن است، اینکه انتظار داشته باشیم مشکلات این صنعت 

برطرف شود، قطعا انتظار بجایی نیست.
آنچه باعث می ش��ود یک بنگاه اقتصادی به فعالیت خود 
ادامه دهد، ثبات اقتصادی اس��ت. وقتی ثبات وجود ندارد و 
همه  چیز لحظه ای تغییر می کند، در اقتصادی که پایه های 
آن ه��م محکم نیس��ت، تمام مولفه ها به ش��دت تحت تاثیر 
قرار می گیرند و در این بین، دس��تورالعمل های موقتی هم 
شرایط را بدتر می کنند. در بازار خودرو تقاضا واقعی نیست، 
مصرف کننده واقعی پول��ی برای خرید خودرو ندارد و فقط 
دلال ها هس��تند که س��ود می برند. آنها خودرو را خریداری 
کرده و با س��ود قابل توجهی در بازار به فروش می رس��انند. 
ش��اهد بودیم که در این ب��ازار واردات آزاد ش��د، اما کاش 

به جای واردات خودرو تیراژ را بالا می بردند.
 با توجه به آنچه گفته ش��د، در حال حاضر وضعیت این 
صنعت همچنان مبهم و نامعلوم است و نمی توان درباره آن 

نظر قطعی داد.

وضعیت مبهم و 
نامعلوم صنعت خودرو

صادق بشیری
منتقد صنعت خودرو
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داستانسراییهایبیپایان
اغلب کارشناس�ان و صاحب نظران حوزه خودرو معتقدند واردات 
خ�ودرو تنها راه�کار کمک به بازار خودرو و برق�راری تعادل در آن 
نیس�ت. البته بر این موض�وع نیز تاکید دارند ک�ه واردات صرفا در 
چارچوب و سازکار درست می تواند به تعادل بازار خودرو کمک کند. 
این اظهارات در حالی است که همواره متولیان امر و وزرای صمت در 
برنامه های پیشنهادی خود برای گرفتن رای اعتماد مجلس بر انجام 
واردات خودرو تاکید دارند و آن را یک راهکار برای حل مشکل بازار 
خودرو می دانند. وزیر جدید صمت نیز چنین رویکردی دارد و ضمن 
تاکی�د بر واردات خودرو، آن را ابزاری برای مبارزه با رانت و انحصار 
می دان�د. آی�ا به راس�تی واردات بازار نابس�امان خودرو را بس�امان 
می کند و در وضعیت کنونی بهترین راهکار اس�ت؟ واردات خودرو با 
چه س�ازکاری می تواند به نفع بازار خودرو و در کل اقتصاد ما باشد؟ 
 در این گزارش برای پاس�خ به این پرس�ش ها با کارشناس�ان 
حوزه خودرو به گفت وگو نشسته که در ادامه می خوانید. با ما همراه 

باشید.

 وع��ده واردات تعداد زیادی خ��ودرو، برای آرام کردن بازار مطرح 
شده که هرچند در کوتاه مدت بازار را آرام می کند، اما در بلندمدت 

دیوار اعتماد مردم را از بین می برد

۷۶۸ دستگاه خودرو به ارزش ۱۲ میلیون دلار در مسیر ترخیص 
از گمرک هس��تند. به گزارش مهر، براساس اعلام گمرک ایران، در 
سه ماهه نخست س��ال ۱۴۰۲ تعداد ۲۴۱ دستگاه خودرو به ارزش 

۵ میلیون و ۶۰۰ هزار دلار وارد کشور شده است.
عم��ده خودروه��ای واردات��ی در ای��ن م��دت ش��امل آمبولانس 
و عمده تری��ن برن��د خودروه��ای س��واری متعل��ق به برن��د زوتی 

)ZOTYE(، چانگان و بنز )آمبولانس( بوده است.
گمرک ای��ران همچنین درباره خودروهای در جریان تش��ریفات 
ترخی��ص اعلام ک��رد که از اول بهمن ۱۴۰۱ ت��ا ۳۱ خرداد ۱۴۰۲ 
براس��اس آخرین اطلاعات اس��تخراج شده از س��امانه آمار تجارت 
خارجی سازمان، تعداد ۷۶۸ دستگاه خودرو به ارزش ۱۲ میلیون و 
۵۰۰ ه��زار دلار به دلیل عدم دریافت مجوزهای ترخیص، عدم صدور 

ک��د رهگیری بانک ی��ا عدم پرداخت حق��وق ورودی در حال انجام 
تشریفات ترخیص هستند.

همچنین عمده خودروهای س��واری در جریان تشریفات ترخیص 
در مدت موردبررس��ی متعلق به گمرکات ش��هید باهنر بندرعباس، 
غرب تهران و گمرک تهران هس��تند که به ترتیب س��هم هر یک از 
گمرکات یادشده ۴۸، ۳۰ و ۷ درصد از ارزش دلاری خودروهاست.

۷۶۸ خودرو در 
حال ترخیص از 
گمرک 

درگفتوگوباکارشناسانازوضعیتوارداتخودروگزارشمیدهد

مجتب��ی نظری، کارش��ناس حوزه خ��ودرو درباره 
تاثی��ر واردات خودرو بر ب��ازار آن و اینکه آیا واردات 
خ��ودرو به کاهش انحص��ار و رانت در ب��ازار خودرو 
کم��ک خواهد کرد یا خیر، به  گفت: انحصار، 
رانت و واردات هر کدام موضوعاتی هس��تند که باید 
به صورت مجزا موردبررس��ی قرار گیرند. واقعیت این 
اس��ت که بهترین آمار واردات خودرو به کش��ور در 
دوره ای ک��ه واردات خودرو آزاد بود، حدود ۸۰ هزار 
دستگاه ثبت ش��ده که براساس نیاز حدود یک و نیم 
میلیون خودرویی در کشور، چندان تاثیرگذاری هم 
نبوده اس��ت. از س��ویی هم باوجود اینکه حدود یک 
سال اس��ت واردات خودرو آزاد شده، هنوز به معنای 

واقعی شاهد واردات خودرو نبوده ایم.
نظری با بیان اینکه در ش��رایط کنونی، دو موضوع 
درب��اره واردات خودرو مطرح اس��ت، اظهار کرد: اگر 
واردات خودرو اجرایی شود و تصمیم بر واردات تعداد 
قابل توجهی خودرو برای کمک به شرایط بازار باشد، 
باید توجه داشته باشیم که اولا بعد از کرونا در جهان 
کسری خودرو وجود دارد و بسیاری از خودروسازان 
بزرگ دنی��ا در بازه زمانی طولانی خودروهای ش��ان 
را می فروش��ند. پس نخس��ت امکان پذیر بودن تهیه 
خودرو مهم است. موضوع دوم که باید مدنظر داشته 
باش��یم و واردات را دچار مشکل و در حقیقت ایجاد 
رانت می کند، عدم تناسب بین عرضه و تقاضاست. هر 
جا و برای هر کالایی، عرضه و تقاضا متناسب نباشد، 
رانت ورود می کند.  به عنوان نمونه شاهد بوده ایم که 
در عرضه خودرو با عنوان طرح جوانی جمعیت رانت 
ایجاد ش��د و خریدوفروش امتیاز خانواده های دارای 
فرزند ش��کل گرفت و از این ط��رح برای دپو خودرو 
در پارکینگ خانه ها استفاده شد. می توان گفت تنها 
طرح فروشی که کمتر رانت ایجاد کرد، عرضه خودرو 

در بورس بود. بر این اساس، اغلب خودروهایی که از 
خدمات پس از فروش اس��تفاده کردند، خودروهای 

عرضه شده در بورس بودند.
قوانیندستوری،رانتمیآفریند�

نظری ادامه داد: وقتی دولت با قوانین دستوری در 
بازار تفاوت قیمت ایجاد می کند، درنهایت رانت ایجاد 
می ش��ود. این رانت می تواند در خودروهای وارداتی 
هم اتفاق بیفتد؛ یعنی کس��انی عرض��ه خودروهای 
وارداتی را به دس��ت می گیرن��د و از قبل آن منافعی 
می برن��د. این پیام��د اجتناب ناپذیر اس��ت، چراکه با 
واردات تنه��ا ۱۰۰ تا ۲۰۰ ه��زار خودرو و اینکه این 
تعداد کم هم عرضه مس��تقیم ن��دارد، آنهایی که به 
خودرو نگاه س��رمایه ای دارند و همچنین کسانی که 
در ای��ن بازه زمانی، نقدینگ��ی موردنیاز را در اختیار 
دارند، می توانند از این شرایط بهره ببرند که به نوعی 
رانت به شمار می رود. این روند در خودروهای لوکس 
ب��الای ۴۰ هزار دلار برای بازار شکس��ت س��نگینی 
خواه��د بود و در ب��ازار خودروهای زیر ۲۰ هزار دلار 

چندان تفاوتی شاهد نخواهیم بود.
نظری در پاس��خ به این پرس��ش که واردات با چه 
س��ازکاری می تواند به بازار خ��ودرو کمک کند و آیا 
موافق واردات اس��ت یا خیر، اظه��ار کرد: من موافق 
بازار آزاد هس��تم. واقعیت این اس��ت که تعرفه های 
مس��تقیم و غیرمس��تقیم واردات در تمام کشورهای 
دیگر وجود دارد و هیچ کشوری به راحتی بازار خود را 
در اختیار محصولات کشورهای دیگر قرار نمی دهد. 
برخی کش��ورها تعرفه مس��تقیم دریافت می کنند و 
برخی غیرمستقیم. مثلا چین تعرفه مستقیم دریافت 
نمی کند و اگر ش��ما بخواهید به این کش��ور خودرو 
وارد کنید، به ش��ما این اج��ازه را می دهد و حتی به 
شما کمک هم می کند؛ به شرط آنکه قطعه به داخل 

چی��ن ببرید، خودرو تولید کنید. چین با این رویکرد 
بس��یار پیشرفت کرده و در ۴ تا ۵ س��ال آینده بازار 
خ��ودرو جهان را به دس��ت خواهد گرف��ت. معمولا 
رانت هایی که ایجاد می ش��ود از قوانین و دخالت های 
نابجا سرچش��مه می گیرد. واردات خودرو می تواند به 
بازار خودرو کمک کند؛ به ش��رط اینکه قبل از آن به 
قوانین عرضه و تقاضا توجه و سازکار واردات خودرو 
با تمام جزئیات آن را مش��خص کنیم. وی با اشاره به 
تغیی��رات ایجادش��ده در وزارت صمت و ورود دوباره 
ش��ورای رقابت به عرصه تصمیم گی��ری درباره بازار 
خ��ودرو گفت: متاثر از این تغیی��ر و تحولات، حدود 
۵ ماه در مس��یر عرص��ه خودرو به ب��ازار مانع ایجاد 
ش��د. وقتی ۵ ماه بازار را تش��نه نگ��ه  داریم، به طبع 
ش��اهد افزایش قیمت خودرو در ب��ازار خواهیم بود. 
در چند وقت اخیر ش��اهد کاه��ش قیمت ها بوده ایم 
ک��ه آن  هم متاثر از عرضه نبود و بیش��تر تحت تاثیر 
تغیی��رات اقتصاد کلان بود و اینکه نویدهایی به بازار 
رس��ید که ارزش دلار موقتا کاهش پیدا کرد؛ یعنی 
به نوعی تفکر احساسی بود که بر بازار تاثیر گذاشت. 
پ��س اگر قبل از ای��ن واردات خودرو قوانین عرضه و 
تقاضا در بازار اصلاح شود، مفید است و کمک کننده 

خواهد بود.
دونکتهمهمدروارداتخودرو�

این کارش��ناس صنعت خودرو ادامه داد: متولیان 
امر باید قبل از واردات خودرو به دو نکته بسیار مهم 
توج��ه کنند. یک نکته خدمات پس از فروش خودرو 
اس��ت. باتوجه به پیش��رفت های تکنول��وژی و اینکه 
در یک خ��ودرو بیش از ۴۰ ب��رد کامپیوتری به کار 
رفته، پس تعمیرات آنها تخصصی است و باید از قبل 

تمهیدانی در این زمینه بیندیشند.
در دنیا حقی به نام حق مشتری وجود دارد؛ یعنی 

باید  خ��ودرو  تولیدکنن��ده 
بخش��ی از هزینه مصرف و 
نگهداری خودرو را پرداخت 
کن��د. اگر در واردات خودرو 
به این موضوع توجه نکنیم، 

قطعا ب��ا بازاری روبه رو خواهیم ش��د که خودروهای 
زیادی در آن وجود دارد، اما کارکرد آنها پایین است 
و در تعمیرگاه ه��ا یا پارکینگ ها خوابیده اند و منتظر 
ارائه خدمات هستند. پس یک موضوع خدمات پس 
از فروش اس��ت که باید در یک چارچوب مش��خص 
ارائه شود. موضوع دوم مربوط به واردات خودروهای 
دس��ت دوم اس��ت که این روزها زیاد از آن صحبت 
می ش��ود. باید درب��اره واردات خودروهای فرس��وده 
ب��ه تمام جوان��ب این موض��وع توجه ش��ود، چراکه 
اجرای نادرس��ت آن درنهایت کش��ور را به گورستان 
خودروهای دست دوم تبدیل می کند؛ همان گونه که 

در پاکستان شاهد بوده ایم.
درب��اره واردات خودروهای دس��ت دوم به یکی از 
مواردی که باید توجه داش��ته باشیم این است که در 
حال حاضر به دلیل افزایش قیمت تمام شده که منجر 
به افزایش قیمت خودرو در جهان ش��ده، همه سعی 
می کنند از خودرو در شرایط ویژه خودشان حداکثر 
اس��تفاده را ببرند؛ پس خودروهای دس��ت دومی که 
صادر می کنند معمولا خودروهای فرسوده ای هستند 
که قابلیت اس��تفاده دوباره ندارند. ش��اید ۱۰ س��ال 
پیش می توانس��تیم در بازار دنیا خودروهای ۵ یا ۱۰ 
سال کارکرد خوب خریداری کنیم، اما در حال حاضر 
به دلیل فشار اقتصادی، وضعیت پس از کرونا، کمبود 
منابع و... کش��ورها حداکثر استفاده را از خودروهای 
خود می کنند؛ از این رو این خودروها به عنوان خودرو 

دست دوم کمتر قابل استفاده هستند.

وارداتبیبرنامهمنجربهایجادرانتمیشود

بابک صدرایی، کارشناس حوزه خودرو نیز درباره 
واردات خ��ودرو و تاثیری که این اق��دام بر کاهش 
ران��ت و انحصار در بازار خودرو خواهد گذاش��ت به 
 گف��ت: اینکه هرکس��ی از وزیر پیش��ین تا 
جدی��د و نمایندگان پیگیر واردات خودرو هس��تند 
نش��ان می دهد صنعت و ب��ازار خ��ودرو و آنچه در 
آن می گذرد، قدری جنبه سیاس��ی پیدا کرده و هر 
کسی با این تفکر که به نوعی مقبول افتد با واردات 
خ��ودرو موافقت می کند، اما واقعیت این اس��ت که 
در کش��ور ارز نداریم. وقت��ی ارز نداریم و حتی ارز 
موردنیاز خودروس��ازان تامین نشده، واردات معنایی 
ندارد. ثانیا حتی اگر ارز هم داش��ته باش��یم، چون 
تحت تحریم هس��تیم کسی به ما خودرو نمی دهد. 
ضم��ن اینکه با توجه به ش��رایطی که کش��ورهای 
منطقه دارند و اینکه عرضه خودرو در دنیا با مشکل 
مواجه اس��ت، چقدر خودرو می توانیم وارد کنیم که 
بتوان��د به معنای واقعی به تناس��ب عرضه و تقاضا و 

به طور کلی وضعیت بازار خودرو کمک کند.
صدرای��ی اف��زود:  س��ال گذش��ته وع��ده واردات 
۱۰۰ هزار خودرو داده ش��د، ام��ا فقط یک دهم آن 
محقق ش��ده که آن هم هن��وز در گمرک ترخیص 
نشده است. گویی داستان س��رایی ها درباره واردات 

خ��ودرو پایانی ندارد.  واردات خودرو، عزم راس��خ و 
برنامه ریزی و جهت گیری می خواهد و صرفا با حرف 
زدن محقق نمی شود. با این حال صحبت از واردات 
خودرو دس��ت دوم هم می کنند؛ آن هم در شرایطی 
که هنوز مکانیسم واردات خودروهای صفرکیلومتر 
مشخص نیست و نتوانسته ایم در این بخش اقدامی 
انجام دهی��م. آنچه می توان از ای��ن وعده ها نتیجه 

گرفت بیشتر بعد گفتاردرمانی موضوع است.
نبایدقولوارداترابدهیم�

این کارشناس حوزه خودرو ادامه داد: باید بپذیریم 
حتی اگر واردات خودرو آزاد شود، با محدودیت های 
ارزی و ش��رایط تحریمی کش��ور، نمی توانیم تعداد 
زیادی خودرو وارد کنی��م. در زمانی که نفت بدون 
تحریم فروخته می شد و همه چیز آزاد بود، ۶۰ هزار 
خودرو وارد می کردیم و در شرایط فعلی دادن وعده 
واردات ۲۰۰ هزار خودرو کمی دور از منطق اس��ت. 
گذشته از تمام اینها، آیا گمرک ما ظرفیت پذیرش 
۲۰۰ ه��زار خ��ودرو را دارد. به جرأت می توان گفت 
چنی��ن ظرفیت��ی را نداریم و آنچه درب��اره واردات 
عن قریب تعداد زیادی خودرو می ش��نویم، بیش��تر 
داستان سرایی است. هر وزیری هم که می آید برای 
اینکه مجلس را حساس نکند، چون واردات خودرو 

مصوبه مجلس اس��ت، خود را پیگیر واردات خودرو 
معرفی می کند و برنامه خود را تحقق واردات خودرو 
می داند. با تمام اینها امیدواریم واردات خودرو انجام 
ش��ود، ام��ا باید واقع بینان��ه نگاه کنی��م و خیلی به 
واردات خ��ودرو دلخوش نباش��یم، چون محدودیت 
داریم و به دلیل تحریم ها به ما خودرو نمی فروشند. 
علاوه بر مشکل تحریم، ارز هم نداریم. وقتی تامین 
ارز موردنیاز خودروس��از به س��ختی انجام می شود، 
وای ب��ه حال ارز واردات. وعده واردات تعداد زیادی 
خودرو، ب��رای آرام کردن بازار مطرح می ش��ود که 
هرچند در کوتاه مدت موثر اس��ت، اما در بلندمدت 
دیوار اعتماد مردم را از بین می برد. صدرایی در بیان 
راهکاری برای آرامش بازار اظهار کرد: واردات وقتی 
به بازار خودرو کش��ور کمک می کند که چارچوب و 
س��ازکار آن مشخص باش��د. پس از مشخص شدن 
چارچوب واردات نخس��ت باید ب��رای آن تامین ارز 
کنی��م، س��پس وضعی��ت ب��ازار و امکان پذیر بودن 
واردات را بس��نجیم و به طور دقیق مش��خص کنیم 
چ��ه تعداد خودرو می توانیم وارد کنیم. می توانیم از 
کش��ورهایی که در حال حاضر با آنها روابط حسنه 
و م��راوده داریم، خودرو وارد کنیم که البته به دلیل 
تحریم برندهای دست اول وارد بازار ایران نمی شود. 

عملا نباید قول واردات را به 
مردم بدهیم، چون واردات 
زمانی محقق می ش��ود که 
هم ارز کافی داش��ته باشیم 
و هم ارتباطات جهانی. وی 

در پای��ان تاکید کرد: واردات بای��د در حجم زیاد و 
پیوسته انجام شود، اما اینکه بخواهیم بازار و مسائل 
آن را صرف��ا ب��ا واردات خودرو حل کنیم، ش��دنی 
نیس��ت. یک بخش بازار مربوط به واردات اس��ت و 
بس��یاری از مسائل در بازار خودرو وجود دارد که به 

مسائل سیاسی و اقتصاد کلان برمی گردد.

چالشوارداتخودورباتحریموکمبودارز

سخنپایانی
اینکه با یک راهکار به دنبال آرامش و بس��امان 
کردن بازار خودرو باشیم، رویکرد درستی نیست؛ 
از این  رو نباید درمان درد نابس��امانی بازار خودرو 
را ه��م واردات خودرو دید. واقعیت این اس��ت که 
صنعت خودرو ما از تمام ش��رایطی که بر اقتصاد 
حاکم اس��ت، تاثی��ر می پذیرد و ت��ا زمانی که به 
ثبات اقتصادی نرسیم، بازگشت آرامش به بازار و 

صنعت خودرو، دور از ذهن خواهد بود.
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حقوق دولتی درآمد است یا سرمایه؟
از نظ�ر حقوق�ی معادن ج�زو انفال اس�ت و معدن�کاران بخش خصوصی اساس�ا 
بهره بردار به شمار می روند. به عبارت دیگر بهره بردار مالک معدن نیست و مستاجر 

دولت به شمار می رود تا از ذخایر معدنی بهره برداری کنند.
بر اساس گزارش های منتشر شده حقوق معادن در سال ۱۳۹۹ معادل ۹۹۰ میلیارد 
تومان، سال ۱۴۰۰ معادل ۱۰ هزار میلیارد تومان و سال ۱۴۰۱ معادل ۴۰ هزار میلیارد 
تومان بوده و با افزایش دو برابری نسبت به سال قبل، ۸۰ هزار میلیارد تومان تعیین 

شده است.
ام�ا یک�ی از مواردی ک�ه در این زمین�ه همواره محل مناقش�ه بوده اس�ت روش 

هزینه کرد درآمد حاصل از حقوق دولتی است.
ب�ا اینکه قانون معادن نحوه تخصیص این درآمدها و س�هم هر بخش را مش�خص 
کرده اس�ت اما به گفته فعالان حوزه معدن دولت مس�ئولیت خ�ود را در این زمینه 
نادی�ده می گیرد و که این رویه به مش�کلات حوزه معدنکاری از قبل ضعف و کمبود 
زیرس�اخت ها، معارض�ان محلی، کمبود اکتش�افات، درگیری می�ان بخش معدن و 
س�ازمان محیط زیس�ت و منابع طبیع�ی و... دامن می زند. در گ�زارش امروز  
نگاهی داریم به اظهارنظرهای اخیری که درباره حقوق دولتی در رس�انه ها منعکس 

شده است. 

معاون معادن و فرآوری مواد وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: امس��ال 
افزایش ۱۰۰ درصدی در پرداخت حقوق دولتی داشته ایم اما سهم استان ها 
همچنان بسیار کمتر از قانون بازگشت ۱۵ درصد حقوق دولتی معادن است 

که امیدوارم این مهم در تعامل دولت و مجلس حل شود.
به گزارش معدن نیوز، رضا محتش��می پور گفت: حقوق دولتی مسئله ای 

عمومی بین مجلس ش��ورای اس��امی و دولت اس��ت اما مسئله اینجاست که حقوق دولتی مندرج در 
قانون کمتر از آن چیزی اس��ت که اباغ ش��ده و طی س��ال های گذش��ته عملکرد لازم را در این حوزه 
نداش��ته ایم. وی بابیان اینکه تغییر مثبتی در حقوق دولتی حاصل ش��ده اس��ت اظهارکرد: در قانون 
تصویب ش��ده اس��ت که حقوق دولتی مستقیم توس��ط خزانه کشور به خزانه معین استان ها پرداخت 
ش��ود که این قانون نظارت پذیری اس��تان و عملیاتی ش��دن بودجه در حوزه رفاهیات استانی را بسیار 

تسهیل می کند. 
وی افزود: تغییری در قانون بودجه امس��ال اتفاق افتاده اس��ت که پیش تر آن را از مجلس خواس��ته 
بودیم و پیگیری اجرای آن هس��تیم. معاون معادن و فرآوری مواد وزارت صمت گفت: در این زمینه 
برگش��ت به عقب داش��تیم و اختیاراتی از استان ها به وزارت صمت بازگشته است که موجب می شود 

هزینه کرد آنان با محدودیت مواجه شود.
محتش��می پور ادامه داد: رکن اصلی ما بودجه اس��ت لذا نمایندگان توجه داشته باشند که در زمان 

تدوین بودجه، مسائل استان ها لحاظ شود.
هیچ�معدنی�از�پرداخت�حقوق�دولتی�معاف�نیست���

وی بابیان اینکه قوه قضاییه اجازه اجرای اصل تفویض اختیارات به شورای معادن استان ها را نداده 
است، گفت: گزارش قابل توجهی از عملکرد تبصره ۵ )معافیت ۲۰ درصد حقوق دولتی( در استان ها 
نداش��تیم. محتش��می پور ادامه داد: نمی توانیم معادن کوچک را از پرداخت حقوق دولتی جدا کنیم 
و این معادن از پرداخت حقوق دولتی معاف نیس��تند. وی با اش��اره به اهمیت درآمدی معادن بزرگ 
برای کشور اظهارکرد: تاخیر در مزایده محدوده های معدنی برای چندین سال جایز نیست و باید به 

سرعت معادن را از حالت بلوکه خارج و آنها را فعال کنیم.

افزایش��۱۰۰درصدی�حقوق�دولتی�
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران گفت: نباید به حقوق دولتی 
معادن به چشم درآمد، بلکه به عنوان سرمایه نگاه شود و عایدات این بخش 

برای سرمایه گذاری در زمینه معدن مصرف شود.
به گزارش ایرنا، رضا بسطامی افزود: در سال ۹۸ در راستای عدالت محوری، 
موضوع فرموله کردن تعیین حقوق دولتی معادن از سوی شورای عالی معادن 

به این سازمان سپرده شد.
وی گف��ت: این موضوع مدتی مس��کوت ماند ت��ا اینکه مجدد در نیمه دوم 
۱۴۰۱ در ش��ورای عالی معادن مطرح و مقرر ش��د در ۸ گروه معدنی ازجمله 
 آه��ن، طا، مس، س��رب و روی، مصالح س��اختمانی، س��نگ تزیینی و... با 
۸ فرمول مجزا تعیین شود. این مسئول ابراز امیدواری کرد که در سال ۱۴۰۳ 

حقوق دولتی معادن به صورت عادلانه و فرموله تعیین شود.
مطالباتی�که�وصول�شد��

بسطامی یادآور شد: سال گذشته ۳۸.۵ هزار میلیارد تومان حقوق دولتی 
معادن وصول ش��د ک��ه بخش زیادی از آن مربوط به بدهی س��ال های قبل 

معدنکاران بوده است.
وی بیان کرد: از مجموع آنچه به عنوان حقوق دولتی به خزانه واریز می شود، 
باید ۶۵ درصد آن به وزارت صمت در راستای بسترسازی فعالی های معدنی 
بازگردد، ۱۵ درصد آن صرف فعالیت های عمرانی در ش��هرها و روس��تاهای 
مس��یر معادن ش��ود، ۱۲ درصد در اختیار سازمان منابع طبیعی قرار گیرد تا 
به  بازس��ازی و احیا مناطق معدنی اختصاص یابد، ۵ درصد به صندوق بیمه 
فعالیت های معدنی به منظور ارائه تس��هیات به واحدهای معدنی داده شود 
و ۳ درص��د دیگر نیز به س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ب��رای انجام وظایف 
قانونی و نظارت بر فعالیت های معدنی تعلق گیرد که تاکنون س��هم سازمان 

نظام مهندسی معدن پرداخت نشده است.

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران تاکید کرد: برای دستیابی به 
اع��داد و ارق��ام عادلانه و مطابق فرمول در حقوق دولتی معادن، بهره برداران 
باید پایان هرس��ال بر مبنای مس��تندات به خود اظهاری برداش��ت معادن 
بپردازند. وی ادامه داد: در همین راس��تا، نقش��ه برداری برداش��ت معادن با 
پهپاد انجام می ش��ود و خروجی برداش��ت ها در باس��کول ها وزن می شود تا 

حجم برداشت ها به واقعیت نزدیک تر باشد.
وی تصری��ح کرد: اگر قرار اس��ت تعداد معادن، تولی��د، عملکرد و کیفیت 
محصولات معدنی ارتقا یابد، باید به حقوق دولتی به چش��م س��رمایه گذاری 

نگاه شود.
سرمایه�گذاری�در�بخش�معدن��

بس��طامی در ادامه بابیان اینکه س��رمایه گذاری در حوزه معدنکاری بسیار 
س��نگین و پیچیده اس��ت، خاطرنشان کرد: ایران دارای ظرفیت بسیار خوب 
معدنی است و با ۱۵ کشور اطراف خود مرز مشترک دارد، همچنین به دلیل 

امنیت بالا می تواند پذیرای سرمایه گذاری باشد.
وی افزود: سازمان نظام مهندسی آمادگی ارائه خدمات فنی و مهندسی هم 

در داخل کشور و هم به همسایگان و دیگر کشورها را دارد.
رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن ایران گفت: موضوع نظارت عالی در 

بخش معدن با وزارت صمت و سازمان های استانی 
آن اس��ت و در قانون، این س��ازمان به عنوان یار و 
همکار صمت در موضوع نظارت ها کمک رس��انی 

می کند.
وی تاکید کرد: اگر سهم ۳  درصدی این سازمان 

از حقوق دولتی معادن پرداخت ش��ود، می تواند در زمینه نظارت ها عملکرد 
قوی تری داش��ته باشد. بس��طامی گفت: در همین راس��تا، شرح شغل ناظر 
در س��ازمان نظام مهندس��ی معدن در حوزه های اکتش��افات، بهره برداری و 

کارخانجات در دست تعریف و بازنگری است.
هوشمند�شدن�خدمات�نظام�مهندسی���

وی با اش��اره به روزآمد ش��دن سامانه این س��ازمان، اظهارکرد: از ابتدای 
۱۴۰۲ ارائ��ه همه خدمات نظام مهندس��ی معدن از مکاتبات اداری گرفته تا 
ارائه خدمات، در این س��ازمان به صورت هوش��مند و در بستر سامانه »سنم« 

انجام شده است و دیگر کار به صورت دستی و سلیقه ای انجام نمی شود.
این مسئول، همچنین تعیین حجم برداشت از معادن با استفاده از پهپاد 
را کاری ب��زرگ و پیچی��ده توصیف کرد که از س��وی این س��ازمان در برخی 

استان ها اجرایی شده است.

حقوق�دولتی�معادن�باید�سرمایه�گذاری�شود
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معدن

سخن�پایانی
به باور کارشناس��ان و فعالان حوزه معدن افزایش هزینه های مورد 
اش��اره، معادن کوچک را بیش��تر تحت تاثیر قرار می دهد. به ویژه در 
ش��رایط فعلی که معادن با مش��کاتی نظیر تحریم ها، کاهش رشد 
اقتصادی، عدم ثبات اقتصادی، اس��تهاک ناوگان ماش��ین آلات و... 

مواجهند. 
در س��ال های گذش��ته نیز فعالان این حوزه بارها نسبت به اثرات 
منف��ی افزایش حق��وق دولتی بر معادن کوچک هش��دار داده اند اما 

تاکنون راه حلی برای عبور از این چالش پیشنهاد نشده است. 
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متولی بخش 
معدن در کشور 
وزارت صنعت، 
معدن و تجارت 

و به طورمشخص 
معاونت معدنی 
است اما عمده 
مشکلات این 
بخش هم از 

معاونت معدنی 
سرچشمه 
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مصرف کنندگان مواد معدنی، ماده خام و نیمه 
خام��ی را که واحدهای معدنی تولید می کنند، در 
واحدهای فرآوری خود به مصرف می رسانند. پس 
در واقع، این بخش از واحدهایی تش��کیل ش��ده 
اس��ت که تکمیل کنن��ده زنجی��ره ارزش معدن 
هستند و به مواد اولیه خام ارزش افزوده می دهند.

بنابرای��ن، بخ��ش مع��دن موظف اس��ت که با 
تحوی��ل مواد خ��ام باکیفیت، همان ط��ور که در 
تعه��دات و قرارداده��ا ب��ه آن اش��اره می ش��ود، 
حق��وق مصرف کننده مس��تقیم تولیدات خود را 
رعایت کن��د تا واحدهای صنعت��ی بتوانند آن را 
به دیگر مصنوعات تبدیل کنند و به بازار بعدی و 

زنجیره های پایین دستی خود، ارائه دهند.
در ع��رف ب��ازار و باوجود قوانی��ن حمایتی این 
بخ��ش، کفه ت��رازو حمایت��ی هم��واره به طرف 
مصرف کننده س��نگینی می کن��د و حمایت های 
مختلف��ی از مصرف کننده ه��ای ای��ن بخش، که 
واحده��ای ف��رآوری و متالورژی هس��تند، انجام 
می شود. به عنوان مثال می توان به الزامات موجود 
در صنایع فولاد، مس و حتی صنایع س��اختمانی 
اش��اره ک��رد ک��ه باع��ث ش��ده هم��واره حقوق 
تامین کنن��ده که بخش معدن اس��ت، به مخاطره 

بیفتد.
به عبارت س��اده تر، بهره بردار مع��دن، خود در 
مق��ام مصرف کننده منابع و ذخایر معدنی اس��ت 
که متولی بخش معدن ارائه می دهد تا وی بتواند 
در نقش تولیدکننده ظاهر شود و مواد اولیه خام تا 
نیمه خام معدنی را به مصرف کننده بعدی زنجیره 

ارزش مواد معدنی ارائه دهد.
ب��ه ای��ن ترتی��ب، در ابت��دای ام��ر متولی این 
بخ��ش، یعن��ی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، 
بای��د خدماتی باکیفی��ت در اختیار مصرف کننده 
ک��ه بهره بردار معدن اس��ت، قرار ده��د. قوانین، 
مق��ررات، دس��تورالعمل ها و بخش��نامه هایی که 
از مجل��س، هیات وزی��ران و وزارت صمت بیرون 
می آی��د، از جمل��ه این خدمات اس��ت که باید در 
آن مش��کلات بروکراس��ی لحاظ شود و تضمینی 
برای امنیت س��رمایه گذاری باش��د. علاوه بر این، 
توجه به حمایت های مالی، به ویژه ارائه تسهیلات 
ارزان ن��رخ برای س��رمایه گذاری ی��ا حمایت های 
لجس��تیکی، به ویژه در زمینه تامین ماشین آلات 
و تجهیزات موردنیاز در اس��تخراج و فرآوری های 
سر معدن، ضروری است و توقع می رود که متولی 
بخش معدن تامین آنها را برای مصرف کننده خود 
در نظر بگیرد. اما نقاط ضعف زیادی در این زمینه 
وج��ود دارد. ع��لاوه بر این، صنایع پایین دس��تی 
ک��ه در اینج��ا در نق��ش مصرف کننده هس��تند، 
معمولا قدرت مالی و توان اجرایی بیش��تر و نقش 
تاثیرگذارتری در تدوین قوانین و مقررات و حتی 
روش تامین مواد اولیه دارند. این امر موجب شده 
است به طورکلی، حقوق مصرف کننده این بخش 
همواره بیشتر مدنظر قرار گیرد و رعایت شود، اما 
در بس��یاری موارد، حقوق تولید کننده که بخش 

معدن و ابتدای زنجیره تولید است، ضایع شود.
به عنوان مث��ال، قیمت گذاری مواد اولیه معادن 
ی��ا تعیی��ن ع��وارض صادراتی مواد اولی��ه خام یا 
محدودیت های��ی ک��ه در زمینه گس��ترش بازار، 
به ویژه بازارهای خارجی برای بخش معدن ایجاد 
شده، محدودیت های فراوانی را برای تامین مالی 
معدنکار ایجاد کرده و همزمان باعث س��ودآوری 
بیشتر برای مصرف کننده شده است. پس می توان 
گفت در این حوزه ها حقوق مصرف کننده بیش از 

آن چیزی که انتظار می رفته، تامین شده است.
بنابرای��ن، اش��تباه بزرگ��ی رخ داده، به ویژه در 
س��ال های اخیر که ب��ا قیمت گذاری دس��توری 
بخش معدن آس��یب های فراوانی دیده است.  در 
حالی که بسیاری از کارشناسان معتقدند حمایت 
از مصرف کنن��ده زمانی به تمام معنی تحقق پیدا 
می کن��د ک��ه از تامین کننده های م��واد اولیه هم 
حمایت کافی ص��ورت گیرد. هرچقدر حمایت از 
تامین کننده در این بخش بیش��تر باشد، کیفیت 
م��واد اولیه ای ک��ه تولید می ش��ود، افزایش پیدا 
می کند. علاوه بر این، زمان تولید و نرخ تمام شده 
هم کاهش خواهد داش��ت. ای��ن اتفاق به خودی 
خ��ود می ت��وان نقش مهم��ی در افزایش س��ود 
مصرف کنن��ده ایفا کند، چرا که یکی از مهم ترین 
حقوق مصرف کننده این اس��ت ک��ه محصولی با 
کیفیت ب��الا و قیمت های رقابت��ی دریافت کند. 
خلاص��ه اینکه، هرچقدر حمایت در بخش قوانین 
و مقررات، مالی و لجستیکی از بخش معدن بیشتر 
ش��ود، نفع اصلی را مصرف کننده نهایی می برد و 
حقوق مصرف کننده نهایی در این بخش با حقوق 
تامین کنن��ده گره خورده، اما متاس��فانه این مهم 
در س��ال های اخیر با مشکلات و موانع عدیده ای 
مواجه شده و جای تاسف است که تامین کننده ها 

همواره مورد بی مهری قرار گرفته اند.

تامین کننده 
پشت دیوار 
بی مهری
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تکلیف بخش معدن چیست؟
گزارش  از تاثیر چالش های معدن بر زنجیره ارزش

زنجیره ارزش )Value Chain( ش�امل تمامی فعالیت هایی اس�ت که یک 
بن�گاه اقتص�ادی برای اف�زودن ارزش به کالا با خدمات خ�ود انجام می دهد. 
به عبارت دیگ�ر، از ای�ن مفهوم برای ش�رح تمام فعالیت ه�ای منجر به تولید 
محصول، از ابتدا تا انتها اس�تفاده می ش�ود. هرچه این فعالیت ها پیشرفته تر 
انجام ش�ود، ارزش نهایی بیشتر خواهد ش�د. پس هدف از زنجیره ارزش در 
یک کلام پیش�رفت اس�ت، که در نهایت سود بیشتر و توس�عه کسب وکار را 

به دنبال می آورد.
از آنجایی که معدن صنعت مادر و س�رزنجیره اس�ت، نقش انکارناپذیری تا 
مراحل پایانی تولید مواد و صنایع معدنی دارد، اما کارشناس�ان و فعالان این 
بخش چندی است که نس�بت به آینده معدنکاری و ایجاد اختلال در فرآیند 

تولید هشدار می دهند.
، 2 کارشناس و فعال حوزه معدن به معرفی مهم ترین  در گزارش امروز 

بحران هایی که امروزه این بخش با آن دست به گریبان است، پرداخته اند.
آنچه در ادام�ه می آید، خلاصه ای از چالش های س�رزنجیره ارزش از منظر 

ت��ا زمانی که م��ا سیاس��ت های کوتاه مدت و زودب��ازده را در بخش انوشیروان دلیریان و کامران وکیل است.
معدن و صنایع معدنی در دستور کار داریم، نباید به این فکر باشیم 

که قطار این صنعت روی ریل بیفتد و به درستی حرکت کند
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انوشیروان دلیریان � کارشناس و فعال معدنی:
مس��ائل و مش��کلاتی هم که امروزه در بخش معدن 
خود را نش��ان می دهند، به تدریج و از س��ال ۹۶ به بعد 
به صورت تصاعدی افزایش پی��دا کردند و امروزه آن قدر 
فش��ار به بخش معدن بالا رفته که این بخش را درگیر 

بحرانی کم سابقه کرده است.
نخس��تین و ش��اید مهم تری��ن چالش، قط��ع ارتباط 
سیاس��ی و اقتصادی کش��ور ما با دیگر نقاط دنیا است. 
سرانجام ما باید به هر ترتیبی شده است، سایه تحریم ها 
را از س��ر کشور برطرف کنیم و تا زمانی که این مسئله 
رفع نشود و به همین ترتیب با مشکلات عدیده در زمینه 
نقل وانتقال پول، دسترسی به ماشین آلات و تکنولوژی 
روز دنیا روبه رو باش��یم، به طورقطع س��رمایه گذاری در 
این بخش انجام نخواهد گرفت، زیرا صنعت معدنکاری 
فعالیتی اس��ت که تقاضا، فروش و نرخ تمام شده آن از 
نرخ جهانی جدا نیس��ت و اگر ما در این گردونه نباشیم 
و ارتباط مس��تمری با دیگر کشورها نداشته باشیم، راه 
به جایی نخواهیم برد. پس گام اول برای بهبود ش��رایط 
س��ر زنجیره، ایج��اد رابطه موثر با دنی��ای خارج و رفع 
تحریم ه��ا به ویژه تحریم های مرتب��ط با بخش معدن و 

صنایع معدنی است.
اقتصاد علمی ریاضی است �

گام بعدی که به اقدام قبلی وابسته است، تلاش برای 
ایجاد ثبات اقتصادی است که مسئولیت اصلی دولت و 

بدنه اقتصادی آن است.
برای رشد و ش��کوفایی معدن نیازمند سرمایه گذاری 
هس��تیم و س��رمایه گذار هم باید بتواند حداقل شرایط 
یک س��ال آینده خود را پیش بینی و براساس آن، مدل 
فعالیت خ��ود را تعریف کند. بای��د بپذیریم که اقتصاد 
علمی اس��ت که با اع��داد و ارقام س��روکار دارد. وقتی 
در ابتدای س��ال معدندار با یک نرخ ارز روبه رو اس��ت و 
در پایان همان س��ال نرخ ارز ۱۰۰ درصد افزایش پیدا 
می کند، وقتی هر سال با یک نرخ تورم پیش بینی نشده، 

قوانین و مقررات متغیر و... مواجهیم، در عمل ریس��ک 
س��رمایه گذار چندبرابر می ش��ود. وقتی در یک فعالیت 
صنعت��ی و اقتص��ادی، مث��ل معدن��کاری حداقل دوره 
بازگشت سرمایه ۳ساله است، روشن است که فرآیندی 
براب��ر س��رمایه گذار  و غیرقابل پیش بین��ی در  مبه��م 
وج��ود دارد و بااین ح��ال، نمی توان انتظار داش��ت که 
فع��الان در ای��ن صنعت دوام بیاورند و س��رمایه گذاران 
دیگری هم وارد میدان ش��وند. به نظ��ر من، گام بعدی 
بع��د از رفع تحریم ها ایجاد ثب��ات اقتصادی حداقل در 
یک دوره سه س��اله اس��ت تا بتواند ای��ن اعتماد را برای 
س��رمایه گذاران به وجود بیاورد ک��ه می توانند در بخش 
معدن س��رمایه گذاری کنند و س��ود حاصل از آن، سود 

اقتصادی معقولی باشد.
م��ورد دیگری ک��ه می تواند پیش زمین��ه موارد قبلی 
باش��د، ایجاد امنیت اس��ت. کش��ور باید در زمینه های 
اقتصادی، اجتماعی و سیاس��ی امنیت داش��ته باشد و 
آن را در داخل و خارج از کش��ور حف��ظ کند تا زمینه 
ایج��اد یک فرآین��د اقتصادی مس��تمر و امیدوارکننده 
فراهم ش��ود. به عبارت دیگر، باید بس��تری را فراهم کرد 
که تنش و ناس��ازگاری به حداقل برسد که وظیفه اصلی 
دولت به ویژه در زمینه ه��ای اقتصادی و صنایع مولد و 

مادر است.
در واقع ما باید یک بار برای همیشه تکلیف خودمان را 
با بخش صنعت و شرایط اقتصادی حاکم بر آن مشخص 
کنیم. تا زمانی که ما سیاست های کوتاه مدت و زودبازده 
را در بخش معدن و صنایع معدنی در دستور کار داریم، 
نباید به این فکر باش��یم که قطار این صنعت روی ریل 

بیفتد و به درستی حرکت کند.
مدلی به نام چین �

اگر مس��یر حرکت این کش��ور را از دهه ۷۰ میلادی 
ت��ا امروز دنب��ال کنیم، خواهیم دید که در گذش��ته ای 
نه چن��دان دور، این کش��ور هیچ جایگاه��ی در اقتصاد 
جهانی نداش��ت، اما با تکیه به س��ند راهبردی درست 

و اصولی و اجرای دقیق آن طی س��الیان متمادی رشد 
اقتص��ادی صع��ودی را تجربه کرده اس��ت و براس��اس 
ش��اخص های اقتص��ادی پیش بینی می ش��ود، به زودی 
)۲۰۲۸ ت��ا ۲۰۳۰( از ق��درت دوم اقتص��ادی جهان به 

سکوی اول برسد.
دول��ت بای��د هزین��ه و ریس��ک هزینه ک��ردن برای 
فعالیت های تولی��دی را بپذیرد. باید حداقل برای مدت 
۳ تا ۵ س��ال س��رمایه گذاران بخش دولتی، نیمه دولتی 

و خصوصی را به سمت توسعه زیرساخت ها سوق دهد.
خلاصه اینکه، برای دوره ای باید تمام فشارها و نقدها 
را بپذیرد و عزم خود را بر توسعه زیرساخت های مرتبط 
با صنایع مادر به ویژه معدن و صنایع وابسته جزم کند، 
به گونه ای که در پایان هر س��ال مش��خص باشد که چه  
کارهایی باید انجام می ش��ده و چه  کارهایی انجام  شده 
و مطابق برنامه اس��ت و کج��ا از برنامه عقب  مانده ایم و 
باید برای جب��ران آن تلاش های مان را دوچندان کنیم. 
شفاف س��ازی و انج��ام کارهای زیربنای��ی طبق برنامه 
ازپیش تعیین شده، اعتماد بخش خصوصی و نیمه دولتی 
را جل��ب می کند و جذابیت س��رمایه گذاری را افزایش 

می دهد.
از ط��رف دیگر، می دانیم که بخش عمده ای از اقتصاد 
ما بانک محور است و بخش عمده ای از نقدینگی موجود 

در اقتصاد کشور ما در اختیار بانک ها است.
وقتی ما سیاس��ت های انقباضی را بر اقتصاد کش��ور 
حاکم می کنیم، هدف این است که نقدینگی در اختیار 
بانک ه��ا، در بخش تولید به ویژه تولید در صنایع مادر و 
مولد سرمایه گذاری شود و یکی از معضلاتی که تابه حال 
ب��ا آن دس��ت وپنجه نرم کرده ایم، این اس��ت که بخش 
عم��ده ای از دارایی های بانک های ما در امر تولید صرف 
نش��ده و در بازارهای موازی س��رمایه گذاری شده و این 
باعث ش��ده است که آسیب جدی به اقتصاد وارد شود، 
چ��ون بانک ها به بزرگ ترین ملاک و اش��خاص حقوقی 
بدل شده اند که در بازارهایی پرسود نقش ایفا می کنند.

آماری از عمق فاجعه �
و  مه��م  مس��ائل  از  یک��ی 
بزرگ��ی که بخ��ش معدن ما را 
نیروی  می ده��د، خ��روج  آزار 
انسانی ماهر است. آمار و ارقام، 

بیان کنن��ده عمق فاجعه اس��ت. ما در بی��ن ۹۰ و چند 
کش��وری که درگیر فرار مغزها هس��تند، رتبه اول را به 
خ��ود اختصاص داده ایم و گزارش ها نش��ان می دهد که 
زیان حاصل از خروج این س��رمایه انسانی نخبه، سالانه 

چیزی معادن ۱۵۰ میلیارد دلار است.
در بخ��ش مع��دن و صنایع معدنی، تع��داد زیادی از 
نیروه��ای نخب��ه و توانمند ما از گردون��ه فعالیت مفید 
در کش��ور خارج  شده اند. این واقعیت نشان می دهد که 
به این ترتیب در س��الیان پی��ش رو دچار ضعف و نقصان 
خواهیم ش��د،همان طور که در حال  حاضر هم با تبعات 
این مشکل روبه رو هستیم. یکی از وظایف اصلی دولت و 
به طورمشخص معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
بررسی و موشکافی این مسئله است. البته درست است 
که م��وارد و دلایل این خروج س��رمایه انس��انی نخبه 
ش��اید از بسیاری جهات روشن باش��د، اما به گمان من 
باید برای ش��ناخت کامل آن مطالعات آسیب شناس��ی 
انج��ام گیرد. می دانیم که بیکاری نیروی نخبه، س��طح 
پایین درآمد نسبت به استاندارد جهانی، نارسایی مالی 
و اداری، کمب��ود امکانات تخصص��ی، علمی و بی ثباتی 
سیاس��ی، اجتماع��ی و اقتص��ادی از عوام��ل موث��ر در 
خروج سرمایه های انس��انی کشور هستند که متاسفانه 
به سادگی هم جبران پذیر نیستند. جالب اینجا است که 
شرایط کش��ور ما امروزه بسیار مناسب تر و مساعدتر از 
یک سده گذشته است، اما نخبگان یک قرن پیش هرجا 
که تحصیل می کردن��د، باز به ایرانی به مراتب محروم تر 
و محدودت��ر از امروز، برمی گش��تند و رس��الت خود را 
به عنوان سرمایه انسانی کشور ایفا می کردند، اما امروزه 

امید و انگیزه بازگشت نزدیک به صفر است.

بحرانی کم سابقه

کام�ران وکی�ل � کارش�ناس و فع�ال معدن�ی: 
چش��م انداز معدن که دلهره آور نیست. چشم انداز آینده 
مع��دن و نقش آن در زنجیره معدن همانی بود که قبلا 
بوده و در آینده هم به همان ترتیب پیش خواهد رفت.

به گم��ان من، اتفاقی ک��ه رخ می دهد ب��رای صنایع 
معدنی بد نیس��ت؛ به دلیل اینکه این صنایع مزیت های 
واقعی اقتصاد کشور هستند. مزیت های واقعی هرچقدر 
که اوضاع واحوال اقتصادی س��خت تر و پیچیده تر شود، 

توان و قدرت خود را بیشتر نشان می دهند.
بنابرای��ن این طور نیس��ت که در این ش��رایط خاص، 

لطمه خاصی به بخش معدن وارد شود.
ناکامی در مهار تورم �

نمی دان��م دولت چرا در مهار تورم ناکام مانده اس��ت 
و چ��ه اقداماتی و چگونه باید انجام ش��ود، در ش��رایط 
تورمی معم��ولا حکمرانی تمهیدات مال��ی و اقتصادی 
خاصی می اندیشد، از جمله بازی با نرخ بهره و کارهایی 
ازاین دس��ت، اما فکر نمی کنم دولت ت��ا امروز برنامه ای 

برای مهار تورم داشته باشد.
ش��کی نیس��ت که باید اس��ب تورم را مه��ار زد، اما 
دخالت دس��توری روش مناس��بی برای این کار نیست 
و هیچ وقت نتیجه مطلوبی به بار نیاورده است. مکانیزم 
بازار براس��اس عرضه و تقاض��ا، تولید، مصرف و تجارت 
آزاد اس��ت. وقتی دولت ها مداخله می کنند و بگیروببند 
راه می اندازند، س��اختار اقتصادی غلطی شکل می گیرد 

که ایرادات آن هیچ وقت رفع نمی شود.
گره گشایی با عصای جادویی �

ی��ک زیرمجموع��ه اقتص��ادی خ��اص مانن��د معدن 
نمی تواند دخالت زیادی در رویه های کلان داشته باشد. 
سیاست گذاری دولت و خروجی فعالیت های این بخش 
در چند دهه گذشته نتیجه اش به امروز و شرایط فعلی 
رسیده است و مسلما به این سرعت هم نمی توان انتظار 
داشت دولت برنامه ای طراحی کند، سیاست یا برنامه ای 
بگذارد و ترفندی ب��ه کار گیرد که بتواند تغییر خاصی 
در وض��ع موجود ایجاد کند ی��ا به قول معروف با عصایی 

جادویی گره همه مشکلات را باز کند.
در واقع، در بخش معدن خیلی نمی تواند و نباید ورود 
کند و سیاست گذاری های دولت در این بخش نمی تواند 

موثر باشد.
سرچشمه مشکلات معدن �

معضلات بخش معدن، فعالیت این بخش اقتصادی را 
کند یا در برخی موارد متوقف کرده است.

اما به گمان من، ابتدا باید سیاست ها به درستی درک 
ش��ود و به مرحله اجرا درآید و بعد اگ��ر نواقصی دیده 
ش��د، درصدد اصلاح و بازنگری آن برآمد. شرایط فعلی 
بخ��ش مع��دن و صنایع معدنی حاکی از آن اس��ت که 
دستگاه های سیاس��ت گذار هم اشراف کاملی نسبت به 
موضوع ندارند و تصمیماتی هم که در این شرایط گرفته 
ش��ود، نمی تواند راهگشا باش��د و مخل فعالیت است و 

گرفتاری ها را بیشتر می کند.
وی اف��زود: متول��ی بخ��ش معدن در کش��ور وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت و به طور مش��خص معاونت 

معدن��ی اس��ت،اما وقتی عمده 
مش��کلات از معاون��ت معدنی 
بنابراین  می گیرد،  سرچش��مه 
خیلی نمی ت��وان به بخش های 

دیگر امیدوار بود.

شرایط معدن بد نیست

به گفته اس��تاندار سیستان وبلوچس��تان، این اس��تان ظرفیت های فراوانی 
برای پیش��رفت و توس��عه دارد. به گزارش معدن نامه، محمد کرمی بااش��اره به 
توافق ه��ای صورت گرفته ب��ا وزیر صنعت و تجارت افغانس��تان افزود: فرآوری 
مواد معدنی افغانس��تان در داخل ایران به دلیل وجود زیرساخت ها، استفاده از 
ظرفیت تجاری و مرزی، ایجاد شرکت های مشترک با قطر، چین و افغانستان 
و تعهدات لازم در حوزه حمل ونقل، بخشی از این توافقات است. وی ادامه داد: 
فع��ال ب��ودن تمام کارگاه ها در زمینه راه آهن، فعالی��ت قرارگاه خاتم در حوزه 

ترانزیت ش��مال و جنوب و توس��عه جاده های بین ش��هری و روس��تایی و …، 
عامل گس��ترش صنعت حمل ونقل و به تبع آن، توسعه همه جانبه استان است. 
اس��تفاده از لفظ محرومیت به هیچ عنوان شایسته استان سیستان وبلوچستان 
نیس��ت. کرمی بااش��اره به برخورداری از مرز آبی و زمینی، همجواری با چند 
کش��ور و برقراری ارتباط با کش��ورهای دنیا از طریق مرز آبی و بهره برداری از 
این ظرفیت ها گفت: برنامه ریزی برای توس��عه با اس��تفاده از این ظرفیت ها در 
حال انجام اس��ت. وی با نظز به اینکه سیستان وبلوچس��تان جوان ترین استان 

کش��ور اس��ت، افزود: نیروی انسانی ویژگی بسیار مهم و تاثیرگذاری در توسعه 
است. وی گفت: اقدامات لازم برای تبدیل مرزهای استان سیستان و بلوچستان 
به مرکز صادرات و واردات کش��ور در دس��تور کار مسئولان قرار دارد. استاندار 
سیستان وبلوچستان گفت: در زمینه معادن توافق با کشورهای آفریقایی، آغاز 
س��اخت کارخانه های فرآوری، فعال کردن معادن مس و طلا، فعالیت س��تاد 
اجرایی فرمان حضرت امام )ره(، مجموعه هلدینگ فولاد و … برای توس��عه 

معادن و صنایع وابسته در حال انجام است.

فرآوری 
مواد معدنی 
 افغانستان
 در ایران

سخن پایانی
زنجی��ره ارزش معدن ظرفیت بس��یار بالایی دارد 
که اگر درس��ت تعریف و تکمیل شود، می تواند سود 
حداکثری و بستر توس��عه کسب وکار را فراهم کند، 
ام��ا در کنار تاکید بر توس��عه زنجیره ارزش افزوده و 
جلوگیری از خام فروشی، باید موانع مهمی را که در 
مسیر رش��د و بالندگی سرحلقه وجود دارد، برطرف 
کرد، زیرا که: »اگر باران به کوهستان نبارد/ به سالی 

دجله گردد خشک رودی«.
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رویکرد دولت س��یزدهم در توس��عه روابط تجاری تغییر 
کرده و کش��ورهای جنوب ش��رقی آس��یا، منطق��ه افریقا 
و کش��ورهای همس��ایه در اولویت روابط تج��اری با ایران 
ق��رار گرفته اند. همچنین ایج��اد تن��وع در کالاها، فراهم 
کردن زیرس��اخت های تجاری و تعامل با بخش خصوصی 
نیز تعیین کننده راهبردهای توس��عه تجارت با همسایگان 
خواهند بود، این در حالی است که پرونده تجارت خارجی 
ایران در سال گذشته با تراز منفی۶.۵ میلیارد دلاری بسته 
ش��د. تراز تجاری جریان صادرات و واردات را در یک دوره 

زمانی معین اندازه گیری می کند.
اگر ارزش صادرات کش��وری نسبت به واردات آن بیشتر 
باشد، آن کش��ور دارای مازاد تجاری یا تراز تجاری مثبت 
است و متقابلا اگر کش��وری بیشتر از ارزش صادرات خود 
واردات کند، دارای کس��ری تجاری یا ت��راز تجاری منفی 
است. بنا به آمار ارائه شده از وضعیت تجارت خارجی ایران 
در سال گذشته که توس��ط مرکز پژوهش های اتاق تهران 
منتش��ر ش��ده، میزان صادرات ای��ران ۵۳.۲میلیارد دلار و 
میزان واردات، ۵۹.۷ میلیارد دلار بوده و با این حساب، کفه 
ترازو به میزان۶.۵ میلیارد دلار به س��مت واردات سنگین 
اس��ت.آمار صادرات غیرنفتی سال های پیش نیز چنگی به 
دل نمی زند و به نظر می رس��د تجارت خارجی قریب یک 
دهه اس��ت از نفس افتاده است! به گواه آمارها سال هاست 
صادرات غیرنفتی ما پش��ت س��د ۵۰ میلیارد دلار متوقف 
ش��ده و باوجود تمام شعارها و برنامه ها، توان شکستن این 
س��د را ندارد. اما نکته دردناک این اس��ت که حتی درک 
این مهم که راه حل بسیاری از معضلات اقتصادی موجود، 
روان سازی و تسهیل فضای تجارت خارجی است نیز هنوز 
محقق نش��ده و اصراری جدی بر یافت��ن راه حل هایی جز 
آنچه علمی اس��ت و به تجربه در دنیا اثبات ش��ده، وجود 
دارد! از سوی دیگر چند سالی است آمار واردات همسایگان 
از ایران، مسئولان را برآن داشته تا راهکار توسعه صادرات 
را در افزایش س��هم ای��ران از بازار همس��ایگان بجویند. با 
توجه به این سیاست بیان چند نکته خالی از لطف نیست. 
فقط ۵ کش��ور نخس��ت مقصد صادراتی ایران بیش از ۷۵ 
درصد کل بازار صادراتی ایران را در اختیار دارند. به عبارت 
دیگ��ر، جغرافیای صادرات��ی ایران هن��وز بزرگ تر از قبل 
نش��ده و گرچه این ۵ کشور از ظرفیت بالایی برای تجارت 
برخوردارند، اما رقابت در آن بازارها نیز بس��یار س��خت و 
حرفه ای اس��ت.افزایش سهم از ۲ به ۴ درصد بازار وارداتی 
همس��ایگان به معنی ۲ برابر کردن می��زان فعلی صادرات 

غیرنفتی به همسایگان است. 
در حال حاض��ر ارزش ص��ادرات غیرنفت��ی ای��ران ب��ه 
همس��ایگان حدود ۲۵ میلیارد دلار اس��ت ک��ه تقریبا ۵۵ 
درصد کل صادرات غیرنفتی کش��ور را تش��کیل می دهد؛ 
به عب��ارت دیگر ب��رای ۲ براب��ر کردن این رق��م، صادرات 

غیرنفتی فعلی باید به ۵۰ میلیارد دلار برسد.
اگر کش��ورهای مقصد متقاضی افزایش ۲ یا چند برابری 
واردات از ایران باش��ند، در کشور امکان و زیرساخت لازم 
برای توسعه صادرات بیش از این میزان فراهم نشده است. 
کاهش ارزش پول ملی و یارانه ای بودن مواد اولیه بسیاری 
از محصولات صادراتی در سال های اخیر نیز نتوانست آمار 
صادرات غیرنفتی ما را بهبود بخش��د و هرگاه بستری برای 
ص��ادرات مهیا می ش��د، به بهانه تنظیم بازار و پیش��گیری 
از ت��ورم و کمبود، صادرات آن اقلام ممنوع و بروکراس��ی 
ص��ادرات کالای مربوطه پیچیده تر می ش��د. ارزش واردات 
همس��ایگان از دنیا ح��دود ۱۱۰۰ میلیارد دلار اس��ت که 
سهم ۵ کش��ور اول همسایه از آن )امارات، ترکیه، روسیه، 

عربستان و پاکستان( بیش از ۸۰ درصد است. 
چنانچه بخواهیم ارزش صادرات خود به همس��ایگان را 
افزایش دهیم، تقریبا همین کشورها مستعد جذب هستند. 
حال پرس��ش کلیدی این است که چنانچه این پذیرش و 
ظرفیت وجود دارد، چرا تاکنون به کار گرفته نش��ده و اگر 
وجود دارد، برنامه های مشخص دولت برای گسترش نفوذ 

صادراتی در این بازارها چیست؟
سهم محصولات با فناوری بالا در سبد صادراتی ما بسیار 
پایین است، این در حالی است که در ترکیب سبد وارداتی 
این کشورها، محصولات فناورانه سهم بالایی دارند و ایران 
در ای��ن زمینه حرفی برای گفتن ندارد و غالب محصولات 
صادرات��ی ما یا محصولات س��نتی هس��تند یا محصولات 
صنایعی که فناوری پایین یا متوسط دارند و برای افزایش 
ص��ادرات هم باید به س��رمایه گذاری فناوران��ه در تولید با 
مقی��اس بین المللی فکر کرد و هم اینکه زیرس��اخت های 
لازم برای افزایش حجم تبادلات تجاری را گس��ترش داد. 
نکته مه��م و مغفول دیگر، نگاه غالب به توس��عه صادرات 
غیرنفتی است که متاسفانه هنوز همان نگاه سنتی صادرات 
محصول است و اهمیت ناچیزی برای صادرات محصولات 
دیجیتالی، گردش��گری، توریسم درمانی، بلاک چین، اعزام 
نیروی کار و صادرات محصولات فرهنگی قائلیم، در حالی 
که امروزه این فعالیت ها نه تنها بیش��ترین س��هم ارزشی را 
در بازار جهانی به خود اختصاص داده اند، بلکه در ش��رایط 
تحریمی فعلی نیز امکان رصد و تحریم آنها بس��یار ناچیز 
اس��ت. این گویا از ذکاوت ب��الای طراحان تحریم بوده که 
می دانس��تند شکس��تن عادت های قدیمی ب��رای ایرانیان 
بزرگ ترین مان��ع چالاکی، نوآوری، خل��ق و بهره گیری از 

فرصت ها و در نتیجه بی اثرسازی تحریم هاست! 

نگاه سنتی 
به صادرات 
اصلاح شود

محمدرضا مودودی
رئیس اسبق سازمان توسعه تجارت

همکاری تجاری به دور از تحرکات سیاسی 
 موافقتنامه جدید اکو برای تسهیل فعالیت های گمرکی را بررسی کرد

کش�ورهای عضو س�ازمان همکاری اقتصادی یا هم�ان اکو، در تلاش�ند تا بتوانند 
توافقنامه هایی موثر جهت بهبود فعالیت های تجاری خود منعقد کنند و به س�رانجام 
برس�انند. باوج�ود بهره مندبودن کش�ورهای عضو این س�ازمان از موقعیت و فرصت 
استراتژیک، هنوز پس از سه دهه اکو نتوانسته قطب تجاری منطقه شود. اکو متشکل 
از ۸ کش�ور و با جمعیتی در مجموع بالغ بر ۴۰۰ میلیون نفر اس�ت اما همچنان رویای 
تجارت کلان را در خواب می بیند. چالش های دیپلماتیک کشورهای عضو این سازمان 
و ناپای�دار بودن رواب�ط آنها، از دلایل اصلی پایین بودن حج�م تجارت خارجی میان 
کشورهای عضو اکو است.بااین وجود، در پنجمین اجلاس کمیته همکاری گمرکی اکو، 
توافقنامه های این سازمان در مورد حوزه مقابله با قاچاق و تسهیل امور گمرکی مورد 
توجه قرار گرفت. کشورهای عضو اکو به این نتیجه رسیده اند باید تسهیل فرآیند های 
نقل وانتق�ال کالاه�ا و ترانزیت را در اولوی�ت خود قرار دهند. علاوه ب�ر آن مبارزه با 
اقتص�اد پنهانی مانند قاچاق، از دیگر محورهای جدیدترین همکاری  کش�ورهای اکو 
اس�ت. باوجود مثبت و مهم بوده برنامه های یاد ش�ده، برخی از کارشناس�ان ارزیابی 
مثبتی از اجرا و نتایج آنها ندارند. باید دید در ادامه کشورهای عضو سازمان همکاری 
اقتص�ادی، چطور این اهداف مثبت تدوین ش�ده در تفاهمنامه های اخیر را به مرحله 
اجرا خواهند رس�اند.  در این گزارش، ضمن بررس�ی اهمیت مدیریت قاچاق و 
تس�هیل فرآیند های گمرکی، به ش�رایط فعالیت های تجاری کش�ورهای اکو و ثبات 

همکاری ها پرداخته و در این باره با کارشناسان گفت وگو کرده است.

کشورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی این ظرفیت را دارند تا از واحد 
پولی مشترک استفاده کنند؛ پول اکو، بانک اکو و تعرفه های ترجیحی اتحادیه 

اکو، همگی از ظرفیت های موجود برای انجام یک تجارت برد-برد است

مدیرکل آس��یای میانه، قفقاز و روس��یه س��ازمان توسعه تجارت از 
برقراری روابط کارگزاری س��وئیفت روس��ی با پلتفرم های داخلی خبر 
داد. به گزارش مهر، رحمت الله خرمالی مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و 
روس��یه سازمان توسعه تجارت در حاشیه نشست نمایشگاه کشورهای 
عضو اتحادیه اروسیا اظهار داشت: نمایندگی بانک روسی برای توسعه 
روابط تجاری میان ایران و روس��یه راه اندازی ش��ده که تسهیل کننده 
امور برای تجارت میان ایران با روسیه و کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا 

اس��ت. ب��ر همین اس��اس ۵ بانک ایرانی برای همی��ن منظور به عنوان 
کارگزار انتخاب شدند و عملیات بانکی را انجام خواهند داد.

مدیرکل آس��یای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت افزود: 
علاوه بر کالاهای کشاورزی که ایران از گذشته به روسیه صادر می کرد با 
توجه به ضریب نفوذ بالایی که در این کشور داریم امیدواریم محصولات 
مختلف بیشتری به این کشور و دیگر کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا 
صادر کنیم. وی درباره وضعیت بهره گیری ایران از س��وئیفت روس��ی 

گفت: روابط کارگزاری بانکی با پلتفرم های داخلی برقرار شده اما اینکه 
تبادلی صورت گرفته یا خیر هنوز اطلاعی نداریم و بانک مرکزی در این 
خصوص اطلاع رسانی خواهد کرد. خرمالی همچنین در مورد تجارت 
آزاد با اوراسیا و صفر شدن تعرفه تجاری ۹۰ درصد از کالاها در ارتباط با 
اوراسیا، تصریح کرد: ما نظر خود را در این ارتباط به اوراسیا ارائه داده ایم 
و اوراس��یا به دنبال خروج برخی از کالاها از لیس��ت ترجیحی است و با 
پایان کارهای تکنیکی، تجارت ترجیحی با این کشورها شکل می گیرد.

برقراری روابط 
سوئیفت روسی 
با پلتفرم های داخلی 

محمود بهش��تیان، کارش��ناس ارشد گمرک ابتدا به 
مزیت وج��ود اتحادیه های اقتصادی منطقه ای اش��اره 
کرد و گفت: از دهه های گذش��ته تاکنون، اتحادیه های 
اقتص��ادی در مناطق مختلف براس��اس منافع جمعی 
ش��کل گرفتند. بهش��تیان در گفت وگو با  افزود: 
س��ازمان همکاری اقتص��ادی یا همان اکو نیز بر همین 
اس��اس تش��کیل ش��د. مهم ترین کاربرد اتحادیه های 
منطقه ای، توافقات و چارچوب های همکاری اس��ت که 
میان کش��ورهای عضو شکل می گیرد. در اتحادیه های 
اقتص��ادی منطقه ای، کش��ورها از مزیت هایی همچون 
معافیت ه��ای گمرکی در تجارت برخوردارند و همواره 
می کوشند تا بسترهای تجارت فی مابین اعضا را تسهیل 
و تس��ریع کنند. به این دلیل اس��ت که اغلب کش��ورها 
از حض��ور در اتحادیه های منطقه ای اس��تقبال کرده و 
آن را ب��ه نفع فعالیت های اقتصادی خود می دانند. وی 
ادامه داد: باوجود مزیت های متعدد وجود اتحادیه های 

اقتص��ادی و تج��اری منطق��ه ای، اگر وح��دت رویه و 
همکاری ه��ای متقابل و باثبات بین کش��ورهای عضو 
برق��رار نباش��د، هیچ یک از اتفاقات مثب��ت مدنظر رخ 
نخواهد داد. این اتفاق برای اکو رخ داد و به دلیل وجود 
تنش های بالای دیپلماتیک میان ۱۰ کش��ور عضو این 
سازمان همکاری، اغلب توافقنامه ها و روندهای تجاری 
تدوین شده به در بسته خوردند. اجرای توافقات در اکو، 
مانند س��ایر اتحادیه ها نیست و گره های زیادی به طور 
معمول در این باره  وجود دارد. کشورهای حاضر در این 
اتحادیه، با یکدیگر هماهنگی  مناس��ب و رابطه باثباتی 
ندارند. تنش های سیاس��ی، عامل اصلی بی ثباتی روابط 
بین کش��ورهای عضو این سازمان بوده و نمی توان این 

موضوع را مشکلی سطحی دانست.
بهشتیان در ادامه صحبت های خود، اهمیت وفاداری 
کش��ورها به معاهده های مش��ترک را بالا توصیف کرد 
و گف��ت: مباحث مطرح ش��ده در اجلاس اخیر کمیته 

هم��کاری گمرکی اک��و، بر ض��رورت افزایش ظرفیت 
مقامات گمرکی برای کش��ف و پیش��گیری از تخلفات 
گمرک��ی، ترویج تس��هیل تج��ارت و محافظت از مردم 
در براب��ر خطرات مرتبط با تج��ارت فرامرزی متمرکز 
بود. در گام نخست، اهداف و برنامه های عنوان شده، از 
ضرورت های توسعه تجارت بوده و توجه کشورهای عضو 
اکو به این مس��ائل، مثبت و قابل دفاع است. اما مشکل 
اساسی اینجاست تا به امروز اغلب تصمیمات اتخاذ شده 
در سازمان همکاری اقتصادی، به طور کامل اجرا نشده 
و گشایشی را برای کشورها به همراه نداشته است. این 
کارش��ناس خاطرنشان کرد: اگر کشورهای عضو اکو به 
دنبال دس��تیابی به نتایج موث��ر و بهبود روابط تجاری 
خود هس��تند، باید در ابتدا مشکلات اجرای برنامه ها را 
شناس��ایی و آن را برطرف کنند. با هر بار ش��کل گیری 
تنش میان کشورهای منطقه، فعالیت های ترانزیتی در 
محدوده اکو سخت تر می شود، هنوز تعرفه های تجاری 

در ای��ن س��ازمان همکاری به 
درس��تی تعیین اجرا نشده و 
موافقتنامه ه��ای اجرا نش��ده 
زی��ادی روی زمین هس��تند. 
عل��ت اصلی این مش��کلات، 

چالش ه��ای دیپلماتی��ک و وابس��ته نب��ودن اقتص��اد 
کش��ورهای عضو اکو به یکدیگر اس��ت. اگر ۱۰ کش��ور 
عضو اکو، اقتصادهایی پیوس��ته داشتند و بهره مندی از 
منافع تجارت درون منطقه ای برای آنها اهمیت داشت، 
با ملاحظات بیشتری موانع تجاری را برطرف می کردند. 
بهشتیان در پایان افزود: با توجه به کارنامه فعالیت های 
اکو، نمی توان به اجرایی شدن موافقتنامه های گمرکی 
عنوان ش��ده امیدوار بود. اما اگر بنا باشد تغییر رویه ای 
در روند تعاملات این کش��ورها ایجاد ش��ده و ثبات بین 
تبادلات تجاری حاکم ش��ود، در ادامه ش��اهد اتفاقات 

مثبتی خواهیم بود.

گره های اکو، بسیارند

 ، فاطمه مقیمی، فعال بازرگانی در گفت وگو با 
رویکرد متفاوتی به توافقات جدید اعضای اکو داشت و 
گفت: به طور کلی هر گونه توافقی که در زمره تسهیل 
امور تجاری و افزایش منافع اقتصادی کش��ورها انجام 
ش��ود، مثب��ت بوده و بای��د از آن حمایت کرد. در چند 
م��دت اخیر موافقتنامه ای در زمینه تس��هیل مراودات 
گمرکی در منطقه اکو تدوین شده که به نظر می رسد 
کش��ورهای عضو این سازمان قصد دارند همکاری های 
خ��ود را تقوی��ت ک��رده و به یک وحدت رویه دس��ت 
یابن��د. از این رو این موافقتنامه مثبت ارزیابی ش��ده و 
اگر به ش��یوه ای صحیح و در مدت زمانی مناس��ب به 
اجرا درآید، می تواند ثمرات مطلوبی به همراه داش��ته 
باش��د. بدیهی ترین این نتایج، بهبود وضعیت اقتصادی 
منطقه اس��ت. کش��ورهای عضو اکو می توانند در سایه 
توافقات منطقه ای، م��راودات تجاری و اقتصادی خود 
را س��امان داده و به سمت پیشرفت حرکت کنند. این 
فع��ال بازرگانی ادامه داد: اکو، یک بازار اقتصادی چند 
صدمیلیونی اس��ت که تجارت در این منطقه می تواند 
با س��ودآوری های جدی همراه باشد. از این رو هر گونه 
توس��عه روابط با کش��ورهای منطقه تحت س��ایه اکو، 
تاثیرگذار اس��ت و باید از آن اس��تقبال ک��رد. اتحادیه 
اروپ��ا، یکی از نمونه های موفق همکاری های اقتصادی 
منطقه ای اس��ت. کشورهای عضو اتحادیه اروپا در ابتدا 

وح��دت رویه ای را در بس��یاری از فعالیت های تجاری 
و اقتص��ادی خ��ود در پیش گرفته و ب��ا انجام اقداماتی 
همچون واحد پولی یکس��ان و اس��تراتژی های تجاری 
هم مسیر، بسترهای توسعه روابط میان اتحادیه ای خود 
را تقویت کنند. آنها همچنین با اجرای مواردی همچون 
وضع تعرفه های تجاری مناس��ب برای کشورهای عضو 
اتحادی��ه اروپا، مس��یرهای تج��ارت درون منطقه ای را 
برای یکدیگر باز کرده اند. این روند، یکی از مهم ترین و 
نتیجه بخش ترین استراتژی های اتحادیه ای و منطقه ای 

است.
منافع برد-برد اهمیت دارد �

مقیمی در ادامه صحبت های خود خاطرنش��ان کرد: 
وحدت رویه و ایجاد اتحادهای تجاری فارغ از مس��ائل 
سیاس��ی روز، باعث شده تا کش��ورهای اتحادیه اروپا، 
از مزیت ه��ای ای��ن اتحادیه بهره مند ش��وند. از این رو 
کش��ورهای اکو باید اتحادیه ها و س��ازمان های تجاری 
موفق جهانی مانند اتحادیه اروپا را به عنوان سرمش��ق 
خ��ود قرار دهند. کش��ورهای عضو س��ازمان همکاری 
اقتص��ادی این ظرفیت را دارند ت��ا حتی از واحد پولی 
مش��ترک استفاده کنند؛ پول اکو، بانک اکو، تعرفه های 
ترجیحی اتحادیه اک��و، همگی از ظرفیت های موجود 

برای ایجاد یک تجارت برد-برد است. 
رئی��س بخش کارآفرینی و زن��ان اکو ادامه داد: یکی 

از عوامل��ی که روابط تجاری کش��ورهای اکو را ملتهب 
می کند، چالش های دیپلماتیک اس��ت. به منظور رفع 
ای��ن چالش ها، ب��ه قطع راهبرده��ای کارآمدی وجود 
داش��ته و می توان به این وضع سامان بخشید. تا پیش 
از آغاز شیوع کرونا، ایران تلاش داشت تا به شیوه های 
مختلف همکاری و وحدت کشورهای عضو اکو را تقویت 
کند. به عنوان مثال اقدامات خوبی در بخش کارآفرینی 
و زن��ان اکو در ح��ال انجام بود. اما در نهایت خلال این 
برنامه ه��ا وقف��ه افت��اد و به نتیجه مطلوب نرس��یدیم. 
به طور کلی باید روابط بین کش��ورها به گونه ای باش��د 
ک��ه برنامه های اقتص��ادی در اتحادیه های منطقه ای، 
فارغ از تحریکات و سیاست های بین المللی پیش روند. 
مقیمی ادامه داد: در نشس��ت های مختلف اکو، تمامی 

کش��ورها ب��ه ط��ور معمول 
حض��ور ندارند ام��ا با همین 
کش��ورهایی که به طور ثابت 
حضور دارند نی��ز می توان به 
سیاستی رسید که فعالیت ها 

برپایه ثبات بیش��تری باشند. در چنین شرایطی بستر 
و پایه تجارت در منطقه مس��تحکم تر شده و مشکلات 
حداقل خواهند ش��د. تحقق ای��ن هدف نیاز به اهتمام 
طرف  های تجاری دارد؛ به عبارتی دیگر کش��ورها باید 
رسیدن به ثبات همکاری را در اولویت خود قرار دهند 
و ب��ه فکر منافع برد-برد باش��ند. تنه��ا در این صورت 
می توان برنامه ریزی های گسترده تر در ابعاد وسیع تری 
داشت و گام  به گام اقتصاد اتحادیه اکو را تقویت کرد. 

امید به اکو زیاد است

در پنجمی��ن اجلاس کمیته هم��کاری گمرکی 
اک��و که ب��ا حضور نماین��ده اتاق ای��ران در ترکیه 
برگزار ش��د، توافقنامه های این س��ازمان در مورد 
ح��وزه مقابل��ه با قاچاق و تس��هیل ام��ور گمرکی 
مورد توجه قرار گرفت. به گزارش ایسنا، پنجمین 
 )ECCC( اجلاس کمیته هم��کاری گمرکی اکو
با حضور نمایندگانی از کش��ورهای عضو س��ازمان 
هم��کاری اقتص��ادی )ECO( از جمل��ه نماینده 
ام��ور بین الملل ات��اق ایران و کمیت��ه ملی ایرانی 
اتاق اکو برگزار ش��د. این اج��لاس، رویداد مهمی 

برای کش��ورهای عض��و اکو بود تا زمین��ه را برای 
گفت وگو و همکاری در م��ورد موضوعات گمرکی 
فراهم کند. در این اجلاس، نمایندگان س��ازمان ها 
و نهادهای ذی ربط در امور گمرکی از کش��ورهای 
عضو اکو، در مورد هم��کاری در »توافقنامه ایجاد 
و عملیاتی س��ازی بانک اطلاعاتی قاچاق و تخلفات 
گمرکی اکو« و »توافقنامه کمک های اداری متقابل 
در امور گمرکی اکو« س��خنرانی کردند. هدف این 
موافقت نامه ه��ا، ارتقای همکاری بین کش��ورهای 
عضو اک��و در مبارزه با قاچ��اق و تخلفات گمرکی 

و ارائ��ه کمک های اداری متقاب��ل در امور گمرکی 
منطق��ه اکو اس��ت و س��خنرانان اج��لاس به این 

موضوع توجه ویژه داشتند.
ش��رکت کنندگان در نشس��ت س��پس در مورد 
همکاری در منطقه اکو برای ایجاد سیستم تبادل 
داده بین ادارات گمرک، تبادل الکترونیکی داده ها 
)EDI( و تجارت فرام��رزی الکترونیک به بحث و 
گفت وگو پرداخت��ه و در ادامه در خصوص اهمیت 
ایج��اد سیس��تم تب��ادل اطلاعات ام��ن و کارآمد 
میان ادارات گمرکات کش��ورهای عضو اکو، جهت 

تس��هیل روابط تجاری و اقتصادی فی مابین بحث 
و تبادل نظ��ر کردند. نمایندگان حاضر همچنین بر 
لزوم تروی��ج تجارت الکترونیک و تجارت فرامرزی 
الکترونیکی در تسهیل تجارت و کاهش هزینه های 
آن فی مابین کشورهای عضو تاکید کردند. حاضران 
در اجلاس در مورد نیازهای ظرفیت سازی در حوزه 
گمرک برای مقامات گمرکی کشورهای اکو بحث و 
تبادل نظر کردند. ایش��ان بر اهمیت ارائه آموزش و 
کمک های فنی به مقامات گمرکی و ترویج تبادل 

بهترین شیوه ها در میان آنها تاکید داشتند.

تسهیل و توسعه تجارت الکترونیک، چشم انداز اکو
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تجارت

سخن پایانی
اگر به آمار تجارت خارجی ایران در س��ال گذشته 
نگاهی بیندازی��م، می بینیم میزان تعاملات تجاری 
ایران با کش��ورهای منطقه به ویژه کش��ورهای عضو 
اتحادیه ه��ای مه��م اقتصادی منطق��ه ای، افزایش 
داشته است. آمار و ارقام منتشر شده از سوی سازمان 
گمرک و سایر نهادهای دولتی حکایت از رشد تجارت 
ایران با کش��ورهای عضو اتحادیه های اقتصادی اکو، 

اوراس��یا و ش��انگهای دارند. این آمار نشان می دهد 
دولت سیزدهم توجه زیادی به ظرفیت های تجارت 
در منطق��ه دارد. اما در میان این اتحادیه های عنوان 
ش��ده، اکو برای ایران اهمیت بیشتری دارد. در این 
راس��تا اگر دولت خواهان افزایش تبادلات اقتصادی 
با اعضای این اتحادیه است، باید ابتدا برنامه ای جدی 
برای افزایش بازدهی همکاری های اکو داشته باشد.
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اینکه ادعا 
می کنند کارمزد 
تراکنش های 
بانکی مبالغ 
چشمگیری 

نیست، بسیار 
خنده دار است

 
س: 

عک

هزینه های بسیاری صرف 
ارائه خدمات می شود

کیمیا ملک�ی: بانک مرکزی در راس��تای 
کارآمدتر ش��دن شبکه پرداخت الکترونیک و 
ارتقای س��طح خدمات به کاربران، اصلاحاتی 
را در نظام کارمزد تراکنش  خرید این ش��بکه 
اعمال و ش��یوه نامه جدی��د را ابلاغ کرد که از 
۴ تی��ر ۱۴۰۲ به ش��کل گام ب��ه گام و برای 

پذیرندگان منتخب فاز نخست اجرایی شد. 
این در حالی است که بسیاری از کارشناسان 
و فعالان صنعت، اصلاح نظام کارمزد بانکی را 
یک ض��رورت می دانند و به اعتق��اد آنها نظام 
کارمزد فعلی نه تنها نمی تواند به اقتصاد کشور 
و سیس��تم بانکی کمک کند، بلکه مانع رشد 
و توسعه نیز اس��ت. کارشناسان حوزه بانکی 
و فع��الان صنع��ت پرداخ��ت در ای��ن زمینه 
اظهارنظ��ر کرده و معتقدند بخش��نامه جدید 
بان��ک مرکزی می تواند گامی مهم در مس��یر 
اص��لاح نظ��ام کارم��زد باش��د. در عین حال 
مخالفان بس��یاری نیز برای این موضوع وجود 
دارد که معتقدن��د اصلاح نظام کارمزد بانکی 

می تواند آث��ار زیانبار 
بسیاری داشته باشد. 
ب��رای   
بررس��ی بیش��تر این 
موضوع به گپ وگفت 
ب��ا آلب��رت بغزی��ان، 
اقتص��اد  کارش��ناس 

پرداخت.
نظر شما درباره اخذ کارمزد بانکی از  �

تراکنش  خرید کارتی چیست؟ 
در ای��ن موضوع که بای��د در ازای خدمات 
ارائه شده ازس��وی نظام بانکی هزینه دریافت 
شود، شکی نیس��ت. در تمام دنیا هم یکی از 
مهم ترین مس��ائلی که به بق��ای نظام بانکی 
کم��ک می کن��د، دریافت وجهی باب��ت ارائه 
خدمات اس��ت که از آن به عنوان کارمزد یاد 

می شود.
به نظ�ر ش�ما ارائ�ه خدم�ات هزینه  �

سنگینی برای بانک ها دارد؟ 
هزینه های بس��یاری صرف ارائ��ه خدمات 
می ش��ود. بانک ها معمولا از طری��ق دریافت 
کارمزد بقا می یابن��د، چراکه بخش مهمی از 
هزینه های زیرس��اختی بانک ها مثل توس��عه 
سیستم های مبادلاتی، طراحی اپلیکیشن ها و 
سامانه ها و نوس��ازی بانک و تجهیزات بانکی 
هم��ه و همه از محل دریافت کارمزدها تامین 
می ش��ود؛ بنابرای��ن در تمام دنی��ا کارمزدها 

مخارج بانک را تامین می کنند.
به نظر شما این مبالغ می تواند درآمد  �

خوبی برای بانک ها داشته باشد؟ 
مبلغ در نظرگرفته شده بابت کارمزد آنچنان 
نیز چش��مگیر نیس��ت. دریافت کارمزد، تاثیر 
قابل توجهی در بهبود وضعیت ناترازی بانک ها 
نخواهد داشت، چراکه ناترازی بانک ها متاثر از 
مصارف و تس��هیلاتی است که بانک پرداخت 
ک��رده، اما طبق برنامه پس گرفته نش��ده، به 
همین دلیل می توان تاثیر مثبت اصلاح نظام 
کارمزد بانک ها را در قس��مت های جزئی تر از 
جمله تجهیز و توس��عه زیرس��اخت در شبکه 
و ارائ��ه خدمات الکترونیک��ی در نظر گرفت. 
بانک ها نباید در اثر فشار و مشکلات مختلف 
به بن��گاه املاک تبدیل ش��وند. فعالیت هایی 
چون خرید ملک از جمله مس��ائلی است که 
می تواند در صورت اصلاح نشدن نظام کارمزد 
بانک ه��ا رخ دهد. در واقع روند درس��ت این 
اس��ت که بانک ها با همان آورده های حاصل 
از ارائ��ه خدمات بانکی از جمل��ه کارمزد، بقا 

پیدا  کنند.
اجرای ای�ن طرح چه اث�رات مثبتی  �

خواهد داشت؟ 
قطع��ا ای��ن طرح باع��ث تجهیز و توس��عه 
ش��بکه ای امن و س��ریع خواهد شد که بدون 
شک برای هر دو طرف بانک و مشتری نتایج 

خوبی خواهد داشت.
لازم به ذکر اس��ت که صنوف مستثنا شده 
در گام نخس��ت اجرای طرح یادشده عبارتند 
از نانوایی ها، س��وپرمارکت ها و فروش��گاه های 
خواروبارفروش��ی،  و  غذای��ی  محص��ولات 
خدم��ات  و  بیمارس��تان ها  داروخانه ه��ا، 
درمان��ی، جایگاه ه��ای س��وخت اتوماتیک و 
تجهیزات  فروشگاه های  فروشندگان سوخت، 
س��اخت کاردس��تی و صنایع دس��تی هنری، 
حمل ونقل درون و حومه ش��هر، تاکس��یرانی 
و کرایه اتومبیل، م��دارس ابتدایی، راهنمایی 
و دبیرس��تان، روزنامه فروش��ی ها و دکه های 
روزنام��ه، دفت��ر خدم��ات مخابرات��ی محلی 
و راه دور، انجمن ه��ا و اتحادیه ه��ای مدن��ی، 
اجتماع��ی و موسس��ات خیری��ه، فروش��گاه 
محصولات رس��انه ای، کت��اب، روزنامه، فیلم، 
موس��یقی، عوارض راه، پارکینگ، پارکومتر و 
گاراژ، وجوه دولتی، قوه قضاییه و شرکت های 

خدماتی )آب، برق، گاز(.
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کیمیا ملکی 
editor@smtnews.ir

جبران هزینه ها از جیب مردم! 
کارمزد تراکنش های بانکی براساس مصوبه بانک مرکزی افزایش یافت 

همه  چیز از یک اصلاح ش�روع شد؛ اصلاح کارمزد تراکنش های خرید کارتی. درست 
زمانی که اصناف درگیر چالش های مالیاتی بودند، طرحی دیگر سدی جدید در برابر آنها 
س�اخت. این واقعیت بر کس�ی پوشیده نیس�ت که دریافت هر گونه خدمتی در اقتصاد 
مس�تلزم پرداخت هزینه است. از س�وی دیگر مردم و شبکه بانکی از شبکه ایجاد شده 
س�ود می برند، اما تصمیم اخیر در پی تقاضای شبکه بانکی اخذ شده است؛ درخواستی 
مبنی بر اینکه بیش�تر درآمد آنها ناش�ی از ارائه خدمات باش�د تا ناش�ی از سود. البته 
اصلاح نظام کارمزد مدت هاس�ت که یکی از دغدغه های اصلی کارشناسان و متخصصان 
در صنعت بانکداری و پرداخت است. حال سوال مطرح این است که این افزایش کارمزد 
بابت ارائه چه خدماتی اس�ت؟ چه چیزی تغییر پیدا کرده اس�ت؟  در این گزارش 

تاثیرات تغییر کارمزد خدمات بانکی را از نگاه کارشناسان بررسی کرد.

نظرات مخالف ب��ا افزایش کارمزد تراکنش های بانکی 
 در حالی بیان ش��د که کامران ندری، کارش��ناس اقتصاد 
درب��اره اخ��ذ کارمزد بانکی از تراکن��ش  خرید کارتی به 
 گف��ت: این ط��رح تنها موجب می ش��ود بانک ها 
درآمدزایی داش��ته باشند و تاثیر دیگری نخواهد داشت. 
به هرحال نظام بانکی به مش��تریان خ��ود خدماتی ارائه 
می ده��د و دریافت کارمزد به ای��ن دلیل توجیه منطقی 
دارد؛ به معن��ای دیگ��ر کارمزدی که بانک از مش��تریان 
دریافت می کند ناش��ی از دریافت وام یا خریداری اوراق 
قرضه اس��ت که جزو درآمدهای بهره ای به شمار می رود 
اما بخش��ی از درآمد بانک ها کارمزدهایی است که عمدتا 
در این اشکال اخذ می شود.  وی درباره جزئیات این طرح 
اظهار کرد: جزئیات چندانی از این طرح اعلام نشده، اما 
اخذ کارمزد به اس��تراتژی بانک ها بس��تگی دارد. بانک ها 
در رقابت با یکدیگر امتیازاتی به مشتریان خود می دهند؛ 
گاهی اوقات می گویند کارمزد کمتری دریافت می کنیم 
یا کارمزد بیش��تری. این موضوع بستگی به برنامه کاری 
بان��ک موردنظ��ر دارد که چگونه برای خ��ود درآمدزایی 

می کند. ن��دری ضمن بیان این 
مطل��ب افزود: به نظر می رس��د 
بان��ک این رویک��رد را در پیش 
گرفته که مردم هر روز تراکنشی 
دارند؛ پس از فروش��نده کارمزد 

دریافت کند، زیرا بس��یاری برای مدت طولانی نزد بانک 
سپرده گذاری نمی کنند و بر همین اساس بانک مبلغی را 
به عنوان کارمزد به خاطر نقل وانتقالاتی که انجام می دهد 

دریافت می کند تا درآمد داشته باشد.

 بانک باید درآمدزایی داشته باشد 
مرتض��ی افقه، کارش��ناس اقتصاد درب��اره اصلاح نظام 
کارم��زد صورت گرفت��ه به  گف��ت: همان طور که 
انتظار داشتیم دولت نتوانست به وعده خود مبنی بر جدا 
کردن س��فره مردم از تحریم ها تحقق بخش��د، اما اکنون 
ب��ا اجرای این قبیل طرح ها تنها س��فره خود را آن هم از 
جی��ب م��ردم از تحریم ها جدا می کن��د. در اصل دولت با 
افزای��ش مالیات، نرخ خدمات و... هزینه ناکارآمدی نظام 
انتخ��اب و انتصاب، بهره وری پایین و س��وءمدیریت های 
خ��ود را از مردم می گیرد. بر این اس��اس از گذش��ته هم 
انتظار می رفت که بانک ها نیز به این سمت حرکت کنند، 
چراکه سیستم انتصابات آنها نیز چنین است.  وی با انتقاد 
از ش��یوه خدمات دهی دولت اظهار کرد: متاسفانه دولت 
ما در پرداخت هزینه ازس��وی مردم به مقایس��ه شرایط با 
کشورهای دیگر می پردازد، اما در ارائه خدمات این کار را 
نمی کند. اگر بهبود خدمات دهی احساس می شد، بی شک 
می توانستیم نقاط مثبتی را در نظر بگیریم، اما هیچ تغییر 
رویه ای ایجاد نش��ده است؛ در نتیجه این برنامه ها نه تنها 
هیچ اثر مثبتی بر زندگی مردم نخواهد داش��ت، بلکه آثار 

منفی آن در آینده بیشتر نمایان 
خواهد شد.

مردم به سمت پول نقد  �
می روند

افقه ضمن تاکی��د بر اینکه با 
این روش قطعا مردم به سمت معامله با پول نقد می روند، 
افزود: در گذش��ته و پیش از راه اندازی شبکه الکترونیک 
بانک��ی، م��ردم پول نقد خود را به بانک می س��پردند و در 
زمان نیاز برای دریافت آن به بانک مراجعه می کردند، به 
همین دلیل در گذشته تعداد کارمندان بانک و گیشه های 
بانکی بس��یار زیاد بود تا عملیات دریافت و پرداخت پول 
نق��د به راحتی پی��ش برود. ح��ال تراکنش ه��ای بانکی 
جایگزین پول نقد شده و مردم برای انجام امور روزانه خود 
کمتر از پول نقد استفاده می کنند. حرف خنده دار نزنید!  
این کارش��ناس اقتصاد با اش��اره به درآمد بالای حاصل از 
تراکنش ه��ای بانکی بیان ک��رد: اینکه ادعا می کنند رقم 
کارمزد این تراکنش ها چش��مگیر نیست، بسیار خنده دار 

است، چراکه میزان تراکنش ها بسیار زیاد است. 

هزینه ای که از جیب مردم جبران می شود 

مدی��ر اداره نظارت بر نظام ه��ای پرداخت بانک مرکزی 
درب��اره کارم��زد خدم��ات و تراکنش ه��ای مال��ی گفت: 
براس��اس مصوبات ش��ورای پول و اعتب��ار، بانک مرکزی 
ن��رخ خدمات حضوری و الکترونیکی ش��بکه بانکی را که 
آخرین بروزرس��انی آن در سال ۹۹ انجام شد، بروزرسانی 
کرد. نرخ خدمات حضوری و الکترونیکی ش��بکه بانکی در 
سال ۱۴۰۰ هیچ تغییری نکرد و در سال ۱۴۰۱ تغییراتی 
انج��ام ش��د و آنچه که الان ابلاغ ش��ده، مرب��وط به تغییر 
نرخ خدمات کارمزد بانکی در س��ال ۱۴۰۱ اس��ت که در 
۱۷ اردیبهش��ت ۱۴۰۲ ازس��وی بانک مرکزی ابلاغ ش��د. 
به گ��زارش خبرآنلاین، محمدرضا مانی یکتا افزود: بعد از 
اب��لاغ بانک مرکزی، ن��رخ خدمات حضوری بانک ها از ۱۷ 
اردیبهش��ت امسال اجرا ش��د، اما یک مجموعه از خدمات 
بانک��داری الکترونیک و بین ش��بکه بانک��ی نیاز به فراهم 
ش��دن زیرس��اخت هایی داشت که اجرا و ابلاغ آن از ۴ تیر 
۱۴۰۲ عملیاتی ش��د. به گفت��ه وی میانگین نرخ خدمات 
بانک��داری الکترونیک در ش��بکه بانکی نس��بت به س��ال 

۱۳۹۹، ۲۰ درص��د افزای��ش یافت. مدی��ر اداره نظارت بر 
نظام ه��ای پرداخت بانک مرک��زی درباره نرخ انتقال وجه 
کارت ب��ه کارت اظه��ار کرد: قبلا کف این نرخ ۶۰۰ تومان 
بود که با ۲۰ درصد افزایش به ۷۲۰ تومان افزایش یافته و 
سقف آن هم بستگی به میزان مبلغ جابه جایی دارد. مانی 
یکتا همچنین درباره کارمزد تراکنش های خرید مربوط به 
پایانه های اینترنتی فروش یا فروش حضوری با استفاده از 
دستگاه کارتخوان )پوز( بیان کرد: در تراکنش خرید کارتی 
هیچ مبلغی به عنوان کارمزد از مشتری کم نمی شود، بلکه 
از دارنده دستگاه پوز کسر می شود که آن هم مبلغ ناچیزی 
اس��ت. به گفته این مقام بانک مرکزی به طور میانگین ۴۰ 
درصد افراد دارنده دس��تگاه پوز روزانه فقط هزار تومان و 
۶۰ درصد دارندگان دس��تگاه پوز روزان��ه کمتر از ۲ هزار 
توم��ان کارمزد می پردازند.   کس��انی ک��ه به طور میانگین 
روزانه ۱۰ تراکنش داشته باشند با ضرب این رقم در ۱۲۰ 
توم��ان، ۱۲۰۰ تومان و کس��انی که ۲۰ تراکنش داش��ته 
باشند، ۲۴۰۰ تومان کارمزد تراکنش پوز می دهند که ۶۰ 

درصد فروش��ندگان دارای پوز را شامل می شود.؛ بنابراین 
 این کارم��زد اث��ر نگران کننده ای ب��ر تراکنش ها نخواهد 
داش��ت. مدیر اداره نظ��ارت بر نظام ه��ای پرداخت بانک 
مرک��زی درباره اینکه برخ��ی از مخاطبان می گویند برای 
انتقال پول از حس��ابی به حساب دیگر که مربوط به بانکی 
واحد ملی یا سپه باشد، مبالغی گرفته می شود، گفت: درباره 
انتقال وجه بین بانکی یا سامانه کارتی به مبلغ کف کارمزد 
۲۰ درصد اضافه شده؛ یعنی از ۶۰۰ تومان به ۷۲۰ تومان 
افزای��ش یافته و برای بقیه مبال��غ به صورت پلکانی اعمال 
می شود. مانی یکتا اضافه کرد: بانک ها مجاز هستند درباره 
همه نرخ های اعلام ش��ده بانک مرکزی تا سقف ۳۰ درصد 
برای همه مش��تریان، تا سقف ۴۰ درصد برای شرکت های 
دانش بنیان و تا ۱۰۰ درصد برای مستمری بگیران کمیته 
ام��داد امام خمین��ی)ره( تخفیف قائل ش��وند. وی درباره 
دریاف��ت پول نقد از عابربانک ها گفت: برداش��ت وجه نقد 
از عابربانک ها تحت هیچ ش��رایطی کارم��زد ندارد؛ یعنی 
ف��رق ن��دارد از عابربانک کارت همنام پول دریافت ش��ود 

ی��ا هر عابربانک دیگری. البته دریافت وجه نقد از ش��عبه 
به ش��رط اینکه کارت بانک دیگری باش��د؛ به عنوان مثال 
اگر مش��تری بخواهد با کارت بانک ملی از بانک س��په تا 
سقف ۱۵ میلیون تومان پول دریافت کند، این خدمات با 
دریافت کارمزد ارائه می شود. احسان خاندوزی، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی نیز درباره افزایش کارمزد تراکنش های 
کارت ب��ه کارت  اظهار کرد: ش��رکت های دس��ت اندرکار و 
ش��بکه بانکی از مدتی قبل متقاضی این بودند که بیش��تر 
درآمدشان ناشی از خدمات باشد تا ناشی از سود. در همین 
راس��تا بانک  مرکزی یکی از این محل ها را افزایش کارمزد 
کارت به کارت تعیین کرد. وی با بیان این جمله که میزان 
این کارمزدها مدتی اس��ت تغییر پیدا نکرده، عنوان کرد: 
ای��ن  تغییر ناش��ی از ابلاغ مصوبه بان��ک مرکزی در حوزه 
کارمزدها برای تراکنش ها است. همچنین در مصوبه بانک 
مرکزی س��قفی در نظر گرفته ش��ده که اگر تراکنش از هر 
عددی بالاتر باش��د، نباید میزان عوارض از س��قف مصوبه 

بانک مرکزی افزایش پیدا کند. 

جزئیات کارمزد خدمات بانکی 

مسعود دانش��مند، فعال اقتصادی درباره اصلاح نظام 
کارمزد صورت گرفته به  گفت: کارمزد در مقابل 
ارائه خدمات دریافت می ش��ود. سوال من این است که 
بان��ک چه می کند؟ چرا بانک باید از تراکنش ها کارمزد 
دریافت کند؟ بانک از محل پول های ش��هروندان که در 
آن س��پرده گذاری ش��ده، تس��هیلات پرداخت و از این 
راه ۳۰ درصد س��ود دریاف��ت می کند. در واقع پولی که 
مردم در قالب س��پرده های جاری در بانک ها نگهداری 
می کنن��د، به ش��بکه بانکی این فرص��ت را می دهد که 
تسهیلات بیش��تری بپردازند و از طریق آن کسب سود 
کنن��د، این در حالی اس��ت که وظیفه اصل��ی بانک ها 
دریافت سرمایه های مردمی و اعطای آن به صنعتگران، 
تجار و بازرگانان و س��ازندگان در قالب وام اس��ت. البته 
اگر س��پرده های مردمی ثابت باش��د، بخشی از سرمایه 
موجود در حساب باید به صاحب سپرده پرداخت شود؛ 
در غیر این صورت همه س��رمایه های موجود در حساب 
در اختیار ش��بکه بانک��ی خواهد بود.  وی با اش��اره به 
تاثی��رات اصلاح صورت گرفته و افزایش کارمزد خدمات 

بانکی اظهار کرد: دریافت کارمزد از تراکنش های بانکی 
فش��ار غیرمنطق��ی و مضاعف��ی به کس��ب وکارها وارد 
می کند. با این تصمیم بی ش��ک ب��ه عقب بازمی گردیم 
و تمایل مردم به اس��تفاده از پ��ول نقد افزایش می یابد. 
اگر تمایل به اس��تفاده از پول نقد بیش��تر شود، تعداد 
مراجعه کنن��دگان ب��ه ش��بکه بانکی روز به روز بیش��تر 
می ش��ود و به تبع آن نیاز شبکه بانکی به نیروی انسانی 
برای پاس��خگویی به مش��تریان افزایش می یابد و قطعا 
باید مقابل هر بانک یک پلیس بایستد. همچنین ممکن 
است شبکه بانکی قادر نباشد به درخواست بالای مردم 
برای دریافت پول نقد پاسخ دهد که پیرو آن هزینه های 
بانک افزای��ش خواهد یافت. با این ح��ال بانک باوجود 
اینکه انجام تراکنش های غیرحضوری باعث صرفه جویی 
در هزینه های آنها ش��ده، کارمزد نی��ز از مردم دریافت 
می کن��د. به نظر می رس��د اصلاحیه اخیر آس��یب های 
اجتماعی بس��یاری نیز به همراه خواهد داشت و دوباره 
ش��اهد افزایش کیف قاپی ها خواهیم بود، این در حالی 
است که اکنون تعداد کارمندان بانکی کم و نوع عملیات 

بانکی نیز نسبت به گذشته آسان  شده است.
ورشکستگی بانک ها  �

دانشمند با اشاره به آثار بد بازگشت مردم به معاملات 
نقدی ب��رای بانک ها گفت: بی ش��ک با اخ��ذ کارمزد از 
تراکنش های خرید، تمایل مردم به اس��تفاده از پول نقد 
افزای��ش پیدا می کند و در صورت کمبود با تجمع مردم 
مقاب��ل بانک ها روبه رو خواهیم ش��د و در نهایت بانک ها 
به ورشکس��تگی می رسند. این طرح در حالی به اجرا در 
آمده که وقتی پول طی تراکنش بانکی جابه جا می شود، 
از نظام بانکی خارج نمی ش��ود. همچنین اس��تفاده زیاد 
از پ��ول نقد باعث ایجاد هزین��ه مضاعف برای چاپ و نو 
کردن اسکناس های قدیمی می شود، این در حالی است 
ک��ه اکنون به دلی��ل تغییراتی که در نظ��ام بانکی ایجاد 

شده، ضایعات پولی حدود ۸۰ درصد کمتر شده است.
وی ضمن انتق��اد از روند فعالی��ت بانک ها بیان کرد: 
متاس��فانه روش بانکداری ما بسیار قدیمی است و هیچ 
مش��اوره مالی ازس��وی بانک ص��ورت نمی گیرد، چراکه 
س��ازکار مناس��ب آن را ن��دارد، این در حالی اس��ت که 

در بانک��داری م��درن، بانک ها 
در تولی��د مش��ارکت می کنند. 
همچنی��ن بانک ها در تمام دنیا 
ت��لاش می کنند پ��ول در نظام 
بانکی باقی بماند و مردم تمایلی 

برای انجام فعالیت های روزانه با پول نقد نداشته باشند.
تشویق یا تنبیه!  �

ای��ن فعال اقتصادی با اش��اره به اینک��ه بانک ها باید 
م��ردم را برای س��پرده گذاری تش��ویق کنن��د، افزود: 
به زودی بانک ه��ا به دلیل نارضایتی ش��هروندان از نوع 
خدمات دهی شان، به اعمال روش هایی به منظور تشویق 
آنها ب��رای اس��تفاده از خدمات بانک��ی روی می آورند. 
شبکه بانکی به جای فراری دادن سرمایه های مردم باید 
به گونه ای عمل کند که مردم اش��تیاق بیش��تری برای 
ذخیره کردن پول خود در بانک ها داش��ته باشند. قطعا 
کسانی که تراکنش مالی زیادی در روز انجام می دهند، 
باید از ش��بکه بانکی جایزه بگیرند، نه اینکه بخش��ی از 
پول حاصل از فعالیت اقتصادی خود را به بانک بپردازند.

تمایل به استفاده از پول نقد بیشتر می شود

 داود طبرس��ا، مدیر کل امور اقتصادی و دارایی اس��تان تهران با اش��اره به 
مهم ترین کارکردهای درگاه ملی مجوزهای کس��ب وکار کش��ور اظهار کرد: 
درگاه ملی مجوزها برای همه کس��ب وکارها، ش��رایط، مدارک، زمان و هزینه 
ص��دور مج��وز را اعلام و به طور کاملا غیرحضوری درخواس��ت مجوز را ثبت 
می کند و اطلاعات اولیه را از متقاضی می گیرد. س��پس او را هدایت می کند 
ت��ا از درگاه صادرکنن��ده مج��وز، فایل مجوز را به ص��ورت غیرحضوری، طی 
زمان اعلامی دریافت کند. درگاه ملی مجوزها براس��اس ماده ۷ قانون اجرای 
سیاس��ت های اصل ۴۴ قانون اساس��ی مصوب ۱۳۸۷ و اصلاحات بعدی آن، 

طراح��ی و راه اندازی ش��ده اس��ت. وی با بیان اینکه اخذ اس��تعلام برخط و 
 )QRCODE( شبانه روزی از مجوزهای صادرشده با استفاده از شناسه یکتا
امکان پذیر اس��ت، گفت: با الکترونیکی ش��دن فرآیند ص��دور مجوزها، همه 
امضاه��ا از مجوزهای کس��ب وکار حذف خواهد ش��د. مهم ترین کارکردها و 
خدمات درگاه ملی مجوزها معرفی مرجع اصلی صادرکننده مجوز کسب وکار، 
ثب��ت درخواس��ت متقاضی��ان دریافت مج��وز به صورت کام��لا الکترونیک، 
پش��تیبانی و راهنمایی متقاضیان دریافت مج��وز به صورت برخط در درگاه، 
ثبت شکایت متقاضیان در درگاه ملی و پیگیری توسط تیم حقوقی درگاه ملی 

مجوزها و نیز تعیین شعبه ویژه دادستانی در استان ها برای رسیدگی به تخلف 
دس��تگاه های صادر کننده اس��ت. به گزارش ایسنا، مدیر کل امور اقتصادی و 
دارایی اس��تان ته��ران همچنین تعیین محدودیت زمان��ی برای صدور یا رد 
درخواس��ت متقاضی، اعلام دلیل رد درخواس��ت متقاضی، اخذ استعلام های 
پایه به صورت الکترونیک و غیرحضوری )احراز هویت، نظام وظیفه، ایثارگری، 
مالیات و...( بدون نیاز به کپی مدارک شناسایی و برگه اخذ استعلام از اداره ها 
و امکان دسترسی ۲۴ ساعته به فرآیند صدور مجوزها در درگاه ملی مجوزها 
به نهادهای نظارتی را از دیگر کارکردها و خدمات درگاه ملی مجوزها برشمرد.

چگونگی دریافت 
مجوز از درگاه 
ملی مجوزها

سخن پایانی
ج��ان کلام اینک��ه در حال  حاضر هی��چ  چیز در 
خدمات بانکی تغییر پیدا نکرده اس��ت؛ جز پولی که 
قرار است از جیب مردم برود. همان مبلغی که به زعم 
برخی ها ناچیز می آید، می تواند آثار منفی بسیاری به 
همراه داشته باشد؛ در نتیجه بهتر است تا زمان زیای 
از این طرح نگذشته کمی به اصلاح آن بیندیشید! 
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توس��عه جریانی است که بازس��ازی، اصلاح و ارتقای ساختار و 
نظام اقتصادی و اجتماعی یک کش��ور را به همراه دارد؛ افزون بر 
اینکه، بهبود ش��اخص هایی همچون می��زان تولید و درآمد را در 
برمی گیرد و ش��امل ایجاد دگرگونی های اساسی در ساختارهای 
نه��ادی، اجتماع��ی، اداری و همچنین ایس��تارها و دیدگاه های 

عمومی مردم جامعه نیز می شود.
تجربه چندین برنامه توس��عه نشان داده است که توسعه امری 
تنها دولتی نمی تواند باشد و در صورت کم توجهی به نقش مردم، 
برنامه توس��عه نمی تواند پیشرفت پیش بینی شده را داشته باشد. 
بدین لحاظ حضور و مش��ارکت مردم؛ چه در مرحله تدوین و چه 
در مرحل��ه اجرا و ارزیابی برنامه می توان��د در موفق بودن برنامه 

نقش قابل توجهی داشته باشد.
اگرچه همه مردم در برنامه توس��عه به طورغیرمستقیم ذی نفع 
هستند، اما در عین حال تک تک آنها توان و امکان حضور و مشارکت 
در برنامه های توس��عه را به طورمس��تقیم ندارند. برای تحقق این 
حضور و مش��ارکت، ساختارهایی طراحی و رسمیت یافته اند که 
می توانند از طریق نهادهایی که در حوزه ها و بخش های مختلف 
اقتصادی، اجتماعی، سیاس��ی یا فرهنگی تشکیل می شوند، این 
ام��ر مهم را اجرایی س��ازند. بدین لحاظ س��ازمان دادن مردم در 
قالب های مختلف تش��کلی به عنوان نهادهای واسطه ای می تواند 
آنه��ا را صاح��ب توان و ظرفیت لازم برای طرح نظرات، مس��ائل، 
مطالبات عمومی و اجتماعی و همچنین مش��ارکت عملیاتی در 
اجرای برنامه ها کند. هرکدام از تشکل ها، طیفی از افراد جامعه را 
نمایندگ��ی می کنند و برآیند آنها کلیت جامعه را در برمی گیرد. 
آنه��ا می توانند حضور و مش��ارکت م��ردم را در انجام امور فراهم 
آورن��د و با کنش جمعی که ایجاد می کنند، حضور و تاثیرگذاری 
نقش مردم را در برنامه توسعه به ظهور می رسانند. تجربه بسیاری 
از کش��ورها نش��ان داده است که جامعه توس��عه یافته محصول 
مش��ارکت آگاهانه، هدفمند و مطالبه گر تشکل ها در عرصه های 
مختلف است. این امر از آنجا ناشی می شود که دولت ها به تنهایی 
قادر به انجام همه امور نخواهند بود و برای پیش��رفت و توس��عه 
همه جانبه لازم است، از حضور و مشارکت مردم در برنامه توسعه 
در قالب تشکل هایی که برخاسته از بطن مردم هستند بهره ببرند 

و آنها را با خود همراه کنند.
در ای��ران نیز قانون گذاران قانون اساس��ی ب��ا وقوف به نقش و 
اهمیت مشارکت مردم در فرازهای مختلف این قانون و از جمله 
در اصل س��وم بندهای هش��تم و پانزدهم، به روش��نی و صراحت 
دول��ت را موظ��ف کرده اند که در زمینه مش��ارکت عامه مردم در 
تعیین سرنوشت سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی خویش 
و توس��عه و تحکیم برادری اس��لامی و تع��اون عمومی بین همه 
م��ردم، تم��ام توان خویش را به کار گرفته و آن را در عمل به اجرا 

درآورده است. 
ای��ن مف��اد قانون��ی و مواد قانون��ی متعددی که بع��د از آن در 
زمینه مش��ارکت مردم در توسعه اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی 
به تصویب رس��ید، بسترس��ازی برای جلب مش��ارکت مردم در 
عرصه های سیاس��ی، اجتماعی، اقتص��ادی و فرهنگی را به وجود 
آورده ان��د. تحقق اجرای این مفاد قانونی مس��تلزم آن اس��ت که 
دولت در تمامی اقدامات، فعالیت ها و به ویژه برنامه های توس��عه، 

سیاست ها و راهبردهای لازم را برای تحقق آنها به عمل آورد.
از مهم تری��ن ابزاره��ا برای تحقق مش��ارکت و حضور مردم در 
امور مختلف، س��ازماندهی آنها در قالب های مختلف تش��کلی از 
جمله اصناف، تعاونی ها، انجمن ها و سندیکاها است، این قالب ها 
می توانند برای مردم متفرق و پراکنده توان و امکان لازم را برای 

مشارکت در برنامه های توسعه را فراهم کنند.
بخش کشاورزی یکی از مهم ترین و تواناترین بخش های اقتصاد 
کش��ور اس��ت که تامین کننده حدود یک پنج��م تولید ناخالص 
داخلی، یک س��وم اشتغال و بیش از چهارپنجم نیازهای غذایی و 
نیمی از صادرات غیرنفتی است. این بخش در عین حال با مسائل 
و مشکلاتی روبه رو است که حل آنها سیاست گذاری و برنامه ریزی 
مناسب در برنامه های توسعه از جمله برنامه هفتم را می طلبد. 

بخش کش��اورزی ضمن آنکه بخش اعظ��م آن تحت مالکیت 
مردم است، عمده آن نیز در اختیار طیف گسترده ای از کشاورزان 
خرده مالک اس��ت، از این لحاظ، ش��اغلان این بخش دارای نقش 
موثرتر و مهم تری در توسعه و پیشرفت این بخش هستند و توجه 
ب��ه جلب مش��ارکت و حضور آنها در تدوی��ن و اجرای برنامه های 
توس��عه بیش از پیش دارای اهمیت اس��ت و بدون مشارکت آنها 
تحقق بسیاری از اهداف برنامه امکان پذیر نیست. مشارکت مردم 
در بخش کش��اورزی از طریق تشکل هایی است که در قالب های 
مختلف در این بخش شکل گرفته اند و فعال هستند. این تشکل ها 
به نمایندگی کشاورزان و بهره برداران بخش کشاورزی می توانند 
در تس��هیل ارتباط بین دولت و مردم، اجرای مناسب سیاست ها 
و برنامه ه��ای موردنظ��ر دولت، مش��ارکت در تصمیم گیری ها و 
تصمیم س��ازی ها، تسهیل در واگذاری مسئولیت های تصدیگری 
و بس��یاری دیگر از امور به نحو بارزی منشأ اثر و زمینه ساز تحقق 
بسیاری از نیازها و خواسته های ملی کشور باشند. آنها می توانند 
در تدوی��ن، اج��را و ارزیابی برنامه مش��ارکت فعال داش��ته و در 
راس��تای تحقق اه��داف برنامه در زمینه ه��ای مختلف مرتبط با 

حوزه فعالیت شان تاثیرگذار باشند. 
تشکل های کشاورزی با حضور و مشارکت در برنامه های توسعه 
از جمل��ه برنام��ه هفتم ب��ار اجرایی دول��ت را کاهش می دهند و 
می توانند برنامه را از یک برنامه دولتی صرف به یک برنامه دولتی 
مردم��ی تبدیل کنند، همچنی��ن آنها می توانند با ایجاد همدلی، 
صمیمیت، تعاون، همکاری و مش��ارکت در میان اقش��ار مختلف 
بهره بردار و تولیدکننده در جامعه کشاورزی باعث مشارکت آنها 
در تحقق اهداف برنامه ش��وند و س��رمایه اجتماعی را در بخش 

کشاورزی افزایش دهند.

نقش 
تشکل های 
 کشاورزی 
در برنامه هفتم

مراد محمدی، معاون توسعه تشکل های سازمان 
مرکزی تعاون روستایی ایران

جلوگیری از کشت آزاد توجیه دارد؟
تدوین سند خودکفایی تولید قند و شکر در دستور کار

ایران یکی از 7 کش�ور جهان اس�ت ک�ه از نظر تن�وع اقلیمی و عرض 
جغرافیایی، از ش�رایط تولید ش�کر از هر 2 محصول چغندرقند و نیشکر 
برخوردار است؛ اما خلاف آمار جهانی سهم تولید شکر با پایه چغندرقند 
نسبت به نیشکر بیشتر است و حدود 60 درصد از شکر تولیدی در ایران، 
از ف�رآوری چغندر حاصل می ش�ود. از نظر تکنولوژی، صنعت ش�کر در 
کش�ور وضعیت خوبی ندارد. در ایران درمجموع 2۵ کارخانه تولید شکر 
چغندری و 9 کارخانه ش�کر نیش�کری تاسیس شده اس�ت. عمده تولید 
ش�کر کشور در کش�ت بهاره اتفاق می افتد. از مجموع ۸ میلیون چغندر 
ورودی به کارخانه های قند و ش�کر، بی�ش از 7 میلیون معادل 90 درصد 
مربوط به کش�ت بهاره و مابقی مربوط به کش�ت پاییزه است. نیاز سالانه 
کش�ور به مصرف شکر حدود 2 تا 2.۵ میلیون تن،اما مقدار تولید سالانه 
ح�دود 1.6 میلیون تن اس�ت. در همین حال، وزارت جهادکش�اورزی از 
مرداد سال گذشته، تدوین سند خودکفایی قند و شکر با تاکید بر کشت 
پاییزه و افزایش بهره وری در این بخش را در دس�تور کار دارد.  در 

میانگی��ن افزایش ن��رخ خرید تضمین��ی چغندر قند در س��ال های این گزارش به شرایط روز تولید و بازار شکر پرداخته است.
گذشته کمتر از ۲0 درصد بود، اما در سال 1400� 1400نرخ خرید 
تضمینی چغندر با افزایش ۳۷ درصدی نس��بت به س��ال گذش��ته، 

هزار و ۷00 تومان برای هر کیلوگرم تعیین شد

ب��ه گفته مدی��رکل مدیریت بح��ران و کاهش مخاط��رات وزارت جهاد 
کش��اورزی، وقوع س��یل از فروردین تاکنون در ۲۰ استان کشور، ۱۰هزار و 

۱۷۰ میلیارد تومان خسارت به بخش کشاورزی وارد کرده است.
حسین آهنی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این سوال که سیل اخیر 
چه خس��ارت هایی به بخش کش��اورزی وارد کرده است؟ افزود: از فروردین 
تاکنون، چندین مرحله بارش داشتیم که برخی از آنها منجر به وقوع سیل 
ش��ده اس��ت.وی بااشاره به وقوع س��یل در ۲۰ استان کشور گفت: سیل در 

این ۲۰ اس��تان، ۱۰ هزار و ۱۷۰ میلیارد تومان خس��ارت وارد کرده که این 
خس��ارت ها در ۴ بخ��ش زراعت، باغبانی، دام، طی��ور، آبزیان، آب وخاک و 
امور زیربنایی و تاسیس��ات بوده اس��ت. مدیرکل مدیریت بحران و کاهش 
مخاطرات وزارت جهاد کش��اورزی افزود: میزان این خس��ارت ها به تفکیک 
استان ها عبارت است از: آذربایجان شرقی ۱۳۷۷ میلیارد تومان، البرز ۳۴.۲ 
میلی��ارد تومان، ای��لام ۷۰۹ میلیارد تومان، اردبی��ل ۱۹۷ میلیارد تومان، 
اصفهان ۱۱.۷ میلیارد تومان، تهران ۶۴.۴ میلیارد تومان، خراسان ش��مالی 

۱۰۰۵ میلی��ارد توم��ان، زنجان ۴ میلیارد تومان، س��منان ۱۵۴۹ میلیارد 
تومان، قزوین ۳۴ میلیارد تومان، قم ۴ میلیارد تومان، کرمان ۱۹۷ میلیارد 
تومان، کردس��تان ۱۲۵۴ میلیارد تومان، کرمانش��اه ۴۳۲ میلیارد تومان، 
گلستان ۸ میلیارد تومان، جنوب کرمان ۳۱۶ میلیارد تومان، لرستان ۲۳۲۲ 
میلی��ارد تومان، مازندران ۳۴۶ میلیارد تومان، مرکزی ۱۸۷ میلیارد تومان 
و هرمزگان ۱۸۱ میلیارد تومان. به گفته وی، براس��اس گزارش ها بیشترین 

میزان خسارت متعلق به بخش کشاورزی استان لرستان بوده است.

آمار خسارت 
سیل به بخش 
کشاورزی

در چرخه تولید قند و شکر مهم ترین گام، تامین نهاده های اولیه آن یعنی چغندرقند 
و نیشکر است، به همین دلیل این صنعت وابستگی بسیار شدیدی به بخش کشاورزی 
دارد و توانایی ها و ظرفیت های موجود در زمینه زراعت این محصولات به شکل مستقیم 
روی این صنعت تاثیرگذار اس��ت. در این بین، س��هم هریک از نهاده های چغندرقند و 

نیشکر در میزان تولید قند و شکر به ترتیب ۵۲ و ۴۸ درصد است.
باتوجه به س��رانه مصرف ش��کر در کشور که حدود ۳۰ کیلوگرم برای هر نفر در سال 

است، میزان نیاز به شکر سالانه معادل ۲.۵ تا ۳.۵ میلیون تن برآورد می شود.
براس��اس آمارها در س��ال ۱۳۹۹ ، میزان تولید ش��کر یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن و 
واردات آن یک میلیون تن بوده اس��ت. باتوجه به اینکه، بررس��ی ظرفیت های طبیعی 
کشور نشان دهنده آن است که امکان خودکفایی قند و شکر در کشور وجود دارد، وزارت 
جهاد کش��اورزی اقدام به تدوین س��ند خودکفایی قند و شکر با تاکید بر کشت پاییزه و 

افزایش بهره وری در این بخش کرده است.
با اجرای این طرح، ضمن خودکفایی در تامین شکر، در هر هکتار به اندازه ۳برابر شکر 
علوفه به دس��ت می آید که موجب رونق تولید ش��یر و گوشت کشور خواهد شد. هدایت 
کشاورزان در راستای عقد قرارداد با کارخانجات قند برای کشت چغندر در قالب قرارداد 

و جلوگیری از کشت آزاد آن از جمله اقدامات در این راستا است.

الزام کشاورزان به کشت قراردادی چغندر
س��ال گذش��ته ش��کر استحصال ش��ده از چغندرقند و نیشکر 
تولیدی کشور یک میلیون و ۴۴۰ هزار تن بود. امسال هم باتوجه 
ب��ه ش��رایط اقلیم��ی و بارندگی پیش بینی می ش��ود که حداقل 
دوباره به این عدد برس��یم. براس��اس گزارش های منتشرشده از 
سوی وزارت جهاد کشاورزی پیش بینی می شود که کشت بهاره 

چغندرقند در سال زراعی جاری تا ۷۵ هزار هکتار باشد.
پیم��ان حصادی، مجری ط��رح گیاهان قن��دی وزارت جهاد 
کش��اورزی درباره میزان تولید شکر در کشور به مهر گفت: سال 
گذش��ته ش��کر استحصال ش��ده از چغندرقند و نیشکر تولیدی 
کش��ور، یک میلی��ون و ۴۴۰ هزار تن بود. امس��ال هم باتوجه به 
ش��رایط اقلیمی و بارندگی پیش بینی می شود که حداقل به این 
عدد برسیم. وی درباره نیاز سالانه کشور هم افزود: سالانه ایران 
به ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن ش��کر نیاز دارد که باید باقی ش��کر 

موردنیاز وارد شود.
کاهش مصرف شکر �

در ۲ س��ال اخیر باتوجه به قدرت خرید مردم، مصرف س��رانه 

ش��کر در کشور کاهش پیدا کرده است 
که این موضوع در مقابل سایر کالاهای 
اساسی مانند لبنیات و گوشت نمی تواند 
پدیده بدی باش��د، زی��را آمار دیابت در 
کش��ور بالا اس��ت. در حال  حاضر سرانه 

مصرف ش��کر به ازای هر فرد ۲۴ کیلوگرم اس��ت که این عدد در 
سال ها قبل ۲۷ و پیش تر ۲۹ کیلوگرم بود.

مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد کشاورزی عنوان کرد: 
تاکن��ون حدود ۷۰ هزار هکتار قرارداد کش��ت چغندرقند بهاره 
منعقد ش��ده است و باتوجه به افزایش عملکرد تولید، پیش بینی 
می ش��ود که نزدیک به ۵ میلیون تن محصول به دست آید. سال 
زراعی گذش��ته، میانگین عملکرد تولید چغندر پاییزه حدود ۶۶ 
تن در هکتار و چغندر بهاره ۵۸ تن در هکتار بوده اس��ت که در 
مجموع میانگین عملکرد تولید چغندرقند بهاره و پاییزه ۵۹ تن 
در هکتار بود و امیدواریم امس��ال نیز این میانگین تولید، باتوجه 

به شرایط آب وهوایی و سایر عوامل حفظ شود.

اختلاف تولید و نیاز بازار شکر

براس��اس آمارهای موجود، می��زان تولید داخلی 
ش����کر در س��ال ۱۴۰۰ ، حدود ۱.۶۱ میلیون تن 
برآورد ش��ده است. در س��ال های ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۶ 
میزان تولیدات ش��کر روندی صعودی داشته اند، اما 
در س��ال ۱۳۹۷ به دلیل وقوع خشکس��الی و به تبع 
آن، کاهش حجم تولید نیش����کر، میزان تولید کم 
ش��ده و در س��ال ۱۳۹۸ نیز با وقوع س����یل و از 
بین رفتن بخش قابل توجه��ی از محصولات زراعی 
به وی��ژه چغندرقن��د، حجم تولید به ش��دت کاهش 

داشته است.
آماره��ای ارائه ش��ده در بخ��ش واردات نش��ان 
می ده��د که پس از چند س��ال که با افزایش تولید 
داخلی شکر، واردات این محصول روندی کاهنده را 
تجربه کرد و در س��ال های ۱۳۹۳ تا ۱۳۹۷ به زیر 
یک میلیون تن رسید و حتی در سال ۱۳۹۷ موفق 
به ثبت کمترین رقم واردات ش��دیم، اما در ۳ سال 
بعدی یعنی سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ واردات شکر 
دوباره به بالای یک میلیون تن رس��یده است. نکته 
قابل اعتن��ای دیگر، در همین جدول تغییر نس��بت 

واردات دولتی به واردات کل است. 
در این س��ال های تازه سپری شده که نرخ تبدیل 

دلار ب��ه ریال افزایش یاف��ت و به ویژه پس از اینکه 
دلار ۴ه��زار و ۲۰۰ تومانی از واردات ش��کر حذف 
و نیز قیمت گذاری دس��توری نیز بساطش برچیده 
ش��د، فعالیت بخش خصوصی در بازار واردات شکر 

کاهش چشمگیری را تجربه کرد. 
ارقام رسمی نش��ان می دهند که در سال ۱۴۰۰ 
که ارز ارزان دیگر وجود خارجی نداش��ت، واردات 
دولت ۴برابر واردات بخش خصوصی ش��ده اس��ت. 
به نظر می رس��د بخش��ی از واردات ش��کر از سوی 
بخش خصوصی در س��ال های قب��ل از حذف دلار 

ترجیحی ثبت سفارش شده است.
باتوجه به گش�ایش��ی ک��ه در تنگن�ای ارزی در 
س���ال ۱۴۰۱ به وج��ود آمد، طب��ق پ�یش بین�ی 
برخ��ی کارشناس���ان، زین پ��س واردات ش���کر 
می تواند با دس��ت ودلبازی بیشتری از سوی دولت 
انجام ش��ود و باید ب��ه این فکر ب���ود ک�ه واردات 
ش�کر تولید داخل را با آسیب جدی روب�ه رو نکن�د. 
قیمت گذاری دس��توری نیز می تواند انگیزه تولی�د 

داخل�ی را ک�اهش ده�د.
طی ۲ تا ۳ دهه گذشته، نرخ حقوق ورودی شکر 
در ایران دستخوش تغییرات بسیاری شده اس��ت. 

طبق آماره��ای انجمن صنف��ی کارخانجات قند و 
ش��کر ایران، در آغاز دهه ۸۰ تعرفه واردات ش��کر 
خام ۱۰۰ درصد و تعرفه واردات ش��کر سفید ۱۵۰ 
درصد تعیین شده بود؛ پس از آن هر سال این نرخ 
با تغییر همراه بوده و در برخی س��ال ها نرخ حقوق 
ورودی ش��کر خام حتی به تقریب��ا ۴ درصد و نرخ 
حقوق ورودی ش��کر سفید نیز به ۱۰ درصد رسید. 
با این حال طبق آخرین مصوبه دولت در ارتباط با 
تغییرات تعرفه ای )مربوط به ۰۱/ ۰۱/ ۱۳۹۵ ( نرخ 

حقوق ورودی شکر خام در ایران معادل ۲۶ درصد 
و نرخ حقوق ورودی ش��کر سفید معادل ۵۵ درصد 
است. با نگاهی به نرخ حقوق ورودی در کشورهای 
بزرگ تولیدکننده شکر، مشاهده می شود که بیشتر 
این کشورها حمایت های تعرفه ای بالایی نسبت به 
واردات شکر خود قائل ش��ده اند. براساس آمارهای 
سازمان تجارت جهانی، نرخ تعرفه شکر در هند ۶۰ 
درص��د، در چین ۵۰ درصد، در تایلند ۹۴ درصد و 

در برزیل ۱۶ درصد است.

واردات شکر از ۱۳۹۰ تا 1401

طی س��ال های اخیر این صنعت به واسطه واردات 
بی روی��ه، تکنول��وژی قدیمی، هزینه م��واد اولیه و 
همچنی��ن نبود برنامه های مس��نجم برای کش��ت 
دوفصل��ی دچار نقصان و زیان ش��ده اس��ت. در این 
 بی��ن، برخ��ی از تولیدکنندگان معتقد هس��تند که 
برای رس��یدن به خودکفایی ش��کر، تا سال ۱۴۰۴ 
بای��د رویه مدیریت این حوزه تغییر کند، چرا که به 
باور این عده تصمیم گیری های نادرست و بی منطق 
از مهم تری��ن دلای��ل عدم خودکفایی در این صنعت 

اس��ت. برخ��ی نیز معتقدند گاهی مس��ئولان بدون 
حضور تشکل های تخصصی تصمیماتی را می گیرند 

که در نهایت به ضرر تولید و تولیدکننده است.
از س��وی دیگ��ر، در حال  حاضر ۶۰ درصد ش��کر 
موردنیاز کشور از طریق چغندر و ۴۰ درصد از طریق 
نیش��کر تامین می ش��ود. باتوجه به شرایط اقلیمی 
کشور، ۲ عامل خشکسالی و نبود فناوری های نوین 
باعث شده که نتوانیم آن طور که شایسته این صنعت 
اس��ت، در عرصه چغندر و نیش��کر به شکوفایی لازم 

دست  یابیم و در زمینه تولید و تامین شکر موردنیاز 
کش��ور خودکفا ش��ویم، بنابرای��ن واردات این کالا 
در مقاطع��ی از دغدغه های دولت به ش��مار می رود. 
به طورکلی در کش��ور حدود ۳۵ کارخانه تولید شکر 
وج��ود دارد که ۹۰ درصد از این کارخانه ها خارج از 
استان خوزستان واقع شده اند و عمدتا با چغندر بهاره 
محصول نهایی را تولید می کنند. چنانچه ذکر ش��د، 
مسئله خشکسالی تاثیر زیادی در تولید و بهره وری 
این صنعت دارد و متاسفانه این مسئله در هر ۲ نوع 

چغندر بهاره و پاییزه وجود دارد و از سویی، فناوری 
این صنعت قدمت ۶۰ ساله دارد و این موضوع تاثیر 
زیادی بر بازدهی این محصول گذاش��ته است. طی 
س��ال های اخیر بیشتر تمرکز کارخانه ها بر نوسازی 
و بازس��ازی بوده است و از واردات فناوری های نوین 
به دلی��ل تحری��م و هزینه های بالا غفل��ت کرده اند. 
به ه��ر روی، ۲ عامل خشکس��الی و فقدان فناوری 
و مکانیزاس��یون عوامل تاثیرگذار در عدم رش��د این 

صنعت محسوب می شود.

مشکلات، سد راه خودکفایی

سخن پایانی
میانگین افزایش نرخ خرید تضمینی چغندر قند 
در س��ال های گذشته کمتر از ۲۰ درصد بود، اما در 
س��ال ۱۴۰۰ � ۱۴۰۱نرخ خرید تضمینی چغندر با 
افزایش ۳۷ درصدی نس��بت به سال گذشته، هزار 
و ۷۰۰ تومان برای هر کیلوگرم تعیین ش��د. علاوه 
بر این، در راستای کاهش هزینه های چغندرکاران، 
مق��رر ش��د به ترتی��ب ۳۰۰ و ۴۰۰ توم��ان در هر 
کیلوگرم برای کش��ت های پایی��زه و بهاره چغندر 
به عن��وان کمک هزینه حمل به نرخ خرید تضمینی 

اضافه ش��ود؛ یعنی به عبارت��ی، کمک هزینه حمل 
چغندر در کشت های پاییزه و بهاره به طورمیانگین 
نس��بت به سال زراعی گذشته افزایش ۴۰ درصدی 
دارد. باتوجه به س��رانه مصرف ش��کر در کشور که 
ح��دود ۳۰ کیلوگرم برای هر نفر در س��ال اس��ت، 
میزان نیاز به شکر سالانه معادل ۲.۵ تا ۳.۵ میلیون 
تن برآورد می ش��ود. براساس آمارها در سال ۱۳۹۹ 
میزان تولید ش��کر یک  میلی��ون و ۶۰۰ هزار تن و 

واردات آن یک میلیون تن بوده است.
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برای تخصیص 

سوخت 
به کار می رود

 
س: 

عک

مس��لما هر واح��د صنعتی بهینه س��ازی را 
یکی از اصول کاهش مصرف و هزینه می داند. 
موضوع این اس��ت که اج��رای این موضوع تا 
چه حد ممکن و قابل اجرا اس��ت. در ش��رایط 
تحریم��ی نمی توان وارد رقاب��ت در بازار آزاد 
شد. بهای کم نرخ انرژی و خوراک و همچنین 
نیروی انسانی ارزان تر، نرخ نهایی محصول را 
برای ورود به بازار جهانی رقابت پذیر می کند.

بس��یاری از تجهیزات صنایع پتروش��یمی، 
دستگاه های قدیمی هستند که دقیقا به سبب 
مصرف زیاد س��وخت و خوراک در کشورهای 
پیش��رفته از رده خارج شده اند. میزان مصرف 
انرژی صنایع پتروش��یمی کشور بسیار بیشتر 
از صنایع کشورهای رقیب است که در صورت 
اس��تفاده از خوراک با نرخ واقعی بعید اس��ت 
توان رقابت داش��ته باشند. تمامی کشورهای 
دارای ذخای��ر ان��رژی از این ذخای��ر به عنوان 
اب��زاری برای فراه��م آوردن س��رمایه گذاری 
اس��تفاده می کنند. ای��ران دارای ذخایر گازی 
قابل توجه��ی اس��ت ک��ه می توان��د به عنوان 
ی��ک فرصت ب��رای س��رمایه گذاری در حوزه 

پتروشیمی به آن نگاه کرد.
زمانی که نرخ خوراک صنایع پتروش��یمی 
از ۸ س��نت عبور ک��رد، در عم��ل واحدهای 
پتروش��یمی ب��ا بح��ران روبه رو ش��دند، چرا 
ک��ه مزیت رقاب��ت آنها کوچک تر ش��ده بود. 
فرمول قیمت گذاری به کش��ورهای اروپایی و 
امریکای شمالی که در عمل مصرف کننده گاز 
هس��تند، گره خورده است. خوشبختانه بهای 
گاز در اروپا کاهش پیدا کرد و به س��بب اینکه 
فرمول نرخ خوراک با اعمال تغییرات این قاره 
تعریف شده بود، در حال  حاضر مناسب است.

بازار اروپ��ا هم اکنون برای محصولاتی مثل 
متانول و اوره بس��یار مناس��ب است، چرا که 
بسیاری از واحدهای صنعتی پتروشیمی اروپا 
در عم��ل تولید خود را به حداقل رس��اندند. 
بخ��ش خصوصی بای��د بتوان��د از این فرصت 
برای ارزآوری هم که شده است، استفاده کند.
بخش قابل توجهی از درآمد پتروشیمی ها در 
توسعه صنایع پایین دستی هزینه می شود. اگر 
پتروش��یمی ها توان خود را روی بهینه سازی 
بگذارند، س��رعت تقویت صنایع پایین دستی 
کند می ش��ود، پس بهترین راه حل این است 
ک��ه به صورت پلکانی بهینه س��ازی در صنعت 

پتروشیمی کشور اجرا شود.
صنعت پتروش��یمی در چند دهه گذش��ته 
توس��عه همه جانبه ای داش��ته اس��ت؛ توسعه 
و تحولاتی ک��ه با دیدگاه ه��ا و مدیریت های 
متفاوت، سبب اشتباه هایی شده که عوارضش 
تاکن��ون در این صنع��ت باقی مانده اس��ت. 
صنعت پتروشیمی همیش��ه با این پرسش ها 
روب��ه رو بوده که آیا احداث این تعداد مجتمع 
پتروش��یمی دور از محدوده ه��ای عملیات��ی 
و صنعت��ی و پراکنده در ش��هرهای مختلف، 

اقدامی کارشناسی بوده است؟
از مهم تری��ن چالش ه��ا و نگرانی ها درباره 
صنعت پتروش��یمی، موضوع تامین خوراک و 
انرژی اس��ت، در حالی که بخش قابل توجهی 
از صنعت پتروش��یمی باوجود دسترس��ی به 
منابع عظی��م گازی در پارس جنوبی و تامین 
س��وخت گاز و مش��تقات آن، فعالیت خود را 

آغاز کرده اند.
گاز طبیعی، اتان، پروپ��ان، بوتان، میعانات 
گازی و نفتا از جمله خوراک های اصلی برای 
مجتمع های پتروشیمی هستند که متناسب 
با موقعی��ت جغرافیایی، دسترس��ی به منابع 
سوخت و توجیه های اقتصادی هر کدام از این 
سوخت ها انتخاب می شوند. سهم گاز طبیعی 
در میان مجموعه خوراک های پتروش��یمی ها 
قابل توجه اس��ت، اما در مقاب��ل گاز مصرفی 
در بخش صنعت��ی و خانگی رقم قابل توجهی 

به شمار نمی آید.
طبق اعلام و ارقام اعلام ش��ده کارشناسان 
بین الملل��ی، صنع��ت پتروش��یمی در جهان 
به طورمیانگین حدود ۱۵ درصد از منابع نفت 
و گاز خ��ود را به عنوان خ��وراک وارد زنجیره 
ارزش و تولی��د محص��ولات ب��ا ارزش افزوده 
بیش��تر در مجتمع های پتروش��یمی می کند. 
پیش بین��ی آین��ده ای��ن صنعت هم نش��ان 
می دهد ک��ه این رقم به بی��ش از ۲۰ درصد 
هم خواهد رس��ید. با این حساب، سهم حدود 
۵ درص��دی گاز طبیع��ی و مش��تقات آن در 
خوراک پتروش��یمی های ای��ران رقم چندان 
زیادی نیس��ت. از این رو، ضرورت دارد هرچه 
سریع تر فکری به حال کمبود انرژی و قطعی 

احتمالی گاز این صنایع شود.

لزوم 
صرفه جویی 
در صنایع 
پتروشیمی

 جواد قیصریان 
 کارشناس صنایع پتروشیمی
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ش
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محمد انوشه ئی 
editor@smtnews.ir

حذف کارت سوخت کلید خورد
 طرح آزمایشی تخصیص سهمیه سوخت با کارت بانکی را بررسی کرد

تخصیص س�همیه س�وخت با کارت بانکی به عنوان یک روش الکترونیکی و س�ریع 
ب�رای پرداخت هزینه س�وخت از آخر تیر اجرایی می ش�ود. در ای�ن روش، هر فردی 
که در سامانه س�وخت ثبت نام کرده باشد، می تواند با استفاده از کارت بانکی سهمیه 
سوخت خود را دریافت کند. به  این ترتیب طرح آزمایشی تخصیص سهمیه سوخت با 
کارت بانکی و براس�اس کد ملی، مطرح ش�ده تا کارت های سوخت فعلی حذف شوند. 

این طرح حداکثر تا پایان تیر در کشور به طورآزمایشی آغاز می شود.
در راس�تای این خبر، رضا نواز، سخنگوی صنف جایگاهداران سوخت کشور گفته؛  
»هدف از ایجاد س�امانه هوش�مند س�وخت از ابتدا ای�ن بوده که ب�ه ازای هر خودرو، 
سوختی را به صورت یارانه ای تخصیص دهیم، اما اکنون لازم است که با تکنولوژی های 
روز، نح�وه توزیع س�وخت را تغیی�ر دهیم، چرا که در چند ماه گذش�ته چند میلیون 
کارت س�وخت المثنی یا جدید صادر ش�ده که هر کدام 100 ه�زار تومان هزینه برای 
مردم داشته است؛ با این روند نه تنها مردم ناراضی می شوند، بلکه آن کسی که کارت 
را صادر می کند یا واردات تراشه انجام می دهد هم، متضرر می شود ؛ از همین رو برای 
پیاده سازی این طرح تا یک ماه دیگر یک جایگاه در تهران به صورت آزمایشی در نظر 

گرفته شده است.«
  در این گزارش زوایای مختلف این طرح را موردبررسی قرار داده است.

تلفی��ق کارت بانکی و کارت س��وخت کار صحیحی نیس��ت و باید با 
حذف کارت سوخت، مدیریت سهمیه فقط با کارت بانکی انجام شود

میزان مصرف آب در تهران همزمان با افزونی دمای هوا افزایش یافته 
اس��ت، به طوری ک��ه مصرف لحظه ای آب در پایتخ��ت در روزهای اخیر 
رکورد زد، در حالی که حجم آب س��دهای پنج گانه استان تهران نسبت 
به سال گذشته ۷ درصد کاهش دارد. به گزارش ایرنا، در روزهای گذشته 
و همزم��ان با افزایش دم��ای هوا، میزان مص��رف آب در تهران افزایش 
چش��مگیری داشته اس��ت. مصرف لحظه ای آب تهران در روزهای اخیر 

باز هم رکورد زد و عدد بی سابقه ۵۵ هزار لیتر بر ثانیه را به ثبت رساند، 
به طوری که در سال های گذشته بیشترین مقدار مصرف لحظه ای به ۵۲ 
هزار لیتر بر ثانیه رس��یده بود. میزان مصرف آب این روزها در تهران به 
میزان  3 میلیارد و ۵۰۰ میلیون لیتر در ش��بانه روز رس��یده اس��ت. این 
میزان مصرف آب در تهران در حالی است که حجم آب سدهای پنج گانه 
اس��تان تهران از ابتدای س��ال آب��ی جاری تا ۲۷ خ��رداد، ۵۹۲ میلیون 

مترمکعب بوده که نس��بت به مدت مشابه سال گذشته ۷ درصد کاهش 
دارد. میزان بارندگی ها در تهران نیز از ابتدای سال آبی جاری )اول مهر 
۱۴۰۱( تا ۲۶ خرداد در حالی به ۱۹۴.۲ میلیمتر رس��یده که نس��بت به 
دوره بلندمدت ۵۴ ساله با کاهش ۲۷ درصدی همراه شده است. شرایط 
س��دهای تهران باتوجه به افزایش میزان مص��رف آب ضرورت توجه به 

مدیریت مصرف را دوچندان می سازد.

مصرف آب
در تهران 
رکورد زد

مجید نیک فرد، کارش��ناس ح��وزه انرژی به  
گف��ت: با حذف کارت س��وخت در ای��ران، کارت بانکی 
به عن��وان یک روش جایگزین برای تخصیص س��وخت 
ب��ه کار می رود. با اس��تفاده از کارت بانک��ی، می توانید 
به راحتی و با دسترسی آسان بنزین خود را تامین کنید 
و نیازی به حمل چند کارت ندارید. برای بنزین زدن با 
کارت بانکی، باید به یکی از پایانه های خدماتی مربوط به 
سامانه تخصیص سوخت با کارت بانکی مراجعه و مبلغ 
موردنیاز برای تامین بنزین را با استفاده از کارت بانکی 
خود پرداخت کنید. در صورتی که کارت بانکی ش��ما با 
سامانه تخصیص سوخت مرتبط باشد، سهمیه سوخت 

شما نیز به صورت خودکار از حساب شما کم می شود.
این کارش��ناس افزود: اس��تفاده از کارت بانکی برای 
تخصی��ص س��وخت در ای��ران، مزایایی نظی��ر کاهش 
هزینه ه��ای مرتبط ب��ا پرداخت هزینه بنزی��ن را دارد. 

همچنین، این روش امنیت بیش��تری را برای پرداخت 
هزین��ه بنزین فراهم می کند و به ش��ما ای��ن امکان را 
می دهد ک��ه در هر زمان که بخواهی��د، بنزین خود را 
تامین کنید. باتوجه به حذف کارت س��وخت در ایران، 
کارت بانک��ی به عن��وان ی��ک روش جایگزین مناس��ب 
برای تخصیص س��وخت به شهروندان ارائه می شود که 

می توانند راحت تر سوخت گیری کنند.
دردسرهای طرح جدید �

نیک ف��رد عن��وان کرد: البته اگر ای��ن طرح به حذف 
کارت س��وخت منجر شود، می تواند مش��کلاتی را نیز 
ایجاد کند. با حذف کارت س��وخت، س��امانه تخصیص 
س��وخت به صورت بانک��ی انجام می ش��ود و رانندگان 
نیاز دارن��د از روش های جایگزین، س��همیه س��وخت 
خ��ود را دریافت کنند. این موضوع ممکن اس��ت باعث 
دش��واری در دریافت سهمیه س��وخت و طولانی شدن 

ص��ف در پایانه های خدماتی ش��ود. از طرفی، با حذف 
کارت س��وخت، پایانه های خدماتی بای��د از تجهیزات 
الکترونیک��ی و نرم افزاره��ای جدیدی ب��رای تخصیص 
سوخت استفاده کنند که ممکن است مشکلات فنی را 

برای آنها ایجاد کند. 
این موضوع ممکن است نیازمند هزینه های بالا برای 
بروزرس��انی تجهی��زات و آموزش کارکن��ان پایانه های 
خدماتی باش��د. همچنین، ممکن است برخی رانندگان 
و صاحب��ان خودروها ب��ا این تغییرات، آش��نایی کافی 
در قبال اس��تفاده از س��امانه جدید را نداش��ته باشند 
و مش��کلاتی در این زمینه را تجرب��ه کنند. باتوجه به 
مشکلات مطرح ش��ده، به نظر می رسد که حذف کارت 
س��وخت، مس��ئله ای پیچیده و چالش برانگیز است که 
نیازمن��د راهکارهای��ی جدید برای تخصیص س��وخت 

است.

وی گف��ت: در ح��ال  حاضر 
اس��تفاده  به طورخوش��بینانه 
از کارت بانک��ی به ج��ای کارت 
س��وخت، به عنوان یک راهکار 
کارب��ردی و امن مطرح ش��ده 

اس��ت. با اس��تفاده از کارت بانکی، رانندگان می توانند 
راحت تر، بنزین خود را تامین کنند. همچنین، استفاده 
همزمان از کارت س��وخت و کارت عابر منتفی می شود 
و اطلاعات راننده و حس��اب بانکی در امنیت بیشتری 

قرار می گیرد.
این کارشناس در پایان یادآور شد: در نهایت، باتوجه 
به مشکلات گفته شده، به نظر می رسد که حذف کارت 
س��وخت، مس��ئله ای پیچیده و چالش برانگیز است که 
نیازمن��د راهکارهایی جدید و کارآم��د برای تخصیص 

سوخت و حل مشکلات مرتبط با آن است.

روش جایگزین برای تخصیص بنزین

فرامرز ادیب، کارش��ناس انرژی در رابطه با اس��تفاده 
از کارت بانک��ی به جای کارت های س��وخت به  
توضیح داد: تجربه س��الیان قبل و تکنولوژی های نوین 
نش��ان می دهد که مدیریت سهمیه سوخت با استفاده 
از کارت بانکی به صرفه تر، راحت تر و منطقی تر از روش 
استفاده از کارت سوخت است و با حذف کارت سوخت 

می توان کارت بانکی را جایگزین کرد.
این کارش��ناس توضیح داد: سامانه هوشمند سوخت 
عم��ر زی��ادی دارد و در بخش س��خت افزاری به درجه 
اس��تهلاک رس��یده و خرابی تجهیزات مش��هود است. 
وضعی��ت فعل��ی موج��ب نارضایت��ی م��ردم و مالکان 
جایگاه ها ش��ده و صف های انتظار در پمپ بنزین ها را 

افزایش داده است.
 او بااشاره به برخی پیچیده سازی ها خاطرنشان کرد: 
سنگ بزرگ علامت نزدن است و نباید کار دشوار شود، 
بلکه باید س��همیه در بستر سیس��تم بانکی انجام شود 
و لیتراژ س��وخت گیری در همان س��امانه ثبت ش��ود و 
اصولا نیازی نداریم که برای تخصیص یارانه سوخت از 
کارت جداگانه ای اس��تفاده کنیم و کارت بانکی نه تنها 
می تواند همان سهمیه را به صورت ریالی مدیریت کند، 
بلکه امکان رصد س��وخت گیری ها ه��م وجود دارد، در 
این حالت مطمئنا یارانه س��وخت منحرف نمی ش��ود و 

امکان سوءاستفاده ها نیز کاهش می یابد.
تلفیق کارت بانکی و کارت سوخت صحیح  �

نیست
او تاکید کرد: تلفیق کارت بانکی و کارت سوخت کار 
صحیحی نیست و باید با حذف کارت سوخت، مدیریت 
س��همیه فقط با کارت بانکی انجام شود و اگر قرار باشد 
سامانه هوشمند س��وخت همچنان وجود داشته باشد 
و اطلاع��ات خودروها و کارت ه��ای بانکی به آن اضافه 
شود، کار پیچیده تر می شود و هزینه ها افزایش می یابد 

و بحث  امنیت داده به وجود می آید.
به اعتق��اد این کارش��ناس، اس��تفاده از کارت بانکی 
به جای کارت س��وخت، مزایای��ی را به همراه دارد که از 
جمله آنها می توان به صرفه جویی در هزینه های سامانه 
س��وخت، کاهش صف های انتظ��ار در پمپ بنزین ها و 
جلوگیری از نارضایتی مردم اشاره کرد. همچنین، این 
روش بهب��ود امنی��ت داده ها و جلوگی��ری از تقلب در 
سامانه س��وخت را نیز با خود به همراه دارد. در سامانه 
س��وخت فعلی، هزینه های زیادی ب��رای تهیه، توزیع و 
نگهداری کارت سوخت وجود دارد. با استفاده از کارت 
بانک��ی به جای کارت س��وخت، ای��ن هزینه ها کاهش 

خواهد یافت.
در پای��ان، ادیب بیان کرد که مردم در س��ال صدها 

میلی��ارد توم��ان ب��رای دریافت کارت س��وخت هزینه 
می کنند و تجهیزات س��امانه س��وخت بسیار مستهلک 
اس��ت، بنابراین به س��رعت باید به س��وی حذف کارت 
س��وخت و جایگزینی کارت بانکی برویم، به شرطی که 

تلفیقی بین س��امانه سوخت و 
کارت بانک��ی اتفاق نیفتد و هر 
کدام جداگانه کار خود را انجام 

دهند.

مدیریت سهمیه سوخت با استفاده از کارت بانکی

ابت��دا بای��د بخ��ش سیاس��ت های قیمت��ی، بخش 
تک نرخی و زیرس��اخت های اتصال کارت س��وخت به 
کارت بانکی بررس��ی ش��ود و بع��د از آن، بتوان آن را 
همزمان روی کارت بانکی پیاده کرد. باید زیرس��اخت 
ای��ن موض��وع در س��امانه موردنظر نیز فراهم ش��ود 
ت��ا همزمان ب��ا اینکه افراد کارت بانک��ی خود را برای 
پرداخت بهای سوخت می کشند، بتوانند میزان اعتبار 

خود را هم مشاهده کنند.

درب��اره اس��تفاده از سیس��تم کارت بانک��ی ب��رای 
تخصیص سهمیه س��وخت، مباحث امنیتی و قضایی 
وجود دارد، چرا که اگر اتفاقی در سیس��تم ش��اپرک 
 رخ ده��د، مش��کلات بس��یاری را ب��رای م��ردم رقم 
می زند. همچنین، در صورتی که کارت بانکی مشکلی 
داشته باش��د، برای مثال از تاریخ انقضای آن گذشته 
باش��د یا موجودی کافی نداشته باش��د، افراد قادر به 
بنزی��ن زدن با کارت بانکی خ��ود نخواهند بود و باید 

از روش دیگری برای پرداخت هزینه بنزین اس��تفاده 
کنند.

 اکن��ون در بس��تر اینترنت��ی )برای تاکس��ی های 
اینترنتی(، اعتبار رانندگان ش��ارژ می شود و براساس 
آن، س��وخت گیری می کنند که سامانه اش در اختیار 
ش��رکت مل��ی پالایش و پخ��ش فرآورده ه��ای نفتی 
نیس��ت. در کل، بنزی��ن زدن ب��ا کارت بانک��ی؛ یک 
روش راحت و س��ریع ب��رای پرداخ��ت هزینه بنزین 

اس��ت که امنیت بیشتری را برای ش��هروندان فراهم 
می کند. با ای��ن حال، باید به دلیل مش��کلات فنی یا 
عدم پذیرش این روش در بعضی ایستگاه های سوخت، 
اس��تفاده از پول نقد افزایش پیدا کند. مس��لما نحوه 
سیاس��ت گذاری ها در چنین موضوع مهمی باید کمی 
منسجم تر و یکپارچه تر باشد. اینکه هر سال یک طرح 
و ایده به طورس��لیقه ای مطرح ش��ود، بیشتر مردم را 

گمراه می کند و کاری از پیش نمی رود.

ابتدا زیرساخت ها فراهم شود

سخن پایانی
وعده اس��تفاده از کارت بانکی به جای کارت س��وخت 
س��ابقه ای چندس��اله دارد. کارشناس��ان درباره ادغام 
کارت های س��وخت با کارت های بانک��ی می گویند که 
این موضوع با هدف حذف کارت س��وخت، بدون تغییر 
 س��همیه بنزی��ن، همواره مح��ل بح��ث و چالش بوده

 است. 
آنها بااش��اره به اینکه هدف از صدور کارت س��وخت، 
تقس��یم یارانه انرژی میان مردم اس��ت، می گویند، اگر 
بخواهیم این کار را فقط از طریق کارت س��وخت انجام 
دهیم، مس��یر طولانی و بس��یار پرهزین��ه ای دارد که 

دستگاه های اجرایی را با چالش مواجه می کند.
همان ط��ور ک��ه پیش تر نیز اش��اره ش��د، اس��تفاده 
از کارت س��وخت مش��کلاتی مانن��د واردات تراش��ه و 
هزینه های دیگر را به بودجه های عمومی کش��ور اضافه 
می کن��د؛ ضم��ن اینکه تجهی��زات مربوط به س��امانه 

هوشمند سوخت و مسیرهای مختلفی که این سامانه را 
حفظ کنند نیز، بسیار هزینه بر هستند و می توان آنها را 
حذف کرد. از طرفی، نباید فراموش کرد که طبق قانون 
بودجه در امس��ال تاکید شده است تا پایان شش ماهه 
اول امسال، حداقل ۹۰ درصد خودروهای بنزین سوز و 
۹۵ درصد خودروهای گازس��وز فقط باید از کارت های 
سوخت شخصی در جایگاه های سوخت استفاده کنند. 
مردم همچن��ان امیدوارند که با انج��ام هماهنگی های 
لازم می��ان دس��تگاه های ذی ربط، ای��ن اتفاق مهم که 
وعده اش از دولت قبل داده ش��ده اس��ت، هرچه زودتر 
عملی و حداقل در این زمینه بخش��ی از مشکلات آنها 
درباره کارت س��وخت خودروها، حل شود. همچنین، با 
این اتفاق کش��ور از واردات تراشه کارت سوخت بی نیاز 
و مش��کل مردم برای دریافت کارت س��وخت نیز حل و 
در زمان آنها برای سوخت گیری نیز صرفه جویی شود.
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بازی برد ـ برد صندوق توسعه با تولید
قانون »تنفس خوراک پتروشیمی ها« در انتظار اجراست

تیر 9۸ در اوج تحریم های نفتی ایران، مجلس ش�ورای اسلامی 
طرحی را با نام »توسعه صنایع پایین دستی نفت و میعانات گازی 
با اس�تفاده از س�رمایه گذاری مردمی« ارائه و تصویب کرد که به 
وزارت نف�ت اجازه می داد ب�ه روش های خاصی مق�داری از نفت 
تحریم شده را به عنوان اهرمی برای تامین مالی احداث پروژه های 
پتروپالایشگاهی اس�تفاده کند. در این طرح از »تنفس خوراک« 
برای س�هامدارانی که در احداث پتروپالایشگاه ها سرمایه گذاری 
می کنن�د، نام برده ش�د و در واقع، به دولت ب�رای این کار اجازه 
قانونی داده ش�د. مصوبه ای که امروز اجرایی نش�ده و اجرای آن 
همچنان در انتظار برگزاری جلس�ه صندوق توسعه ملی با حضور 

رئیس جمهوری است.
قانون تنفس خوراک با کمک به تامین مالی احداث پتروپالایشگاه ها و 
پتروش��یمی ها، کش��ور را از بلای خام فروشی نجات می دهد و مزایایی از 

جمله ارزآوری و اشتغالزایی های مستقیم و غیرمستقیم خواهد داشت

مدیرعامل شرکت ملی نفت با بیان اینکه میدان مشترکی با عربستان 
که تاکنون تعیین تکلیف نش��ده باشد، نداریم، گفت: در شرایط فعلی که 
روابط جدیدی را با کشور عربستان آغاز کرده ایم، کارهای مقدماتی برای 

انجام همکاری های دوطرف آغاز شده است.
محسن خجسته مهر با اشاره به آخرین اقدامات شرکت ملی نفت برای 
توس��عه میادین مشترک ایران و عربستان عنوان کرد: برای همه میادین 
مشترک ایران و عربستان برنامه تعریف شده و مصوبات لازم برای اجرای 
عملیات مختلف از جمله افزایش و نگهداشت تولید و توسعه جدید اخذ 

ش��ده است. مدیرعامل ش��رکت ملی نفت گفت: در میدان نفتی فروزان، 
2 ش��رکت پتروپارس و تاسیس��ات دریایی مشغول فعالیت و تولید نفت 
هس��تند و ب��ه زودی خبر افزایش تولید جدی��دی را در این میدان اعلام 
می کنیم. به گزارش فارس، وی افزود: قرارداد توس��عه میدان گازی فرزاد 
امضا ش��ده اس��ت و در حال ساخت جکت جدید هستیم که امیدواریم تا 
پایان امس��ال تکمیل می شود. خجسته مهر گفت: ما میدانی با عربستان 
نداریم که تاکنون تعیین تکلیف نشده باشد؛ ضمن اینکه در شرایط فعلی 
که روابط جدیدی را با کشور عربستان آغاز کرده ایم، ما کارهای مقدماتی 

برای انجام همکاری های فی مابین را هم انجام داده ایم. مدیرعامل شرکت 
ملی نفت بیان کرد: آمادگی کامل داریم که عملیات حفاری میدان آرش 
را آغ��از کنیم و منابع مالی قابل توجهی را برای طرح توس��عه این میدان 
در هیات مدیره ش��رکت ملی نفت مصوب کردیم و به محض آماده ش��دن 
شرایط کار را آغاز خواهیم کرد. وی اظهار کرد: طرح توسعه میدان گازی 
فرزاد الف نیز به هیات مدیره شرکت ملی نفت ارائه شده است و در آینده 
نزدیک س��اخت جکت این میدان نیز ش��روع خواهد شد و برنامه های ما 

برای توسعه میدان فرزاد الف و ب، برنامه های جامعی هستند.

جزئیات برنامه 
ایران برای 
توسعه میادین 
 مشترک 
با عربستان

برخورداری از 
امتیاز تنفس 
خوراک تاثیر 
چشمگیری 

بر جذابیت و 
اقتصاد پروژه 
دارد؛ از جمله 
این تاثیرات 
می توان به 

کاهش دوره 
بازگشت سرمایه 

اشاره کرد

سخن پایانی
محاس��بات نش��ان می دهد در یک بازه 2۰ ساله، 
اعطای تنفس خوراک به حدود یک  میلیون بش��که 
در روز ط��رح پتروپالایش��ی باع��ث افزایش بیش از 
۱2۰ میلیارد دلاری درآمدهای صندوق توسعه ملی 

می شود. 
ای��ن افزایش به این دلیل اس��ت ک��ه نفت خام و 
میعان��ات گازی تخصیص��ی به پتروپالایش��گاه های 
تازه تاس��یس در حک��م ص��ادرات اس��ت و صندوق 
توس��عه ملی س��هم ۴۰ درصدی از آن دارد. برخی 

نیز معتقدند که برخورداری از امتیاز تنفس خوراک 
تاثیر چشمگیری بر جذابیت و اقتصاد پروژه دارد. از 
جمله این تاثیرات می توان به کاهش دوره بازگشت 
س��رمایه اش��اره کرد، در واقع این امتی��از می تواند 
بازگش��ت س��رمایه طرح ها را از ۷ سال به یک سال 

کاهش دهد.
به عبارت دیگر، پتروپالایش��گاه ها از چنان هزینه 
»س��رمایه در گردش« بالایی برخوردارند که تنفس 
خوراک حدود یک س��ال برای آنها، موجب بازگشت 

کل هزینه سرمایه گذاری شده در طول دوره ساخت 
می شود و مدت بازگشت سرمایه طرح را از حدود ۷ 

سال به یک سال کاهش می دهد. 
همچنین، تنفس خوراک با بازگش��ت کل سرمایه 
پروژه در س��ال اول بهره برداری نقش مهمی در بالا 
بردن حاشیه سود و جذابیت پروژه ها دارد، به طوری 
که در یک پتروپالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای، اعمال 
تنفس خوراک، نرخ بازده داخلی را بیش از ۹ درصد 

ارزی بهبود می بخشد.

عضو کمیس��یون انرژی مجلس با بیان اینکه قانون 
پتروپالایش��گاه ها قانون مترقی اس��ت که متاسفانه در 
اجرا با مس��ئله روبه رو شده، گفت: دولت نباید بیش از 
این اجرای قانون را معطل بگذارد و باید هرچه سریع تر 

مجوز تنفس خوراک را به سرمایه گذاران بدهد.
مالک شریعتی نیاس��ر در گفت وگو ب��ا خانه ملت، با 
اش��اره به دلایل عدم اجرای »قانون حمایت از توس��عه 
صنای��ع پایین دس��تی نفت خ��ام و میعان��ات گازی با 
اس��تفاده از س��رمایه گذاری مردمی« مرسوم به قانون 
پتروپالایشگاه ها، گفت: اگرچه قانون پتروپالایشگاه ها 
در مجلس دهم تصویب ش��د، ام��ا در مجلس یازدهم 
مورداص��لاح ق��رار گرفت که در ای��ن اصلاحات علاوه 
بر مش��خص کردن س��هم صندوق، نظ��ام انتقال این 
زنجیره تنفس خوراک را ش��فاف و برخی از ابهامات را 
نیز برطرف کرد، اما متاس��فانه قانون مذکور در اجرا با 
مش��کلاتی روبه رو است، چرا که سرمایه گذاران بخش 
خصوص��ی و عموم��ی همچنان معط��ل مجوز تنفس 

خوراک هستند.
نماینده مردم تهران، ری، ش��میرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: همچنین 
اگرچ��ه هیات امن��ای صندوق ارائه تنف��س خوراک را 

تصوی��ب کرده و وزارت نفت 
می گوی��د که مانع��ی برای 
انجام آن ندارد، اما هنوز هم 

اجرایی نشده است.
وی افزود: قانون حمایت از 

توس��عه صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات گازی 
با استفاده از سرمایه گذاری مردم در مسیر خطا افتاده 
است و دولت نباید بیش از این، اجرای قانون را معطل 

بگذارد.
این عضو کمیس��یون انرژی مجلس شورای اسلامی 
بی��ان ک��رد: همچنین مس��ئله مهم دیگر اس��تفاده از 
بازار س��رمایه اس��ت،چرا که طبق قان��ون باید حداقل 
۳۰ درصد منابع س��رمایه گذاری از محل سرمایه های 
مردمی و بازار بورس تامین شود. در حالی  که تشکیل 
ش��رکت س��هامی پروژه معطل مج��وز تنفس خوراک 
مان��ده اس��ت، اما اگر ای��ن حداقل ۳۰ درص��د از بازار 
سرمایه تامین شود، علاوه بر جذب نقدینگی می تواند 
ب��ورس را رونق دهد و مانند لنگرگاهی بورس را از این 
نوسانات متعددی که مدام درگیر آن است، نجات دهد، 
بنابراین قانون پتروپالایش��گاه قانون مترقی اس��ت که 

متاسفانه در اجرا دچار مشکل شده است.

تعلل جایز نیست
محمدعلی قدیری، پژوهش��گر اقتصاد انرژی نیز درباره 
رون��د و دلای��ل تصوی��ب این قان��ون گف��ت: نمایندگان 
مجلس دهم با هدف هموار کردن مس��یر توس��عه ظرفیت 
پتروپالایش��ی و رفع گلوگاه های موجود، در س��ال ۱۳۹۸ 
»قانون حمایت از توس��عه صنایع پایین دس��تی نفت خام 
و میعان��ات گازی با اس��تفاده از س��رمایه گذاری مردمی« 
را تصوی��ب کردند. طرحی ک��ه در مجلس یازدهم تکمیل 
ش��د. آیین نامه اجرایی این قانون دی  همان س��ال توسط 
رئیس جمهوری ابلاغ و در مرحله اجرایی قرار گرفته است.
قدی��ری افزود: پس از اع��لان فراخوان وزارت نفت برای 
اس��تفاده از مزایای این قانون، تعداد ۸ طرح پیش��نهادی 
ب��رای احداث پالایش��گاه ی��ا پتروپالایش��گاه نفت خام و 
میعان��ات گازی توس��ط بخش های خصوص��ی و عمومی 
مجموعا با ظرفیت یک میلیون و ۴۶۰ هزار بش��که در روز 
و همچنین تعداد ۱2 طرح ارتقای فناوری و بهینه س��ازی 
پالایش��گاه های موجود توس��ط این وزارتخان��ه برگزیده 

شده اند.
مشوق پایان دوره احداث پتروپالایشگاه �

این پژوهش��گر اقتصاد ان��رژی درباره مف��اد این قانون 
گفت: مش��وق اعطای تنفس خوراک به طرح های احداث 
پتروپالایش��گاه های جدی��د از جمل��ه مف��اد ای��ن قانون 

اس��ت که با ه��دف رفع بزرگ ترین مانع توس��عه ظرفیت 
پتروپالایش��ی یعنی تامین مالی طراحی ش��ده است. وی 
اف��زود: س��ازکار تنفس خ��وراک به این صورت اس��ت که 
پروژه ه��ای پتروپالایش��گاهی جدید پس از احداث، از روز 
اول بهره برداری به تعداد روز، از تنفس در پرداخت هزینه 
خوراک بهره مند ش��وند که کل هزینه س��رمایه گذاری آن 

پروژه به یکباره برگشت شود.
قدی��ری اضافه ک��رد: به عب��ارت دیگر، مش��وق تنفس 
خوراک نوعی تس��هیلات غیرنقد است که پالایشگاه پس 
از بهره برداری هزینه خوراک نفت خام ورودی را پرداخت 
نمی کند تا آنجایی که کل هزینه سرمایه گذاری آن پروژه 
به یکباره برگش��ت شود. سپس این مبلغ به صورت یک وام 
۱۰ ساله با سود ۴ درصد به صندوق توسعه ملی بازگشت 

داده می شود.
وی بااش��اره به نقش مهم قان��ون »تنفس خوراک« در 
جذابیت س��رمایه گذاری گفت: ب��ا اجرای این قانون، دوره 
بازگشت سرمایه از حدود ۸ سال به یک  سال کاهش پیدا 
می کن��د و موجب ارتقای IRR یا همان نرخ بازده داخلی 

پتروپالایشگاه هم می شود.
 یک��ی دیگ��ر از مزای��ای مهم تنفس خوراک، تس��هیل 

ابزارهای تامین مالی به کمک آن است.

سرمایه گذاران در انتظار اجرای قانون

برخ��ی دیگر از مفاد این قانون ک��ه موجب جذابیت 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در این پروژه و همچنین 

رفع موانع پیش رو می شود، عبارتند از:
1- اقتصاد آزاد پتروپالایش�گاه ها: اجازه صادرات 
فرآورده های پتروپالایش��گاهی برای طرح های موضوع 
این قان��ون نیز از جمله مفاد مه��م و نقاط قوت قانون 
اس��ت که برای نخس��تین بار در کش��ور رخ داده است؛ 
چرا ک��ه همه پالایش��گاه های فعلی کش��ور در فروش 
فرآورده ه��ای اصلی و برخ��ی از فرآورده ه��ای ویژه به 
وزارت نفت وابس��ته هس��تند. این ماده از قانون باتوجه 
به تاثیری که در ارزآوری واحدهای پتروپالایشی دارد، 

موجب جذابیت برای سرمایه گذاران می شود.
2- تامین پایدار خوراک: طبق ماده ۱۱ آیین نامه 
اجرایی این قانون وزارت نفت تا 2۰ سال وظیفه تامین 

پایدار خوراک نفت طرح های پتروپالایشی را دارد.
3- محصولات سنگین: یکی از دلایل حاشیه سود 
پالایش��گاه های داخلی حجم ب��الای تولید فرآورده های 
س��نگین در آنه��ا اس��ت. به موج��ب این قان��ون تمام 
محصولات س��نگین پالایش��ی ک��ه نرخ آنه��ا کمتر از 
نفت خوراک باش��د بای��د کمتر از ۷ درص��د وزنی کل 

فرآورده های تولیدی طرح باشد.
4- مکان یابی: ش��رط قرارگیری در نوار ساحلی 2۰ 
کیلومتری جنوب کش��ور برای دریاف��ت امتیاز تنفس 

خوراک.
۵- عدم تاخی�ر در اج�رای پ�روژه و واگ�ذاری 
س�هام: لزوم قانونی پیش��رفت پروژه در موعد مقرر و 

واگذاری حداقل ۳۰ درصد از سهام شرکت به مردم.
ط��رح اصلاح و الحاق چند تبصره به قانون حمایت از 

توس��عه صنایع پایین دس��تی نفت خام و میعانات گازی 
با اس��تفاده از س��رمایه گذاری مردمی 5 خرداد امسال 
در مجلس ش��ورای اسلامی به تصویب رسید که در آن 
امکان تهاتر بدهی دولت به صندوق توسعه ملی با هدف 
تنفس خوراک پالایش��گاه ها تا س��قف ۳5 درصد سهم 

ماهانه آن صندوق فراهم شده است. 
طبق ای��ن بند از قانون ام��کان تخصیص بدهی های 
دولت به صندوق توس��عه در راس��تای توسعه ظرفیت 

پتروپالایش��ی در کشور با اس��تفاده از نفت تحریم شده 
موجود در مخازن نفتی یا نفت صادراتی به وجود می آید.

طبق قانون الحاقی، پتروشیمی های با خوراک پروپان 
و بوت��ان نیز همچون پالایش��گاه های با خوراک نفت یا 
میعان��ات گازی می توانن��د در صورت احراز ش��رایط از 
تنف��س خ��وراک بهره مند ش��وند. ای��ن موضوع کمک 
شایانی به تکمیل زنجیره ارزش پتروشیمی های خوراک 

گاز مایع در کشور می کند.

 کدام مفاد قانون موجب جذابیت سرمایه گذاری می شود؟

تنف��س خ��وراک عبارت اس��ت از اعط��ای خوراک 
بدون دریاف��ت بهای آن، از زمان ش��روع بهره برداری 
طرح ها، به تع��داد روزی ک��ه ارزش آن معادل حجم 
س��رمایه گذاری ارزش گذاری ش��ده در مج��وز صادره 
باش��د و به عنوان تس��هیلات به ش��رکت مجری طرح 
محسوب می شود. به عبارت بهتر، تنفس خوراک نوعی 
تسهیلات غیرنقدی است که اجرای آن باعث می شود 
که سرمایه گذار س��ود بالایی را در مدت زمان کوتاهی 

به دست آورد.
قان��ون  معتقدن��د ک��ه  از کارشناس��ان  بس��یاری 
»تنف��س خوراک« با کم��ک به تامی��ن مالی احداث 
پتروپالایش��گاه ها و پتروش��یمی ها، کش��ور را از بلای 
خام فروشی نجات می دهد و مزایایی از جمله ارزآوری، 
اش��تغالزایی های مستقیم و غیرمس��تقیم و همچنین 

کنترل و هدایت نقدینگی را به همراه دارد.
دولت و صندوق توس��عه ملی با فروش نفت به نرخ 

بین المللی به پتروپالایش��گاه های داخلی از یک منبع 
دائمی درآم��د بهره مند و در عم��ل تحریم های نفتی 
نیز خنثی می ش��وند. علاوه بر ای��ن، در قانون تنفس 
خوراک صندوق توس��عه ملی روشی جدید در اعطای 
تسهیلات را پیش می گیرد و خلاف گذشته، دیگر قرار 
نیس��ت مبلغی را به طرح های پتروپالایش��ی بپردازد، 
بلکه نفت تحریمی را که در مخازن بلااس��تفاده مانده 
است، به عنوان تسهیلات غیرنقدی در یک دوره تقریبا 

یک س��اله به واحدهای پتروپالایشی می دهد و پس از 
آن بلافاصله این مبلغ را به صورت وام ۸ ساله با بهره ۴ 

درصد دریافت می کند.
 این رویه خلاف رویه صندوق توسعه ملی در اعطای 
تسهیلات به س��ایر پروژه های زیرساختی کشور است 
که مس��تقیم از منابع صندوق توس��عه پول برداش��ت 
می کنند و ممکن اس��ت پس از طی مدتی طولانی به 

بهره برداری نرسند.

»تنفس خوراک« چیست؟

طلسم ۲۲ ساله فاز ۱۱ 
شکسته شد

فاز ۱۱ پارس جنوبی پس از 22 سال بلاتکلیفی،سرانجام 
به نتیجه رسید، این طرح که حتی باوجود اجرای برجام 
و انعقاد قرارداد با شرکت های بزرگ نفتی جهانی، کاری 
برای توس��عه و پیش��رفت آن انجام نگرفته بود، اگر این 
ب��ار هم، نب��ود تکنولوژی و ش��رایط پیچیده توس��عه و 
تحریم های بین المللی دستاویزی برای تعلل در اجرایش 
می شد، شاید هنوز هم توسعه اش مغفول مانده بود و در 
اولویت نبود. در واقع، دولت کاری را که ظرف 22 س��ال 
گذشته انجام نشده بود، ظرف 2۰ ماه به سرانجام رساند.

ماجرای تعلل توسعه فاز ۱۱ چه بود؟ �
اواس��ط سال ۱۳۷۹ بود که ش��رکت ملی نفت ایران و 
شرکت توتال  فرانسه برای توسعه بخش بالادستی فاز ۱۱ 
پارس جنوبی و همچنین ساخت یک کارخانه حدود ۱۰ 
میلیون تن��ی تولید ال ان جی تفاهمنامه همکاری امضا 
کردند. پس از امضای این تفاهمنامه، ش��رکت پتروناس 
مالزی هم برای توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی پیشقدم شد 
و با توافق سه جانبه، شرکت ملی نفت ایران )5۰ درصد(، 
شرکت توتال فرانسه )۴۰ درصد( و پتروناس مالزی )۱۰ 
درصد(، توسعه بخش بالادستی و همچنین پایین دستی 

فاز ۱۱ پارس جنوبی را در اختیار گرفتند.
مطالعات فنی و مهندس��ی برای توس��عه فاز ۱۱ ادامه 
داش��ت ت��ا اینک��ه در س��ال ۱۳۸5 پیش��نهادهای فنی 
و مال��ی توس��عه این پروژه بزرگ مطرح ش��د. در فاصله 
س��ال های ۱۳۸5 تا ۱۳۸۷ به دلی��ل افزایش نرخ جهانی 
فولاد و هزینه اجرای این پروژه مرزی و مشترک، شرکت 
توتال فرانسه عهدشکنی و وقت کشی کرد و بعد از انجام 
مذاک��رات طولانی و مخالفت ش��رکت ملی نفت ایران با 
پیش��نهاد حدود ۱۰ میلیارد دلاری فرانسوی ها، توتال از 

اجرای فاز ۱۱ پارس جنوبی کنار رفت.
کلاف توس��عه فاز ۱۱ پارس جنوبی همچنان سردرگم 
بود که در س��ال ۱۳۸۸، چینی ها برای توس��عه این فاز 
مرزی با پیش��نهاد مالی ۴ میلیارد دلار پیش��قدم شدند. 
براس��اس قراردادی که شرکت ملی نفت ایران با شرکت 
CNPC امضا کرد، ش��رکت چینی موظف بود در مدت 
زمان 52 ماه فاز ۱۱ را به تولید برس��اند، اما این ش��رکت 
نیز بعد از گذش��ت مدت زیادی از توس��عه این فاز کنار 

گذاشته شد.
بعد از خلع ید ش��رکت چینی از طرح توس��عه فاز ۱۱ 
پارس جنوبی در سال ۱۳۹2 براساس تصمیمات مدیریتی 
اتخاذشده و به دلیل زمانبر بودن توسعه بخش خشکی و 
دریایی همزمان، قرار شد توسعه بخش دریایی به صورت 
مستقل و زودتر از بخش خشکی انجام شود. برنامه ریزی 
به منظ��ور انتقال گاز این فاز با اس��تفاده از ظرفیت های 
خالی پالایش��گاه های موج��ود در منطقه ویژه اقتصادی 
انرژی پارس هم در صورت به تولید رس��یدن و توس��عه 

بخش دریایی پیش از بخش خشکی انجام شده بود.
اردیبهش��ت ۱۳۹2 ، تفاهمنام��ه توس��عه دریایی این 
فاز میان ش��رکت نفت و گاز پارس و ش��رکت مهندسی 
و س��اخت تاسیس��ات دریای��ی ایران با هدف س��اخت و 
راه اندازی یک جکت، 2 سکو و 2 رشته خط لوله دریایی 
انتقال گاز به پالایشگاه خشکی امضا و اواخر مرداد ۱۳۹2 
نی��ز قرارداد توس��عه این میدان در قال��ب بیع متقابل به 

شرکت پتروپارس واگذار شد.
 در س��ال ۱۳۹5 ، توتال بار دیگر برای توس��عه فاز ۱۱ 
پیش��قدم ش��د و موافقتنامه اصولی این طرح توسعه ای 
در همان س��ال و قرارداد آن ۷ ماه بعد در قالب ش��رایط 
عموم��ی، س��اختار و الگوی جدی��د قراردادهای نفتی به 
ارزش ۴.۸ میلی��ارد دلار می��ان ش��رکت ملی نفت ایران 
و کنسرس��یوم توتال فرانس��ه 5۰.۱ درصد، شرکت ملی 
نف��ت چین سی ان پی س��ی ۳۰ درصد و پتروپارس ۱۹.۹ 

درصد امضا شد.
2۹ م��رداد ۱۳۹۷ توت��ال در پ��ی ناتوان��ی از دریافت 
معافی��ت از تحریم های امریکا، از این قرارداد خارج ش��د 
 CNPC و فرآیند انتقال مس��ئولیت توس��عه این فاز به

رسید.
پس از خروج توتال در عمل ۸۱ درصد قرارداد توسعه 
فاز ۱۱ پارس جنوبی به طور رسمی در اختیار شرکت ملی 
نفت چین قرار گرفت. ۱۴ مهر ۱۳۹۸ ش��اخه بین المللی 
ش��رکت مل��ی نفت چین ه��م از این پ��روژه کنار رفت و 

پتروپارس به تنهایی این پروژه را توسعه می دهد.
ب��ا روی کار آمدن دولت س��یزدهم، اس��تفاده از توان 
شرکت های ایرانی در دستور کار قرار گرفت و پتروپارس 
به عنوان ش��رکت اکتشاف و تولید ایرانی عهده دار توسعه 
فاز ۱۱ ش��د؛ فازی که به 2 س��کو برای تولید 5۶ میلیون 
مترمکعب گاز در روز نیاز دارد، اما ساخت سکو حدود 5 
سال زمان می برد و با توجه به این موضوع، ابتکار جدیدی 
در ش��رکت ملی نفت ایران مطرح ش��د؛ جابه جایی یکی 
از س��کوهای فاز ۱2 که تولید آن دیگر اقتصادی نبود و 
نصب آن در موقعیت فاز ۱۱ تا برداش��ت گاز از این فاز با 

سرعت بیشتری همراه باشد.
آذر پارس��ال سکوی ۱2C از موقعیت خود جدا شد تا 
ب��ا تکمی��ل حفاری چهار حلقه چاه، این س��کو ۷ تیر در 
موقعی��ت فاز ۱۱ نصب ش��ود و آماده تولید گاز و جبران 

بخشی از ناترازی در زمستان باشد.
ب��ا تکمی��ل این فاز و نصب س��کوی دوم ک��ه البته در 
حال ساخت است، این طرح روزانه 5۶ میلیون مترمکعب 
گاز، 5۰ ه��زار بش��که میعان��ات گازی و ۷5۰ تن گوگرد 
در روز تولی��د خواه��د ک��رد که این خروج��ی به تامین 
نیازهای مصرف داخلی ایران و ظهور کشور به عنوان یک 

صادرکننده مهم منطقه ای کمک خواهد کرد.
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بهره وری شاخص مهمی برای برنامه  ریزی  ها بر  �
پایه رشد اقتصادی محس�وب می شود. باتوجه به 
ش�رایط روز رشد شاخص بهره وری چگونه خواهد 

بود؟
بنا بر آمارهایی که جس��ته و گریخته منتشر می شوند 
و جهت گیری های فکری در سیاس��ت گذاری های کلان 
کش��ور باید تصریح کنم همچنان بیشتر توجه دستگاه 
اجرایی به مس��ائل و ش��رایط عمومی اس��ت تا شرایط 

اختصاصی و ویژه هر بخش.
 در م��وارد گوناگونی ش��اهد بوده ایم که برای انتصاب 
مدی��ران به جای آنکه توانایی ه��ا و تخصص آن مدیر را 
م��د نظر ق��رار دهند، فردی را انتخ��اب می کنند که در 
یک کلام آدم خوبی اس��ت؛ حال آنکه خوب بودن افراد 
هر قدر مهم باش��د، برای توسعه اقتصادی کافی نیست 
و ب��رای این امر نی��از به افراد ماه��ر داریم. هرچند من 
فکر می کنم تن دادن به تضادی خودس��اخته که میان 
تعهد و تخصص دست به انتخاب می زند، اشتباه است و 
نباید در این دام افتاد، اما چنانچه وس��واس بیشتری به 
خرج داده ش��ود می توان آدم های خوبی را که همزمان 
متخصص و متعهد هس��تند، ب��رای مدیریت اقتصادی 
کش��ور انتخاب کرد و همزمان ه��ر دو مولفه عمومی و 
فنی اف��راد را برای انتخاب سمت های ش��ان در اولویتی 

برابر قرار داد.
لازم ب��ه تاکید می دان��م که منظ��ورم از مهارت تنها 
یک م��درک تحصیلی یا فارغ التحصیلی از دانش��گاهی 
معتبر نیس��ت؛ گرچه اینها هم مهم هستند، اما منظور 
م��ن از متخصص، فرد حاذقی اس��ت ک��ه می تواند در 
مواق��ع بحران��ی و توفانی، با اتخاذ تصمیمات درس��ت، 
بار مش��کلات را کم کن��د و هر جایی ک��ه ممکن بود، 
 حداکثر اس��تفاده را برای رش��د کش��ور مدنظر داشته 
باش��د.  به عن��وان جمع بندی باید گفت حلقه گمش��ده 
اقتصاد ایران در چند دهه گذش��ته، باتوجه به وضعیت 
مدیریت��ی بنگاه های اقتصادی، بهره وری بوده و هس��ت 
و س��رآغاز عدم توفیق دولت ها در دس��تیابی به اهداف 

چیزی جز ناتوانی مدیران منصوب نبوده است.
هرچند برخی از بنگاه های بزرگ و به اصطلاح  �

ابربنگاه ها س�ود فراوانی در این س�ال ها به دست 
آورده ان�د، ام�ا همچن�ان روند رش�د به�ره وری 
س�رمایه نیز مأیوس کننده اس�ت. چه چیزی مانع 

رشد بهره وری سرمایه در ایران است؟
از آنجایی که اقتصاد ایران در بخش س��رمایه )اعم از 
تامین، تجهیز و حتی جذب آن( دچار مش��کل اس��ت، 
نمی توانیم اس��تفاده بهینه   از سرمایه های موجود داشته 
باش��یم، به همین دلی��ل گاهی مش��اهده می کنیم در 
س��اختمانی بهترین تجهیزات بیمارس��تانی و پزش��کی 
نص��ب ش��ده، اما چون مدی��ری باکیفی��ت در رأس آن 
مجموعه نیس��ت، نمی تواند نیروی انس��انی لازم، یعنی 
پزش��ک، پرس��تار و بهیار را جمع کند و به همین دلیل 
این س��رمایه ها حداقل اس��تفاده را دارن��د و گاه حتی 

بلااستفاده می مانند.

ب�ا اینک�ه وضعیت کش�ور از ابت�دای دهه 90  �
نامناس�ب بوده، رشد بهره وری نیروی کار بیش از 
دیگر عوامل تش�کیل دهنده بهره وری بوده است. 

می توان به این روند ادامه داد؟
اگر رش��د اقتصادی کافی در کشور اتفاق نیفتد، رشد 
به��ره وری نیز کوتاه مدت و مقطع��ی خواهد بود. با این 
همه باید توجه داش��ت در این س��ال ها، نیروی کار اعم 
از کارگر تا مهندس که می توانس��تند تولید استاندارد را 
انجام دهند افزایش درآمد نداش��تند. منظور از افزایش 
درآم��د تنها دس��تمزدها نیس��ت. هنگامی ک��ه بنگاهی 
دچار رکود می ش��ود، س��ود آن کم می ش��ود و صاحب 
بن��گاه نیز مبالغی را ک��ه به عنوان پاداش ب��ه کارکنان 
می پرداخ��ت، دیگ��ر نمی پردازد یا با تم��ام توان مقابل 
افزایش دستمزدها می ایستد. این بیشتر محصول رکود 
تورمی حاکم بر اقتصاد اس��ت. افزایش بهره وری نیروی 
کار، مولفه تعیین کننده ای در یک اقتصاد است و ارتقای 
این شاخص در گرو مهارت آموزی نیروی کار، استفاده از 

ابزار و فناوری روز و مدیریت بهینه بنگاه است.
ش�اخص های مختلفی در زمینه نرخ بهره وری  �

ایران مطرح ش�ده اند. شما عملکرد دولت ها را در 
ک�دام بخش از عوامل مختلف به�ره وری موفق تر 

می دانید؟
هرچند در مجموع عملکرد دولت های ایران در ارتقای 
بهره وری مناسب نبوده، اما اگر به جزئیات توجه کنیم، 
مش��اهده می کنیم اقتصاد ایران بی��ش از هر چیزی به 
س��رمایه های فیزیک��ی و فن��اوری توجه ج��دی دارد؛ 
به عبارت س��اده تر هرچه ارتقای بهره وری عوامل انسانی 
مانند نی��روی کار که از اثرگذارتری��ن عوامل بهره وری 
کل عوام��ل تولید اس��ت، مورد بی توجه��ی دولتمردان 
ق��رار می گی��رد، اس��تفاده از س��رمایه های فیزیک��ی با 
وس��واس دنبال می ش��ود.  می توانیم این طور ادعا کنیم 
که در ای��ران همواره دولت ها در ت��لاش بوده اند که به 
هر نحوی، س��رمایه سخت افزاری را ایجاد و آن را حفظ 
کنند، به همین دلیل با یک مقایس��ه س��اده می توانیم 
مشاهده کنیم که یکی از بهترین سایت های کامپیوتری 
نهاد ه��ای اجرایی جه��ان را ایران دارد ی��ا به طور مثال 
لوکس تری��ن و پهناورترین س��اختمان ها و گاه برج های 
کشور نیز به دولت تعلق دارد و به تعبیری دولت برایش 

مهم است که مدیرانش در چه فضایی کار می کنند.
حت��ی اگر کم��ی دقیق تر ب��ه وضعیت کلان کش��ور 
بنگریم، خواهیم دید که ما در سال های پس از پیروزی 
انقلاب، خطوط ریلی، فرودگاه و بنادر فراوانی س��اختیم 
و جزو کشورهایی هس��تیم که بیشترین تعداد فرودگاه 
را به نس��بت کلانش��هرهای خود دارد؛ یعن��ی چنان به 
توس��عه سخت افزاری توجه شده که میزان فرودگاه های 
کشور به مراتب بیش از نیاز برای سفرهای هوایی است، 
به همی��ن دلی��ل باوجود اینک��ه ۶۰ ف��رودگاه در ایران 
ساخته ش��ده، تمامی برآوردها گواهی می دهند تنها ۵ 
فرودگاه، آن ه��م با اغماض، توجی��ه اقتصادی دارند و 
مابقی این سخت افزارهایی که زیر فشار تحریم و جنگ 

منابعش تامین شده، با حداقل ظرفیت کار می کنند.
ب��ه این اعتب��ار می توانیم تاکید کنیم ک��ه در زمینه 
توس��عه س��خت افزاری، دولت های ایران، با تمام توان و 
بدون هیچ محدودیتی اق��دام به برنامه ریزی کردند، در 
حالی که تحریم ها به شدت درآمدهای حاصل از فروش 
نف��ت و گاز ای��ران را محدود کرد. در چنین ش��رایطی 
کس��ری بودجه دولت امری بدیهی است. در هر صورت 
برای س��خت افزار کش��ور اغلب بودجه کافی اختصاص 
داده می ش��ود و در ه��ر ش��رایطی پروژه هایی کلان به 

بهره برداری می رسند.
برخی ه�ا نی�ز از اس�تفاده حداقل�ی از همین  �

س�خت افزارهای موجود گله دارند. واقعا توس�عه 
سخت افزاری کشور قابل اعتنا بوده است؟

حرف من این بوده که در توس��عه سخت افزاری کشور 
نس��بت به دیگ��ر عوامل بهره وری موفق تر عمل ش��ده، 
وگرنه نکته ای که شما گفتید نیز کاملا درست است. در 
واقع ما از امکانات موجود در کش��ور هم به درس��تی و با 
حداکثر امکان اس��تفاده نمی کنیم و همین نکته تبدیل 
به عامل کاهنده نرخ رش��د بهره وری کش��ور می ش��ود. 
منظور من عملکرد مناسب در قیاس با کشورهای موفق 
نب��ود، بلکه صرف��ا این عامل را با دیگر عوامل مقایس��ه 
کردم. متاس��فانه ما در اس��تفاده از سرمایه های موجود 
و منابع انس��انی کشورمان، بی برنامه عمل می کنیم و به 
همین دلیل دیده می ش��ود که دیگر کشورها بیش از ما 
برای نیروی انس��انی ماهر یا نخب��ه ایرانی برنامه دارند. 
بای��د توجه کنیم تحریم های ظالمانه ضربات س��نگینی 
را ب��ه پیکر اقتص��اد ای��ران وارد کرد که یک��ی از آنها، 
استفاده حداقلی از بنگاه های اقتصادی و تولیدی کشور 
اس��ت. آمار منتشرشده نشان می دهد دست کم نیمی از 
توان بالقوه تولید، بالفعل نمی ش��ود که این امر ناشی از 
کاهش س��رمایه گذاری و دیگر مسائل است، اما این امر 
نشان می دهد در ایران بهره وری از بنگاه های موجود در 
پایین ترین س��طح ممکن قرار دارد. فرقی هم نمی کند 
ک��ه این بنگاه اقتصادی، مح��ل تولید فولاد، آلومینیوم، 
س��یمان یا خودرو باشد یا اینکه یک آزادراه یا فرودگاه؛ 
این زیرس��اخت ها با هزینه های گاه گزاف برای کش��ور 
فراهم شده اند که چون به طور کامل استفاده نمی شوند، 
س��ودی هم برای رش��د اقتصادی یا رشد اشتغال کشور 

ندارند.
با این حساب همیشه اهدافی که برای ارتقای  �

این بخش در نظر گرفته می ش�ود با میزانی که در 
عمل محقق می ش�ود، فاصله زیادی دارد. اهمیت 

این مولفه در اقتصاد ایران چیست؟
م��ن اگر بخواهم به عوامل و مولفه هایی که در اقتصاد 
ای��ران به اندازه کافی موردتوجه قرار نگرفته اند، اش��اره 
کنم، بی شک بهره وری جزو مثال های اصلی خواهد بود. 
بهره وری به واقع حلقه مفقوده اقتصاد کش��ور ما است و 
باوج��ود تاکید موکد بر ارتقای ای��ن مولفه در ۶ برنامه 
پنج ساله توسعه، هنوز تا رشد کامل بهره وری در کشور 
فاصله زیادی باقی مانده است. اهمیت بهره وری به حدی 

نیس��ت که تص��ور کنیم مدی��ران کش��ور از آن مطلع 
نیس��تند؛ وقتی پس از ۳۰ سال برنامه نویسی در کشور، 
از مجموع ۸ درصد رش��د هدف گذاری شده برای تولید 
ناخالص داخلی، ۲.۵ واحد آن ناشی از ارتقای بهره وری 
هدف گذاری ش��ده، یعنی مسئولان کش��ور به خوبی از 
نقش چش��مگیر این مولفه در ایجاد رش��د پایدار باخبر 
بوده و هس��تند. مشکل این اس��ت که هنوز توفیقی در 

عملیاتی کردن آن دیده نشده است.
تحریم ها، ابزاری اس�ت ازسوی ایالات متحده  �

ک�ه به اصطلاح کش�ورهای غیرهمس�و ب�ا خود را 
تنبیه کند. یکی از عوارض این سیاس�ت، س�لب 
ت�وان اس�تفاده از هم�ه ظرفیت ه�ای موجود در 
اقتصاد کشورها اس�ت. می توان ادعا کرد باوجود 
اهمیت این مس�ئله به خوبی از سرمایه های کشور 
اعم از س�خت افزاری تا نرم افزاری، برای توسعه و 

آبادانی استفاده نمی شود؟
بل��ه؛ کام��لا با ش��ما موافق هس��تم و نه تنها کس��ی 
نمی توان��د ادع��ا کن��د ک��ه در ای��ران از س��رمایه های 
سخت افزاری موجود حداکثر استفاده صورت می گیرد، 
بلک��ه بر عکس، همه اتفاق نظر دارند که بخش مهمی از 
این س��رمایه ها بدون هیچ استفاده ای، به امان خدا رها 
ش��ده اند. من فکر می کنم برای پاسخ به این سوال، باید 
ببینیم س��رمایه های موجود در دست چه کسانی است 
و متولی آنها کیس��ت؟ به عبارت س��اده تر دلیل اینکه از 
این سرمایه ها به خوبی استفاده نمی شود، وجود مدیران 
ناتوانی اس��ت که امکان مدیریت بهینه منابع کش��ور را 

ندارند.
مثالی هم برای این نکته دارید؟ �

در این باره می توانیم مثال های فراوانی بیاوریم. همین 
تغییرات پی در پی دولت س��یزدهم در س��طوح ارش��د 
مدیریت اقتصادی حکای��ت از بی ثباتی دارد. بگذارید با 
مثالی مش��خص تر مس��ئله را باز کنم. وزارت آموزش و 
پ��رورش از بزرگ ترین و راهبردی تری��ن وزارتخانه های 
ایران اس��ت که از وقتی ابراهیم رئیس��ی سکان امور را 
به دست گرفته، دو سرپرست و یک وزیر را به خود دید. 
این تغییرات پیاپی و ناتوانی در توافق بر سر یک گزینه 
میان مجلس و دول��ت، در دورانی که قدرت به اصطلاح 
»یکدس��ت« ش��ده پیش از هر چیز نش��ان می دهد در 
ای��ن وزارتخانه حیاتی، مدت هاس��ت توجهی به ارتقای 
بهره وری در حوزه آموزش عمومی نمی شود، زیرا مسئله 
تعیین وزیر هم به کلافی س��ردرگم برای دولتمردان و 

مدیران این وزارتخانه تبدیل شده است.
ب�ه نقش مدی�ران اقتص�ادی در ع�دم تحقق  �

اهداف بهره وری اش�اره کردید. یک مدیر چگونه 

می تواند مانع رشد بهره وری شود؟
واقعی��ت این اس��ت که ارتق��ای به��ره وری به معنای 
اس��تفاده بهینه از نیروی کار و سرمایه برای تولید یک 
کالا یا خدمت اس��ت. این اس��تفاده بهینه باید به نحوی 
باشد که به سرعت خود را با بهبود کیفیت و کاهش نرخ 
تولیدات نش��ان دهد؛ به عبارتی می توانیم بگوییم رش��د 
به��ره وری در گرو یک مدیریت درس��ت و اصولی برای 
صرفه جویی در منابع و بارآوری بیش��تر تولید است، به 
همی��ن دلیل مدیران بیش از ه��ر مقام دیگری در عدم 
رشد بهره وری، تاثیرگذار بوده اند. مثلا ما بارها مشاهده 
کرده ای��م ک��ه دولت ها ب��دون هیچ توضیح��ی مدیران 
بنگاه های بزرگ کش��ور را عزل و ف��ردی دیگر را نصب 
می کنند. عرف اس��ت که دول��ت چنانچه می خواهد در 
میان وزرا یا رؤسای نهادهای اصلی چون سازمان برنامه 
تغییری انجام دهد، توضیحی برای عموم بدهد، اما برای 
مدیران اقتصادی چنین تش��ریفاتی ه��م وجود ندارد و 
دول��ت به راحتی این تغییرات را انج��ام می دهد. انتظار 
می رود هنگام تغییرات مدیریتی توضیح داده ش��ود که 
مدیر تازه منصوب ش��ده چه توانایی هایی داش��ته که از 

نظر مدیران ارشد کشور، لایق ارتقا است.
برخی ای�ن را ب�ه رویک�رد ایدئولوژیک نظام  �

تصمیم گی�ری نس�بت می دهن�د و می گوین�د از 
ابت�دای انقلاب توجه به مس�ائلی ج�ز تخصص و 

توانایی پررنگ تر شده است. مشکل از کجاست؟
من کاری ب��ه صحبت های دیگران ن��دارم و هر کس 
خ��ودش بهت��ر می تواند مواضع��ش را تبیی��ن کند، اما 
نمی توان نادیده گرفت که در تعیین مدیران و رؤس��ای 
بخش های مهم گاه ش��رایط عمومی فرد را بیشتر لحاظ 
می کنند ت��ا توانایی و تخصص او را. هنگامی که مدیران 
بنگاه ه��ای بزرگ و مادر تولی��د از میان افرادی انتخاب 
می ش��وند که بیش از هر چیز افکار مطلوب سیس��تم را 
دارند، در بررسی اهلیت و توانایی آن مدیر، تردید ایجاد 
می شود و همین سبب می ش��ود مدیران در جایی قرار 

بگیرند که واقعا جای آنها نیست.
به باور من اگر دلایل عدم ارتقای بهره وری در کش��ور 
را به طور ریش��ه ای بررسی کنیم، در نتیجه آن به عامل 
»مدیری��ت ناتوان« می رس��یم. برای فه��م بهتر چرایی 
به��ره وری کمت��ر از انتظار در ایران یک مثال ورزش��ی 
می زنم. امروز در ورزش کش��ور م��ا بازیکنان و مربیان 
زیادی ک��ه خارجی هس��تند به فعالی��ت می پردازند و 
به طور کلی اس��تفاده از ش��هروندان دیگر کش��ورها در 
ورزش ای��ران، به امری پذیرفته تبدیل ش��ده، اما حتی 
نمی توانی��م تص��ور کنیم که مدی��ران خارجی موفق به 

ساختار مدیریتی اقتصاد ما راه پیدا کنند.

اگ��ر دلایل ع��دم ارتقای بهره وری در کش��ور را 
به طور ریش��ه ای بررس��ی کنیم، در نتیجه آن به 

عامل »مدیریت ناتوان« می رسیم

امیرعباس آذرم وند: براساس آمار بانک مرکزی، در سال های 96، 97 و 9۸ هر 
س�ال تولید ناخالص به دس�ت آمده در اقتصاد ایران نسبت به نیروی کار به کار 
گرفته شده کاهش یافته که به معنی کاهش بهره وری نیروی کار است. همچنین 
شاخص بهره وری نیروی کار در بخش صنعت پایین تر از همین شاخص در بخش 

کشاورزی بوده است. 
هادی حق ش�ناس که یک دوره در مجلس هم حضور داشته، با اشاره به نقش 
مدیری�ت بهینه در ارتقای بهره وری اظهار می کن�د: »ارتقای بهره وری به معنای 
اس�تفاده بهینه از نیروی کار و سرمایه برای تولید یک کالا یا خدمت است. این 
استفاده بهینه باید به نحوی باشد که به سرعت خود را با بهبود کیفیت و کاهش 
نرخ تولیدات نش�ان دهد؛ بر همین اساس می توان گفت رشد بهره وری در گرو 
یک مدیریت درست و اصولی برای صرفه جویی در منابع و بارآوری بیشتر تولید 
اس�ت، به همین دلیل مدیران بیش از هر مقام دیگری در عدم رش�د بهره وری، 

تاثیرگذار بوده اند.«
متن کامل گفت وگوی  با این کارشناس اقتصاد را در ادامه می خوانید.

بهره وری، حلقه مفقوده اقتصاد ایران 
در گفت وگوی   با کارشناس اقتصاد مطرح شد
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برخ��ی از فع��الان اقتص��ادی معتقدند در 
ایران بس��تر لازم برای سرمایه گذاری وجود 
ن��دارد و البته این امر به قدرت بس��یار کم 
بخ��ش خصوص��ی برمی گ��ردد. به عب��ارت 
دقیق ت��ر، درآم��د و پ��ول از جی��ب م��ردم 
بی��رون نمی آید،بلک��ه از چاه ه��ای نفت که 
منبعی خ��دادادی اس��ت، خارج می ش��ود. 
نمی گذارد  نفت��ی  اقتص��اد  به همین دلی��ل، 
سرمایه گذاری راه خودش را برود. همچنین، 
فرهن��گ کارآفرین��ی و تعام��ل ب��ا فناور و 
سرمایه گذار در کش��ور ما جا نیفتاده است. 
در واق��ع، مدی��ران اجرای��ی آم��وزش لازم 
برای س��رمایه گذاری روی یک کار جدید را 
ندیدند و اصلا فرآیند ارزش گذاری در مسیر 

تجاری سازی صورت نمی گیرد.
هر محصول فناورن��ه ای که دانش بنیان ها 
تولید می کنن��د، محصولش دارای ارزش��ی 
اس��ت، ام��ا زیرس��اخت های تجاری س��ازی 
در کش��ور م��ا وج��ود ن��دارد. معم��ولا ب��ا 
روش ه��ای قدیمی ازکارافت��اده، محصولات 
دانش بنیان ها را ارزش گ��ذاری می کنند که 
اص��لا اس��تانداردهای ام��روزی را ندارند. از 
اساس زیرس��اخت ارزش گذاری به ویژه برای 
دارایی های نامشهود در کشور وجود ندارد. از 
طرفی، همکاری های دولتی هم زمینه رشد 
و توس��عه دانش بنیان ه��ا را فراهم نمی کند؛ 
چ��را که بارها و بارها ثابت ش��ده اس��ت که 
دولت برای کیفی��ت محصول پول نمی دهد 
و خ��ودش راه را ب��رای تقلب باز می گذارد و 
حتی اجب��ار می کند. وقتی مدیران بازرگانی 
تصمیم گی��ر نهایی خریدها هس��تند و چون 
تامین مالی کافی نمی ش��وند، می خواهند از 
مس��یر رانت به این اهداف دست پیدا کنند، 
چگونه می توان از س��رمایه گذاری حرف زد؛ 
ابتدا باید تغییر بزرگ نگرشی در لایه مدیران 
میانی انجام ش��ود. خوشبختانه داستان های 
روی  س��رمایه گذاری  از  می ت��وان  موفق��ی 
ش��رکت های دانش بنیان روایت کرد. معمولا 
این شرکت ها در زمینه فناوری های نرم نظیر 
فناوری اطلاعات فعالیت می کنند. با نگرش 
نقادان��ه می فهمیم که مش��کلات مربوط به 
سرمایه گذاری در کشور قابل حل هستند، اما 
آن روندی که اجازه ورود س��رمایه گذاران به 
دنیای نوآوری را نمی دهد، ش��رایط سیاسی 
اقتصادی و اجتماعی حاکم در کش��ور است 
که ریسک سرمایه گذاری را بسیار بالا می برد 
و نمی گ��ذارد ک��ه فرآیند تجاری س��ازی و 
سرمایه گذاری شکل بگیرد. امروزه در کشور 
س��رمایه گذاران توانای��ی پیش بینی حداقلی 
ه��م ب��رای ورود به عرص��ه دانش بنیان ها را 
ندارند و همین انگیزه ای برای سرمایه گذاری 
باق��ی نمی گ��ذارد وگرنه مش��کلات موجود 

جهانشمول و قابل حل است.
ام��روزه در ذهن سیاس��ت گذاران نگرش 
توس��عه ای به اکوسیس��تم دانش بنیان از راه 
س��رمایه گذاری وجود ن��دارد. ناگفته نماند 
ک��ه کرون��ا و تحریم باعث ش��د که کمی به 
دانش بنی��ان توجه ش��ود. به عب��ارت دیگر، 
تحری��م و کرون��ا ب��رای هر قش��ری هم که 
آس��یب زا بود، برای دانش بنیان ه��ا به دلیل 
توج��ه مدیران دولت��ی به محص��ولات آنها 

رویکردهای مثبت داشت.
در ای��ن می��ان، اف��رادی هم هس��تند که 
به خوب��ی  را  س��رمایه گذاری  فرصت ه��ای 
شناس��ایی می کنن��د و در این مس��یر برنده 
می ش��وند و می دانند که چه نوع از محصول 
نوآوران��ه موردنیاز م��ردم با ش��رایط فعلی 
خواهد ب��ود. ب��رای مث��ال پلتفرم هایی که 
در ح��وزه خدمات جمعی تولید ش��ده اند یا 
اپ های��ی که به عن��وان بازار ف��روش آنلاین 
ش��ناخته می ش��وند؛ نمون��ه ای از موردهای 
موفقی اس��ت که س��رمایه گذاری روی آنها 
در کش��ور ج��واب داده اس��ت. برخ��ی نیز 
معتقدن��د به دلی��ل بی ثباتی سیاس��ت ها و 
نبود نگاه مسالمت جویانه با فناوری در بدنه 
تولید، س��رمایه گذاری در این اکوسیس��تم 
را ش��بیه یک س��راب کرده اس��ت. در واقع، 
فناوری گری��زی در نهادهای گوناگون دولتی 
م��وج می زند. همچنین، گری��ز ذاتی صنایع 
کشور از فناوری های نوین، باعث شده است 
ک��ه دانش بنیان ها نتوانند تم��ام توان بالقوه 

خود را بالفعل کنند.

مهتاب دمیرچی
editor@smtnews.ir

مردمفناورانرانمیشناسند
تامین مالی جمعی، راه پرپیچ وخم سرمایه گذاری در اکوسیستم نوآوری

یکی از سیاست های صندوق نوآوری و شکوفایی در حمایت مالی از شرکت های دانش بنیان 
و طرح های نوآورانه، به ویژه برای طرح های به نسبت کوچک، »تامین مالی جمعی« است. در 
قالب این ابزار، اش�خاص علاقه مند، اعم از حقیقی و حقوقی، فارغ از سن، جنس و موقعیت 
جغرافیایی می توانند از طریق س�کوهای معتبر و موردتایید فرابورس ایران، در تامین مالی 
طرح های نوآورانه مشارکت کردند و در سود و زیان آنها شریک شوند. این روش تامین مالی 
به  وی�ژه از آن رو حائزاهمیت اس�ت که منابع تازه ای، فرات�ر از منابع بخش دولتی یا عمومی 
موجود و با ماهیت بخش خصوصی و مردمی به زیس�ت بوم دانش بنیان و استارت آپی کشور 
تزریق می کند. به گفته علی وحدت، رئیس سابق صندوق نوآوری و شکوفایی یکی از عناصر 
مه�م در موفقیت تامین مالی جمعی، جلب اعتماد مردمی اس�ت که قرار اس�ت در طرح ها 
س�رمایه گذاری کنند، چون در این ابزار، س�رمایه مردم در معرض ریس�ک قرار می گیرد و 
به هر دلیل، ممکن اس�ت طرح س�رمایه پذیر به موفقیت نرسد و سرمایه گذاران دچار زیان 
شوند. به همین دلیل، ما در صندوق نوآوری و شکوفایی برای تشویق مردم به سرمایه گذاری 
در طرح های فناورانه و نوآورانه، به تضمین سرمایه مردم فکر کردیم و توانستیم با ابزار بیمه 

اصل سرمایه، خیال سرمایه گذاران را راحت کنیم.
 در این گزارش به راهکارهای افزایش سرمایه گذاری و اهمیت جذب سرمایه مردمی 

در اکوسیستم دانش بنیان پرداخته است.

وقتی صحبت از سرمایه گذاری مردمی در اکوسیستم دانش بنیان 
می ش��ود، پیش از هر اقدامی باید فرهنگ دانش بنیان و ترویج آن 

در جامعه توسعه داده شود

ب��ه گفته مدیرعام��ل فرابورس ایران، راه اندازی بازار نوآفرین ویژه پذیرش 
شرکت های دانش بنیان و نوآور، برنامه ریزی برای توسعه شرکت های سهامی 
عام پروژه و فعال س��ازی بازار س��وم از جمله برنامه های فرابورس در امس��ال 
هس��تند. به گزارش روابط عمومی فرابورس ایران، محمدعلی ش��یرازی در 
مجمع عمومی عادی سالانه فرابورس گزارشی از عملکرد این شرکت در سال 
مالی منتهی به ۲۹ اس��فند ۱۴۰۱ ارائه کرد و افزود: از جمله اس��تراتژی های 
شرکت فرابورس می توان به تقویت رقابت پذیری از طریق تعمیق بازار، تلاش 

برای تکمیل نظام تامین مالی کشور و توسعه بازار اولیه اشاره کرد. همچنین، 
نوآوری و توس��عه تکنولوژی از طریق ایجاد بس��تر برای توسعه فین تک های 
تخصصی بازار س��رمایه از دیگر اس��تراتژی های فرابورس است. شیرازی در 
ادامه بااش��اره به اینکه، ش��رکت فرابورس بیش��ترین درآمد خود را از طریق 
کارمزد معاملات محقق کرده است که ۶۱ درصد کل درآمد شرکت را شامل 
می ش��ود، ادامه داد: کارمزد بازار متش��کل ارزی ۲۲ درصد و حق عضویت 

کارگزاران ۱۱ درصد از درآمد شرکت را تشکیل می دهند.

رویدادهای مهم سالی که گذشت �
مدیرعامل فرابورس در بخش دیگری از س��خنان خود در تش��ریح رویدادهای 
مهم سال گذشته گفت: در سال ۱۴۰۱ تعداد ۷ مجوز برای سکوهای تامین مالی 
جمعی و ۳ موافقت اصولی برای این سکوها صادر شده است. شیرازی با بیان اینکه 
در سال گذشته ۱۷ شرکت عرضه اولیه شدند و ۳ سهم از بازار پایه به بازارهای اول 
و دوم ارتقا یافتند، گفت: در سال مالی مذکور، ۲۰ شرکت و یک شرکت سهامی 

عام پروژه پذیرش شدند که از مجموع پذیرش ها، ۳ شرکت دانش بنیان بودند.

راه اندازی بازار 
»نوآفرین« ویژه 
دانش بنیان ها

رانت
 چالش بزرگ 
سرمایه گذاری

امیرحسین برنایی � فعال در زمینه 
تجاری سازی تولیدات دانش بنیان

در س��ال های اخیر با توسعه اکوسیستم کارآفرینی 
شرکت های نوپا در ایران و افزایش تعداد شرکت های 
نوپ�ا در کش���ور، زمین�ه ایج�اد اش��تغال و به ظهور 
رس��یدن ایده های نوآورانه جوان��ان و فارغ التحصیلان 
دانش��گاهی فراه��م ش��ده اس��ت. بیش��تر ایده ه��ا و 

فعالیت ه��ای اکوسیس��تم موج��ود روی فعالیت های 
خدماتی مانند فروش و حمل ونقل و به صورت آنلاین 
متمرکز ش���ده اند و باتوجه به موفقیت چند ش��رکت 
در این حوزه ها، بیش��تر افراد جدیدی که می خواهند 
به اکوسیس��تم وارد ش��وند، به همین حوزه ها تمای�ل 

دارن��د. ای��ن موض��وع بی ش��ک شکس��ت را در این 
حوزه ها بالا برده اس��ت و از س��وی دیگ��ر، می توان�د 
منج�ر ب�ه س���رخوردگی کارآفرین�ان از ی�ک س���و و 
همچنین کاهش اثرات اقتصادی و ایجاد اش��تغال در 
اکوسیس��تم ش��ود. هدایت و حمایت از کارآفرینان و 

به ویژه سرمایه گذاران جدیدی که به اکوسیستم وارد 
می ش��وند، به س��مت حوزه های کمتر موردتوجه و با 
ظرفیت بالا و اثرات اجتماعی و اقتصادی و ملی بالا در 
شرایط کن�ونی هم به بقای اکوسیستم کمک خواهد 

کرد و هم اثرات آن را افزایش می دهد.

راه های بقای اکوسیستم نوآوری

داوود اولیای��ی، فعال دانش بنی��ان در زمینه س��رمایه گذاری در گفت وگو 
ب��ا  گفت: وقت��ی صحبت از س��رمایه گذاری مردمی در اکوسیس��تم 
دانش بنیان می ش��ود، پیش از هر اقدامی نیاز به توسعه فرهنگ دانش بنیان 
و تروی��ج آن در جامع��ه داریم. در واقع، قبل از آن باید مفهوم اکوسیس��تم 
اس��تارت آپی و دانش بنیان برای مردم جا بیفت��د، در حالی که هنوز مفهوم 

اکوسیستم دانش بنیان برای آحاد مردم کشور جا نیفتاده است.
وی اف��زود: در واق��ع، م��ردم عادی نگرش��ی درباره س��رمایه گذاری روی 
اکوسیستم دانش بنیان ندارند و اگر هم بخواهند سرمایه گذاری کنند، ترجیح 
می دهند در حوزه های دیگری نظیر خرید طلا یا ملک سرمایه های ش��ان را 

صرف کنند.
به گفته اولیایی، جمع آوری سرمایه ها و حمایت های مردمی از اکوسیستم 
دانش بنی��ان باید بر طبق یک س��اختار نظام مند جلو برود که در بطن آن از 
حمایت های دولتی برخوردار باش��د. برای مثال، باید برای مردم محس��وس 
باش��د که سرمایه گذاری روی اکوسیس��تم دانش بنیان تا چه میزان می تواند 

سرمایه آنها را زیاد کند.
اولیایی گفت: باید س��اختاری به وجود بیاید تا عم��وم مردم بدانند که در 
چ��ه حوزه هایی و با چه میزان س��وددهی می توانند س��رمایه گذاری کنند و 

در غیر این صورت، ش��ناختن هم��ه دانش بنیان ها برای آح��اد مردم امری 
بیهوده است. در واقع، اکوسیستم استارت آپی معمولا باید برای اقشار جوان 
دانش آموزی و دانشگاهی شناسانده شود و از فعالیت های آنها برای این قشر 
بیشتر گفته شود، نه آنکه افرادی که سن بالایی دارند و نمی توانند شناخت 
کافی از فناوری کسب کنند. اما برای  جذب سرمایه گذاری مردمی را درگیر 
موضوعاتی کنند که تاثیر مس��تقیم و غیرمستقیم بر زندگی آنها می گذارد. 
برای مثال، در اس��تان سیستان وبلوچس��تان باتوجه به معضلاتی که دارند، 
می توان اس��تارت آپ هایی را مش��خص کرد و با اطلاع رسانی جامع به مردم 
در قالب صندوق های گفته ش��ده به جمع آوری س��رمایه گذاری های مردمی 
پرداخ��ت. در واقع، باید این روند به ص��ورت هدفمند و زیرنظر صندوق های 
مال��ی ادامه پیدا کن��د. اولیایی گفت: م��ردم عدد می شناس��ند و برای این 
ش��ناخت نیازمند فرهنگ س��ازی مفه��وم دانش بنی��ان در قالب های عددی 
هستیم. حتی اقش��ار تحصیلکرده هم در جریان اکوسیستم نیستند، به ویژه 
در کشورمان که میزان فقر بالا است و بیشتر مردم در تلاش برای گذراندن 
امور روزانه خود هس��تند؛ اما برای استفاده از سرمایه جمعی در اکوسیستم 
دانش بنیان باید صندوق های جمعی در قالب طرح هایی ایجاد ش��وند که در 

قالب استان ها به فعالیت بپردازند.

صندوق ه�ای مردم نه�اد، ی�ک راه�کار  �
سرمایه گذاری

این فع��ال دانش بنیان تاکید ک��رد: چنین روندی 
در  منطق��ه ای  ظرفیت ه��ای  ش��کوفایی  موج��ب 
اس��تان های مختلف کشور هم می شود. برای مثال، از 

آنجایی که ۵۶ ظرفیت  مدنی کش��ور در استان سیستان وبلوچستان قرار دارد، 
اما نخس��تین چیزی که از اشتغال مردم می توان فهمید؛ قاچاق سوخت است. 
در همه جای دنیا، مس��ئولیت اجرای یک س��اختار وقتی به مردم واگذار شده، 
بهتر جواب داده است تا هنگامی که دولت دست اندر کار است. در واقع، باید با 
عمومی سازی این صندوق ها در میان مردم اکوسیستم دانش بنیان را مردمی تر 
و نق��ش دولت را از حامیان مالی تبدیل کرد، اما دخالت های آس��یب زننده آن 
در این اکوسیس��تم باید حذف ش��ود. وی افزود: برای مثال، صندوق نوآوری و 
شکوفایی باتوجه به بودجه هایی که دارد، می تواند تعداد زیادی از شرکت های 
دانش بنیان را پوشش دهد، اما به دلیل رسوخ فرآیندهایی که ناشی از تصمیمات 
غلط دولتی اس��ت، معمولا بودجه ها به سختی به دانش بنیان ها تعلق می گیرد، 
چرا که همه چیز به نظر مدیر مربوطه وابس��ته اس��ت و این روند براس��اس نظر 

شخصی و نه استانداردهای حمایتی جلو می رود.

مردم قابل اعتمادتر هستند

افزای��ش  اقتص��ادی،  از سیاس��ت های کلان  یک��ی 
سرمایه گذاری در راستای گردش پول به منظور افزایش 
تولید داخلی اس��ت. س��یاوش صمیمی، مدیر طراحی 
و توس��عه ابزارهای س��رمایه گذاری صن��دوق نوآوری و 
ش��کوفایی در گفت وگو با  بااش��اره به رفع موانع 
س��رمایه گذاری بانک ه��ا در اکوسیس��تم دانش بنی��ان 
گفت: تاکن��ون روال اصلی در خدمات��ی که بانک ها به 
ش��رکت های دانش بنیان می دادند، این گونه بود که آنها 
نمی توانستند س��رمایه گذاری و مشارکت داشته باشند، 
ن��ه در این ح��وزه، نه در س��ایر حوزه ه��ای غیربانکی؛ 
بنابراین، تنها تس��هیلات ب��ا نرخ های ترجیحی و صدور 
ضمانتنام��ه و به طورکل��ی ابزارهای مبتن��ی بر بدهی، 
موض��وع تعامل س��ه طرفه بانک ها، صن��دوق نوآوری و 
ش��کوفایی و ش��رکت های دانش بنیان بود. روش تعامل 
نیز به این صورت بود که صندوق نوآوری و ش��کوفایی 
بخش��ی از منابع پولی خود را در حس��اب جاری برای 
مدت��ی معین و در ع��وض بانک مربوطه تس��هیلات با 
نرخ های کمتر در اختیار ش��رکت های دانش بنیان قرار 
می داد یا الزام به مس��دودی حساب را برای آن شرکت 

مرتفع می ساخت و نظایر آن.
وی افزود: منع بانک ها از سرمایه گذاری در حوزه های 
غیربانکی در قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای 
نظام مالی کشور مصوب س��ال ۱۳۹۴ اتفاق افتاده بود 
و آنها اجازه سرمایه گذاری در هیچ حوزه غیربانکی اعم 
از اینکه س��اختمان و راهسازی باشد یا صنایع تولیدی 
را نداش��تند که البته همچنان هم ای��ن اجازه را ندارند 
و به لحاظ اقتصادی به طورکامل هم منطقی اس��ت، اما 

طب��ق ماده ۱۸ قانون جهش تولید دانش بنیان )مصوب 
اردیبهشت امس��ال(، این اجازه به بانک ها داده شد که 
در طرح های دانش بنیان را س��رمایه گذاری کنند، با این 
ش��رط که به طورحتم با همراهی و مش��ارکت صندوق 
نوآوری و ش��کوفایی این اتفاق بیفت��د. این روند که تا 
چن��دی پیش از س��وی بانک مرک��زی به عنوان تخلف 
بانک ها در نظر گرفته می ش��د، با تصویب قانون و البته 
پس از ابلاغ س��ازکارهای اجرای��ی آن به عنوان فعالیت 
قانونی بانک ها تلقی خواهد ش��د. به گفته مدیر طراحی 
و توس��عه ابزارهای س��رمایه گذاری صن��دوق نوآوری و 
شکوفایی، سرمایه گذاری بسان ارائه وام نیست که دارای 
نرخ باش��د و شخص دریافت کننده پول، بدهکار و بانک 
تنها طلبکار باشد؛ س��رمایه گذاری به معنی مشارکت و 
شریک شدن است، یعنی آنکه بانک و صندوق نوآوری و 
شکوفایی منابع مالی در اختیار شرکت های دانش بنیان 
یا نوآور و فن��اور فعال در حوزه اقتصاد دانش بنیان قرار 
می دهن��د و در عوض، س��هام آن ش��رکت را در اختیار 
می گیرند و عضوی از سهامداران می شوند، با همان حق 
و حقوق اعلام��ی در قانون تجارت. س��یاوش صمیمی 
ادامه می دهد: در س��رمایه گذاری، سرمایه گذاران که در 
اینجا بانک ها و صندوق نوآوری و ش��کوفایی هستند، با 
کارآفرینان و س��ایرین شراکت دارند و همگی در سود و 
زیان متناس��ب با سهام در اختیار شریک هستند؛ البته 
ذکر این نکته هم ضروری اس��ت که این سرمایه گذاری 
به صورت مس��تقیم اتفاق نمی افت��د و از طریق نهادهای 
واس��ط مثل صندوق های س��رمایه گذاری جس��ورانه و 
شرکت های سرمایه گذاری مش��ترک، عملیاتی خواهد 

ش��د. به گفته صمیمی، س��ازکار اج��رای قانون جهش 
دانش بنیان این گونه است که طرح ها و شرکت های فعال 
در حوزه های اولویت دار، در صدر لیست سرمایه گذاری 

قرار بگیرند.
شرکت های نوپا هم حمایت مالی می شوند �

صمیمی درباره س��رمایه گذاری روی شرکت های نوپا 
و تازه تاسیس در اکوسیس��تم دانش بنیان گفت: بخش 
دیگری از سیاس��ت های صندوق نوآوری و شکوفایی به 
حمایت از ش��رکت های کوچک تر و نخبگان اختصاص 
دارند. تاس��یس ۲ صن��دوق نیک��وکاری را مدنظر قرار 
دادی��م که منافع به دس��ت آمده از این ۲ صندوق، یکی 
ب��ه بنیاد ملی نخب��گان و دیگری به صن��دوق نوآوری 
و ش��کوفایی می رس��د و می توان��د در قالب کمک های 
بلاعوض مورداس��تفاده قرار گیرد. از موضوعات دیگری 
ک��ه می تواند منجر به س��رمایه گذاری در اکوسیس��تم 
دانش بنیان ش��ود؛ کمک به توسعه تامین مالی جمعی 
اس��ت که مناسب برای ش��رکت هایی است که به دنبال 
سرمایه در گردش با دوره بازپرداخت یک ساله هستند. 
در ای��ن رون��د، صن��دوق، ضمانت ش��رکت متقاضی را 
برعهده می گیرد و بانک ها بخشی از منابع موردنیاز خود 
را از طریق سکوهای تامین مالی جمعی تامین می کنند.

شرکت های هدف، اولویت بندی می شوند
وی بااش��اره ب��ه روند اختص��اص این ن��وع منابع به 
ش��رکت های دانش بنی��ان گف��ت: برای اجرایی س��ازی 
این س��رمایه گذاری ها و تفاهمنامه های منعقدش��ده در 
س��ال های گذش��ته، منابع موردتفاهم از طریق نهادها 
و ابزارهای تعریف ش��ده به ش��رکت های دانش بنیان یا 

ش��رکت های فع��ال در ح��وزه 
دانش بنی��ان تخصیص می یابد. 
ش��یوه ارزیابی و تصمیم گیری 
مطابق  ه��م،  تخصیص  ب��رای 
ش��رکتی  حاکمی��ت  اص��ول 

نهادهای س��رمایه گذاری یا قوانین بالادس��تی اس��ت، 
ام��ا به هرح��ال با تزری��ق منابع تجمیع ش��ده پیرو این 
تفاهمنامه ه��ا ک��ه رقم آن بال��غ بر ۴۰ ه��زار میلیارد 
تومان اس��ت و به مرور جمع آوری و تش��کیل می شود، 
به زیس��ت بوم ن��وآوری و دانش بنیان کش��ور، بازیگران 
عرضه کننده منابع بیش��تر می شوند و شانس شرکت ها 
در تامین و کس��ب منابع مالی افزایش می یابد. در این 
شرایط، به طورطبیعی شرکت های توانمند و با چشم انداز 

رشد بهتر، زودتر از این خدمات بهره مند خواهند شد.

قانون جهش دانش بنیان، یک گام مهم

سخن پایانی
سرمایه گذاران در بازار سرمایه شاهد طیف گسترده ای 
از مش��کلات هس��تند، به همین دلی��ل بای��د ی��ک نهاد 
حاکمیتی وجود داشته باشد که به عنوان هماهنگ کننده 
رابط این دو قرار گیرد و این ۲ گروه را به زبان مش��ترک 
در سازمانی واحد که سازمان بورس باشد، برساند. گفتنی 
اس��ت، این نهاد می تواند صندوق نوآوری و شکوفایی که 
نهادی برای تامین س��رمایه اکوسیس��تم دانش بنیانی در 
کشور اس��ت، باش��د. در حال  حاضر، نبود زبان مشترک 
میان استارت آپ ها، بزرگ ترین مسئله پیش روی سازمان 

بورس برای فعالیت استارت آپ ها هستند.
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یکی از مشکلات تولیدکنندگان موتورسیکلت، مربوط به 
قانون هوای پاک اس��ت. این صنعت از س��ال ۱۳۹۷ به بعد 
ک��ه قانون هوای پاک اجرا ش��د، در تامین گواهی اس��قاط 

مشکلات زیادی داشت. 
در نهای��ت پس از چند ماه، از س��وی س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت از واح��د حقوق��ی دفتر ریاس��ت جمهوری، 
موافق��ت اس��تفاده از برگه معادل خودرو ب��رای واحدهای 
تولیدکننده موتورسیکلت گرفته شد و حالا از برگه معادل 
استفاده می ش��ود که البته افزایش نرخ قابل توجهی داشته 
و این افزایش نرخ ازس��وی مراکز اس��قاط، فشار زیادی به 

تولیدکننده وارد کرد.
یکی از اهداف قانون هوای پاک این بود که موتورسیکلت ها 
و خودروهای فرس��وده جمع آوری و موتورسیکلت و خودرو 

نو تولید و شماره گذاری شوند که عملا این اتفاق نیفتاد. 
در م��اده ۸ قان��ون هوای پاک اعلام ش��ده ب��ود، مالکان 
موتورسیکلت ها و خودروها موظفند پس از رسیدن وسیله 
نقلیه آنها به س��ن فرسودگی، نسبت به از رده خارج کردن 
و اس��قاط آنها اقدام کنند. این تاکید برای مالکان بوده، اما 
متاس��فانه به دلایلی، ماده ۸ را باطل کردن��د. حالا باوجود 
اینکه دیگر س��ن فرس��ودگی نداریم، تکلیف از روی دوش 

مالک برداشته و بر عهده تولیدکننده گذاشته شد.
در م��اده ۱۰ نی��ز آمده ب��ود برابر هر موتورس��یکلت نو 
شماره گذاری ش��ده باید ی��ک موتورس��یکلت از رده خارج 
ش��ود که ما تاکن��ون از برگه معادل اس��تفاده کرده ایم و با 
یک برگه اس��قاط خودرو می توانس��تیم ۷ موتورسیکلت نو 

شماره گذاری کنیم. 
در م��اده ۱۲ قان��ون ه��وای پ��اک ه��م آمده ب��ود که 
تولیدکنن��دگان بای��د در ی��ک دوره س��ه ماهه، ۱۰ درصد 
تولیدات شان را به تولید موتورسیکلت های برقی اختصاص 
دهند که این ه��م به نوعی غیرقانونی بود، زیرا نمی توان به 
تولیدکنن��ده تکلیف کرد چه موتوری تولی��د کند و تولید 
بس��تگی به بازار تقاضا دارد. اگر بازار تقاضا، موتورس��یکلت 
برق��ی را بپذیرد، ب��رای تولیدکننده فرقی ن��دارد؛ می تواند 
۱۰۰ درص��د تولیدش را برقی کند، اما زمانی که ش��رایط 
فراهم بوده و تولیدکننده تقاضایی برای این محصول داشته 

باشد.
 واقعیت این اس��ت ک��ه از س��ال ۱۳۹۷ تاکنون، بخش 
زی��ادی از موتوره��ای برق��ی ک��ه تولی��د ش��ده در انب��ار 
کارخانج��ات باقی مان��ده، چراکه موتورس��یکلت بیش��تر 
توس��ط قش��ر ضعیف برای کسب درآمد اس��تفاده می شود 
و موتورس��یکلت برقی جوابگوی کار آنها نیس��ت. حداکثر 
پیمایش موتورس��یکلت های برقی زیر ۱۰۰ کیلومتر است 
و ش��ارژ مجدد آنها ۸ س��اعت زمان می برد. از یک سو این 
مس��ئله باعث شد اس��تفاده از موتورسیکلت برقی کم شود 
و از س��وی دیگر، طبق قانون هوای پاک، تکلیف ش��ده بود 
کارخانجات تولیدکننده موتورسیکلت ۱۰ درصد تولیدشان 
را ب��ه تولی��د برقی ها اختصاص دهن��د؛ در غیر این صورت 
برای شماره گذاری یک موتورسیکلت نو باید ۳ برگه گواهی 

اسقاط ارائه دهند.
این قانون، مهر ۹۷ ابلاغ و یک آبان ۹۷ اجرا ش��د؛ یعنی 
ت��ا اجرا فقط ی��ک روز فاصله وجود داش��ت. فرصتی برای 
آمادگی به تولیدکننده ندادند و قابل اجرا بودن یا نبودن آن 
بررسی نش��د که در نهایت این تصمیمات کارشناسی نشده 
مش��کلاتی را ایجاد کرد. این قانون بس��یار پیچیده  بود که 
قابلیت اجرا نداش��ت، اما صنعت موتورس��یکلت درگیر آن 

شد. 
در نهای��ت این گون��ه ش��نیده ش��د که بای��د یک چهارم 
تولید، برگه گواهی اس��قاط ارائه ش��ود؛ یعنی با هر گواهی 
اس��قاط موتورس��یکلت، ۴ موتورس��یکلت نو و با هر برگه 
 اسقاط خودرو، ۲۸ موتورس��یکلت نو شماره گذاری خواهد 

شد. 
هنوز این قانون ابلاغ نش��ده، اما ش��نیده ها حاکی از این 
است که در شورای نگهبان تایید شده که یا باید این اتفاق 
بیفتد ی��ا اینک��ه تولیدکننده معادل یک ونی��م درصد نرخ 
محصول را پرداخت کند تا درآمدهای به دست آمده از این 

بخش، صرف جمع آوری موتورسیکلت های فرسوده شود.
به نظ��ر من، روش دوم ب��ه نفع تولید اس��ت، چون برگه 
اس��قاط خودرو گران تر تمام می ش��ود. حتی اوایل امسال، 
نرخ برگه اس��قاط به ۲۵ میلیون تومان هم رس��یده بود که 

توجیهی نداشت و فقط روی کاغذ بود.
ظرفیت تولید موتورس��یکلت در کش��ور بالاست و تولید 
داخل توان پاس��خگویی ب��ه نیازهای بازار را دارد. امس��ال 
ب��ه چن��د عل��ت در ب��ازار موتورس��یکلت ش��اهد افزایش 
تقاض��ا بوده ایم؛ از یک س��و نوس��انات نرخ ارز باعث ش��ده 
فروشندگانی که حتی تقاضا هم ندارند، برای دپو محصول، 
اقدام به خرید موتورس��یکلت کنند و از سوی دیگر، باتوجه 
به افزایش چندبرابری نرخ خودرو، گرانی قطعات، وضعیت 
ترافیک و... برخی از مردم به خرید موتورس��یکلت گرایش 

پیدا کرده  و به متقاضیان این بازار افزوده شده اند.
 اینک��ه آلایندگی موتورس��یکلت را ۷ ت��ا ۸ برابر خودرو 
می دانند، کارشناسانه نیست و البته در بین موتورسیکلت ها 
بیش��ترین میزان آلودگی را موتورسیکلت های کاربراتوری 
ایج��اد می کنند که راه حل دارد و دول��ت می تواند حمایت 
کند و تس��هیلات ویژه ای به دارندگان موتورس��یکلت های 
کاربراتوری اختص��اص دهد تا بتوانند موتورس��یکلت های 

خود را انژکتوری کنند که آلایندگی کمی دارد.

شهناز صفایی
editor@smtnews.ir
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هدف گذاری برای نرسیدن
جایگاه صنعت خودرو در  سند چشم انداز1404  بررسی شد

براس�اس سند چش�م انداز 1404 صنعت خودرو برای دستیابی به جایگاه نخست منطقه، 
رتبه پنجم آسیا و رتبه یازدهم در جهان با تکیه بر توسعه رقابت پذیری، هدف گذاری شده 
است. تحقق اهداف یادشده در 3 بخش قابل پیگیری است که شامل تولید سالانه 3 میلیون 
دس�تگاه خ�ودرو، صادرات ی�ک میلیون خودرو و بومی س�ازی پلتفرم ه�ای تولید خودرو 
می ش�ود. در حالی که تنها 2 س�ال تا پایان اعتبار س�ند چشم انداز 1404 باقی مانده،  میزان 
تحقق اهداف این برنامه، مهم ترین سوال کارشناسان است. سند چشم انداز با برنامه ریزی 
20ساله قرار بود در قالب 4 برنامه پنج ساله توسعه،  اقتصاد ایران را به جایگاه های یادشده 
برس�اند که ش�واهد حاکی از عقب ماندن از اهداف این برنامه بلندمدت اس�ت. بس�یاری از 
اهداف بالادس�تی محقق نش�ده که کارشناس�ان عل�ت اصلی این ام�ر را عدم بازنگری در 
اهداف این برنامه بلندمدت می دانند. این گروه معتقدند برای تحقق اهداف بلندمدت باید 
استراتژی های جایگزین و رویکرد بازنگرانه داشته باشیم که متاسفانه چنین سازکاری در 
سند چشم انداز دیده نمی شود.  در این گزارش به بررسی میزان تحقق اهداف صنعت 

خودرو در سند 1404 پرداخته است. با ما همراه باشید. 
 به دلیل محدودیت  ناشی از تحریم ها نمی توانیم استانداردهای 

بین المللی تولید خودرو را به طور رسمی دریافت کنیم

گروه صنعتی ایران خودرو اعلام کرد که نوع و تیراژ محصولات تولیدی 
براساس برنامه بازاریابی و فروش تعیین می شود و در سال جاری برنامه ای 

برای توقف تولید محصولی در دستور کار ندارد.
به گزارش خبرخودرو، گروه صنعتی ایران خودرو اظهار کرد: نوع و تیراژ 
محصولات تولیدی براساس برنامه بازاریابی و فروش تعیین می شود و در 
سال جاری برنامه ای برای توقف تولید محصولی در دستور کار قرار ندارد.

به گزارش خبرخودرو، پس از انتش��ار فهرس��ت تولیدات خودروسازان در 

خردادماه امسال و آمار تجمعی از ابتدای سال تا پایان خردادماه، آمار تولید 
برخی محصولات گروه صنعتی ایران خودرو نس��بت به مدت مش��ابه سال 
گذش��ته کاهشی و برخی دیگر نیز افزایشی بوده است.ایران خودرو تاکید 
کرده، نوع و تعداد خودروهای تولیدی براس��اس برنامه بازاریابی و فروش 
بوده و بر همین اس��اس، در ماه های آینده س��ال نیز این آمار دس��تخوش 

تغییرات خواهد شد.
 این خودروس��از عنوان کرده، در س��ال جاری هیچ برنامه ای برای توقف 

تولی��د محصول��ی در دس��تور کار قرار ن��دارد و تولید خودروها براس��اس 
س��فارش و خرید مشتریان ادامه خواهد داشت.گفتنی است، طبق جدول 
آم��ار تجمعی تولید خودرو توس��ط وزارت صم��ت منتهی به خرداد، گروه 
صنعتی ایران خودرو با تولید حدود ۱۲۸ هزار دس��تگاه خودرو در بخش 
سواری، رشد قابل قبولی نسبت به سال گذشته به ثبت رسانده است. برنامه 
تولید محصولات طبق برنامه ریزی بازاریابی و فروش ایران خودرو به صورت 

ماهانه تعیین و در دستور کار قرار می گیرد.

امسال 
محصولی از 
خط تولید 
خارج نمی شود 

پیش فرض هایی 
که در سند 
۱۴۰۴ برای 
تحقق اهداف 
صنعت خودرو 

تعیین شده 
عملا با تحریم ها 
دچار چالش شد 

و از بین رفت

صنعت موتورسیکلت 
و قانون پیچیده 
هوای پاک 

بهمن ضیاءمقدم
دبیر انجمن صنعت موتورسیکلت ایران

محمدحس��ین پروانه، کارش��ناس ح��وزه خودرو 
درباره میزان تحقق اهداف صنعت خودرو در س��ند 
۱۴۰۴ به  گفت: در سند ۱۴۰۴ برای صنعت 
خودرو، تولید س��الانه ۳ میلی��ون خودرو و صادرات 
ی��ک میلیون دس��تگاهی ی��ا ح��دود ۳۰ درصدی 
هدف گ��ذاری ش��ده، ام��ا در بخش تولی��د خودرو 
در نهایت ت��ا پایان برنامه در س��ال ۱۴۰۴ کمتر از 
۵۰درصد اهداف این س��ند محقق خواهد شد. یکی 
از دلایل محقق نش��دن بخ��ش زیادی از اهداف این 
سند چشم انداز به زمان تدوین آن برمی گردد. سند 
۱۴۰۴ زمانی تدوین شد که کشور تحریم نبود و در 
صنع��ت خودرو به طور خاص ش��رکای خارجی با ما 
همکاری می کردن��د و به نوعی کارها پیش می رفت، 
اما وقتی ش��رایط کشور تغییر کرد و ما شاهد اعمال 
تحریم ها بودیم در اهداف و استراتژی های این برنامه 

بازنگری نشد. 
در ادام��ه این روند و با ش��دت گرفتن تحریم های 
بخش صنعت، چالش های جدی برای صنعت خودرو 
کشور ایجاد ش��د که آن را از مسیر تحقق اهداف از 
پیش تعیین ش��ده، دورتر کرد. در واقع جایی که نیاز 
بود اه��داف این صنعت باتوجه ب��ه وضعیت خاصی 
که برای کشور ایجاد ش��ده بود، اصلاح یا جایگزین 
ش��ود این اقدام انجام نش��د و این گونه است که در 
حالی که زمان زیادی تا پایان برنامه نمانده، کمتر از 
۵۰ درصد اهداف صنعت خودرو در این سند محقق 

شده که سطح قابل قبولی نیست.
این کارش��ناس صنعت خودرو با اش��اره به اینکه 

بعید است در ۲ سال باقیمانده در تحقق اهداف این 
سند ش��اهد اتفاق خاصی باشیم، اظهار کرد: وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت در این م��دت تلاش های 
زی��ادی ک��رده و می کن��د؛ هرچند تاکن��ون نتیجه 
چش��مگیری را در تحقق اهداف برنامه ۱۴۰۴ شاهد 

نبوده ایم.
هدف صادرات یک میلیون خودرو �

وی اف��زود: یکی دیگر از اه��داف صنعت خودرو، 
تحقق صادرات یک میلیون خودرو در س��ال اس��ت 
که اگر بخواهیم این هدف محقق ش��ود باید جدا از 
زیرس��اخت های صنعت و توان تولید، مواردی مانند 
نقل وانتق��الات و اس��تانداردها را هم در نظر بگیریم. 
از یک س��و تاکن��ون در زمینه اس��تانداردها به طور 
جدی با کش��ورهای دیگر وارد مذاکره نش��ده ایم تا 
اس��تانداردهای خودرویی ما برای آنها پذیرفته شود 
و از س��وی دیگر، به دلی��ل محدودیت های مربوط به 
تحریم ه��ا نمی توانی��م اس��تانداردهای بین المللی را 
به طور رسمی دریافت کنیم. در زمینه نقل و انتقالات 
مالی هم مش��کلاتی داریم که مسیر صادرات خودرو 
را برای ما بس��یار پیچیده کرده اس��ت. ضمن اینکه 
ارائ��ه خدمات لیزینگ در کش��ورهای دیگر برای ما 

امکان پذیر نیست.
پروانه در ادامه با اشاره به اینکه بسیاری از موارد هم 
از حیطه اختیار وزارت صنعت، معدن و تجارت خارج 
اس��ت، گفت: واقعیت این است که برخی از اقدامات 
مربوط به حاکمیت بوده و در حوزه اختیارات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نیس��ت. تم��ام  این موارد و 

مش��کلاتی که طی این مدت به طور خاص کشور با 
آنها درگیر شد، دست به دست هم دادند تا در نهایت 
درصد کمی از اهداف سند ۱۴۰۴ در صنعت خودرو 
آن هم در س��طح بس��یار ضعیفی محقق ش��ود. این 
کارشناس حوزه خودرو در جمع بندی دلایل محقق 
نشدن اهداف س��ند چشم انداز ۱۴۰۴، ادامه داد: در 
س��ند چشم انداز ۱۴۰۴ علاوه بر اینکه خود سند در 
شرایط غیرتحریمی نوشته و تدوین شده، ملاحظات 
فنی هم موردتوجه قرار نگرفته اس��ت. ضمن اینکه 
اهداف در این برنامه، در قالب اهداف کلی بوده و در 
جزئیات نقشه، راهبردها مشخص نیست که می توان 
گفت یکی از دلایل بسیار مهم دور از دسترس بودن 
اهداف این س��ند است. به نوعی  می توان گفت اینکه 
اهداف س��ند چشم انداز ۱۴۰۴ بسیار کلی هستند و 
راهبردها تفکیک نش��ده اند، آنها را دور از دس��ترس 

کرده است.
پروان��ه درب��اره بومی س��ازی پلتفرم ه��ای تولید 
خودرو به عنوان یک��ی از اهداف مهم صنعت خودرو 
در س��ند ۱۴۰۴ نیز اظهار کرد: درباره بومی س��ازی 
پلتفرم ها، قدری مس��ئله متفاوت است. پلتفرم های 
گوناگون��ی مانند پلتف��رم موتور، گیربک��س و... در 
کشور تا حد خوبی داخلی سازی  شده، اما اینکه این 
پلتفرم ها دیگر در کش��ور مادر اس��تفاده نمی شوند 
و خودروس��ازی های جه��ان، از فناوری های بس��یار 

جدید تری بهره می برند، جای تامل دارد. 
در واق��ع این راهبرد که پلتفرمی که کش��ورهای 
دیگر تولید و استفاده کرده اند را داخلی سازی کنیم، 

راهب��رد درس��تی نیس��ت، 
چون زمان صرف می ش��ود 
تا داخلی س��ازی انجام شود 
و ط��ی این فاصله زمانی آن 
پلتفرم از استانداردهای روز 

فاصله می گیرد. 
گفتنی است به لحاظ طراحی پلتفرم نیز اقدامات 
جدی در کش��ور انجام نش��ده اس��ت. اصولا به دلیل 
تحری��م و مهم ت��ر از آن، مدیری��ت صنعتی بس��یار 
نادرست، نتوانس��ته ایم در این بخش موفق باشیم و 

گام های چشمگیری برداریم. 
این کارش��ناس حوزه خودرو در پایان با اشاره به 
اینکه در تحقق هدف بومی سازی پلتفرم ها هم موفق 
نبوده ایم، تاکید کرد: به طور کلی، اگر می توانس��تیم 
این ش��رایط را بهتر مدیریت کنیم، در داخل کشور 
به لحاظ فنی و تکنولوژی مش��کلی نداشتیم. چالش 
عمده ما ب��رای طراحی پلتفرم در داخل کش��ور به 
مش��کلات مدیریتی برمی گردد؛ یعنی چون راهبری 
درست، مشخص و شفاف در صنعت ما وجود ندارد، 
به طور کامل و با ذکر جزئیات مش��خص نش��ده که 

چگونه باید به این سمت حرکت کنیم.
م��ا به لحاظ فن��اوری چالش ج��دی نداریم و در 
نهای��ت تحریم ها را دور می زدیم تا بتوانیم بخش��ی 
از فناوری موردنی��از را وارد کنیم. به جرأت می توان 
گف��ت تاکنون برنامه مش��خص و مدیریت درس��تی 
در صنعت خودرو ب��رای تحقق اهداف بلندمدت آن 

نداشته ایم.  

اهدافی که محقق نمی شود

میلاد بیگی، کارش��ناس حوزه خ��ودرو نیز درباره 
میزان تحقق اهداف صنعت خودرو در سند ۱۴۰۴ به 
 گفت: واقعیت این اس��ت که به بیشتر اهدافی 
که برای بخش صنعت خودرو کشور پیش بینی  شده 
نرسیده ایم که در بین عوامل گوناگونی که صنعت ما 
را با چالش  و عقب ماندن از برنامه های توس��عه مواجه 
کرده، مهم ترین عامل به اعمال تحریم ها برمی گردد. 
زمان کمی بعد از تدوین سند ۱۴۰۴ ما شاهد اعمال 
گس��ترده تحریم ها علیه بخش های گوناگون اقتصاد 
کش��ورمان بوده ایم که به نوعی اهداف تعیین شده در 
ای��ن برنامه را هم به محاق برد. بخش مهم این برنامه 
می توانس��ت در دهه ۹۰ محقق ش��ود، اما ما در دهه 
۹۰ تحت تاثیر تحریم ها شرایط خاصی داشتیم و یکی 
از بخش های��ی که به طور خاص ه��دف این تحریم ها 
ق��رار گرفت، صنعت خودرو کش��ور بود که در نهایت 
تاثی��ر خود را ب��ر برنامه های مربوط ب��ه این صنعت، 
گذاش��ت. پیش فرض هایی که در س��ند ۱۴۰۴ برای 
تحقق اهداف صنعت خودرو تعیین شده بود، عملا با 
تحریم ها دچار چالش های اساس��ی شد و از بین رفت 

و در نتیجه تحقق اهداف خودرویی این سند را که در 
آن زمان دس��ت یافتنی می نمود و بسیاری هم معتقد 
بودند ش��دنی است، غیرممکن و سخت  کرد. بیگی با 
اشاره به اینکه اهداف این سند بلندمدت و مهم برای 
رشد و توسعه کشور، نه تنها در بخش خودرو، بلکه در 
بخش های گوناگون دیگر هم آن گونه که باید محقق 
نشد، ادامه داد: موضوع مهمی که درباره این سند در 
حال  حاضر مطرح اس��ت این است که بتوانیم اهداف 
جدیدی را که باتوجه به شرایط کنونی کشور تعیین  و 
تعریف شده، در سطح کلان تعریف و در استراتژ ی ها 
بازنگری ک��رده و در قالب مجموعه اهدافی خاص در 
زمان کم باقیمانده کم��ی از عقب ماندگی این بخش 

را جبران کنیم. 
لزوم ایجاد اجماع در سطح حاکمیت �

وی ادامه داد: باتوجه به زمان بسیار کمی که تا سال 
۱۴۰۴ یعنی سال پایانی سند چشم انداز داریم، بهتر 
است اهداف میان مدت و بلندمدتی داشته باشیم که 
مسیر حرکت را برای ما مشخص تر و با جزئیات بیشتر 
بازتعریف و روش��ن کند. واقعیت این است که اهداف 

چشم انداز با آنچه با آنها مواجه بوده ایم، متفاوت است. 
در واقع چشم انداز یک رویای بین الاذهانی است برای 
اینکه همه بخش های حکمرانی ذیل آن به کار گرفته 
و بسیج ش��وند؛ بنابراین فقط مختص وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت و در حیطه اختیارات این وزارتخانه 
نیست و در سطح بالاتر، حتی می توان گفت صرفا در 
دس��ت دولت نیس��ت. با این حال، باتوجه به امکانات 
نظام ما و اینکه مسئله را می توان در قالب دولت جلو 
برد یا از موقعیتی مانند ش��روع برنامه هفتم استفاده 
ک��رد تا بین قوای مختلف همگرایی ایجاد ش��ود و با 

همگرای��ی بتوانیم به اهدافی 
که ب��رای صنعت در س��طح 
کلان داریم، نزدیک ش��ویم. 
این اهداف صرفا اهداف کمی 
نیستند و باید بتوانیم درباره 

اینکه مدل توسعه صنعت چگونه باشد، همکاری های 
بین الملل��ی م��ا چگونه باش��د و... به اجماع برس��یم. 
واقعیت این است که تا این اجماع در سطح حاکمیتی 
و همراستا با سیاست های کلان نباشد، تحقق اهداف 

برنامه سخت خواهد بود.

تحریم ها، برنامه 1404 را به محاق برد

صنعت خودرو کشور فاصله زیادی با اهداف سند 
چشم انداز ۱۴۰۴ دارد و مسیری متفاوت را در پیش 
گرفته اس��ت. بع��د از تدوین ای��ن برنامه بلندمدت 
صنعت خودرو ما تغییرات بس��یاری داش��ته که بر 
میزان تحق��ق اهداف س��ند ۱۴۰۴ تاثیرگذار بوده 
اس��ت. از یک سو ظرفیت بازار خودرو ایران به دلیل 
کاهش قدرت خرید مردم، افت محسوس��ی داشته 
که این موضوع در بررس��ی آم��ار تحویل خودروها 

به ویژه در چند سال گذش��ته، کاملا مشهود است؛ 
هرچند در دو س��ال اخیر، تقاضاهای زیادی به این 
بازار وارد ش��ده اند که عمدتا به دلیل کاهش ارزش 
پ��ول مل��ی و تغییر وضعیت خ��ودرو به یک کالای 
س��رمایه ای رخ داده و همین نیز وضعیت خاصی را 

بر بازار و صنعت خودرو ما حاکم کرده است.
 از س��وی دیگر، تمرکز بر ش��عار داخلی س��ازی 
حداکث��ری، آهنگ بروزس��ازی خودروهای بومی را 

کند کرده و این موضوع مانع اصلی حضور گسترده 
در بازارهای صادراتی ش��ده اس��ت. تولید سالانه ۳ 
میلی��ون خ��ودرو و ص��ادرات حدود ی��ک میلیون 
دس��تگاه از این تعداد بدون ش��ک صنعت خودرو ما 
را از ه��ر گونه تامین ارزی بی نی��از می کرد و حتی 
موجب درآمدزایی ارزی برای کش��ور می ش��د، اما 
واقعی��ت این اس��ت ک��ه حت��ی در وقت اضافه هم 
دستیابی به این آمار بس��یار بعید به نظر می رسد و 

نیازمند ارتباط س��ازنده با جه��ان در حوزه خودرو 
اس��ت. در کل به نظر می رسد در ش��رایط کنونی با 
نگاهی واقع گرایانه مبتنی بر نوع ارتباط سیاس��ی و 
اقتصادی با کش��ورهای منطقه و جهان باید س��ند 
جدیدی تنظیم ش��ود و مس��یر حرکت به س��مت 
آن بیش از س��ند چش��م انداز ۱۴۰۴ زی��ر ذره بین، 
کنترل شده و مبتنی بر برنامه ریزی با در نظر گرفتن 

سخت ترین شرایط باشد. 

صنعت خودرو در مسیری متفاوت

سخن پایانی
فعالان صنعت خودرو معتقدند باوجود فرصتی کمی 
که تا ۱۴۰۴ باقی  مانده، تحقق تمام اهداف تعیین شده 
در سند چشم انداز امکان پذیر نیست، زیرا برای رسیدن 
به هدف  تولید ۳ میلیون خودرو و صادرات یک میلیون 
دس��تگاه و... فرصت زیادی نمانده اس��ت. علاوه بر این 
باتوجه به ش��رایط خاص کشور،  اهداف پیش بینی شده 

در برنامه باید موردبازنگری قرار گیرد و از استراتژی های 
جایگزین بهره ببریم.

 با توجه به ضعف های یادشده،  در کنار محدودیت های 
ناشی از تحریم و ضعف های مدیریتی در صنعت کشور، 
تحقق اهداف صنعت خودرو در س��ند چشم انداز ۱۴۰۴ 

دور از دسترس خواهد بود. 
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ارتقای ظرفیت تجاری و 
صادراتی دانش بنیان ها 

قاس�م توانای�ی- 
مدی��رکل  ش�یراز:  
س��ازمان صمت استان 
ف��ارس تاکی��د ک��رد: 
و  تقوی��ت  حمای��ت، 
بهبود تولی��د و ارتقای 
و  تج��اری  ظرفی��ت 

صادرات��ی محصولات دانش بنی��ان ضرورت دارد.  
حمیدرضا ایزدی در کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولی��د و کارگ��روه احیا و فعال س��ازی واحدهای 
راکد، بر ضرورت حمایت، تقویت و بهبود تولید و 
ارتقای ظرفیت های تجاری و صادرات محصولات 
دانش بنی��ان و تش��کیل کمیت��ه تخصصی ذیل 
کارگ��روه در راس��تای رفع موانع این ش��رکت ها 
در اداره صم��ت اس��تان ف��ارس تاکید ک��رد. به 
گزارش خبرنگار  از اس��تان فارس، ایزدی 
ضمن بیان این مطلب افزود: در راس��تای ارتقای 
فعالیت ه��ای اقتصادی نیز با تش��کیل جلس��ات 
و بازدیده��ای میدانی و مس��تمر از ش��رکت های 
دانش بنیان برای رش��د و توسعه محصولات، کالا 
و خدمات دانش بنیان که ظرفیت صادرات دارند، 
گام ه��ای موثری را برداش��ته ایم ت��ا در بازارهای 

جهانی حضور گسترده تری داشته باشیم. 
ایزدی همچنین با اشاره به دهه تولید و تجارت 
اف��زود: در »ده��ه تولید و تجارت« ب��ا همکاری 
دستگاه های ذی ربط و تشکل های بخش خصوصی 
در راستای رشد تولید و مهار تورم برنامه های لازم 
توس��عه اقتصادی و اشتغالزایی به اجرا در می آید. 
او اضافه کرد: جلس��ات مستمر کارگروه تسهیل و 
رفع موانع تولید در راس��تای تسریع در رسیدگی 
به مشکلات س��رمایه گذاران تشکیل می شود که 
باع��ث توس��عه و رون��ق کس��ب وکارها و افزایش 

اشتغالزایی می شود.

برگزاری همایش تامین 
مالی و سرمایه گذاری یزد 
زینب زارع: نخس��تین همای��ش تامین مالی 
طرح های اقتصادی و س��رمایه گذاری استان یزد 
از محل بازار سرمایه با هدف آشنایی شرکت های 
صنعتی و تولیدی استان با روش های جدید تامین 
مالی با حضور اس��تاندار یزد، مدیرعامل ش��رکت 
ب��ورس اوراق به��ادار تهران، مدیرعامل ش��رکت 
فراب��ورس، رئیس ب��ورس و اوراق بهادار و جمعی 

از فعالان اقتصادی استان برگزار شد. 
ب��ه گزارش خبرنگار  از یزد، رئیس اتاق 
بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی استان یزد در 
این همایش گفت: استان یزد از درصد خوب سهام 
در بورس برخوردار است. مجتبی دستمالچیان با 
تاکید بر ظرفیت های استان یزد در حوزه صنعتی، 
معدنی و سرمایه گذاری، گفت: یزد به عنوان استان 
بزرگ صنعتی و معدنی کشور لقب دومین استان 
معدنی کشور را به خود اختصاص داده است. این 
مقام مس��ئول با آسیب شناسی عدم حضور برخی 
از ش��رکت های ی��زدی در بورس، عن��وان کرد: از 
دلایل استقبال کمتر شرکت ها از بورس می توان 
به معطلی ۲ تا ۳ س��اله برای ورود ش��رکت ها به 
بازار بورس و س��رمایه است که پیشنهاد می شود 
در ورود شرکت ها به این بازار تسهیل ایجاد شود 

چرا که بورس از مردم برای مردم است .

جذب  سرمایه گذار در 
نواحی صنعتی سمنان 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
س��منان گفت: تیرماه ۱۴۰۱ تا تیرماه امس��ال؛ 
۲۰۶ فق��ره ق��رارداد واگ��ذاری ح��ق انتفاع به 
متقاضیان سرمایه گذاری به مساحت ۲۲۰ هکتار 
در شهرک ها و نواحی صنعتی استان منعقد شد. 
به گزارش خبرنگار  از اس��تان س��منان، 
محمدرض��ا باقری با اع��لام این خبر افزود؛ طی 
ای��ن مدت، ۱۰۶ واحد صنعتی و تولیدی پس از 
تکمیل عملیات ساختمانی و نصب ماشین آلات 
و انج��ام تولید به مرحله بهره برداری رس��یدند. 
وی بیان کرد: با آغاز به کار و بهره برداری از این 
واحده��ای صنعتی و تولی��دی یک هزار و ۹۱۶ 

فرصت شغلی ایجاد شده است. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
س��منان ادامه داد: سرمایه گذاری انجام شده در 
این واحدهای صنعتی و تولیدی حدود ۳۰ هزار 
و ۲۰۰ میلیارد ریال بوده است. باقری اظهارکرد: 
7 واح��د صنعت��ی در دهه تولی��د و تجارت در 
ش��هرک ها و نواحی صنعتی تحت پوش��ش این 

شرکت قابلیت افتتاح و بهره برداری دارند.
وی تصری��ح کرد: بخش خصوص��ی در قالب 
طرح های دهه تولید و تجارت به میزان ۲۲ هزار 
میلیارد ریال در واحدهای تولیدی شهرک های 
صنعتی اس��تان سرمایه گذاری کرد که منجر به 
ایجاد ۸۴7 فرصت ش��غلی ش��د. وی با اشاره به 
زمین��ه فعالیت طرح های قابل بهره برداری دهه 
تولید و تجارت امسال، افزود: محصولات تولیدی 
این واحدها فرو سیلیس��یم، درب و پنجره، انواع 
ویال ضد سرطان، کاشی ساختمانی، برش انواع 
س��نگ مرمر، روغن پای��ه تصفیه مجدد و الیاف 

استیپل پلی استر خواهد بود.

امتیاز بهره برداری از پسماندروی 
زنجان تمدید شد

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان خبر داد

فروش پس�ماند روی انبار ش�ده در ش�هرک تخصصی زنجان بعد از سال ها کش و قوس 
قضایی میان دولت و بخش خصوصی به زودی آغاز می شود. از حدود 2 سال پیش بر اساس 
رای دیوان عالی کشور مالکیت این پسماند به دولت تفویض شده و صرف عواید آن به نفع 
مردم اس�تان زنجان به دغدغه مس�ئولان بدل شده است. مدیر کل سازمان صمت استان 
زنجان با بیان اینکه منابع حاصل از فروش پسماند شهرک تخصصی روی زنجان به استان 

اختصاص می یابد گفت: امتیاز بهره برداری از پسماند روی زنجان تمدید شد.

مدیر کل سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان 
از تمدید زمان ارس��ال پیشنهاد نرخ برای مزایده واگذاری 
امتیاز برداش��ت و فروش پس��ماند روی زنجان تا ۲۳ تیر 
خب��ر داد و گفت: کلیه ش��رایط، قراردادها، پیوس��ت های 
قرارداد، فراخ��وان آگهی، نحوه اخ��ذ ضمانتنامه ها، نحوه 
ورود، در س��امانه س��تاد به طور کامل و شفاف بارگذاری 
ش��ده اس��ت تا کلیه متقاضیان بتوانند با کسب اطلاعات 
کامل در این مزایده ش��رکت کنند و در نهایت به بالاترین 
درصد پیشنهادی با بالاترین امتیاز صلاحیت فنی و مالی 

واگذار می شود.
ب��ه گزارش خبرنگار  از اس��تان زنج��ان، مجید 
گلش��نی با بیان اینکه طبق برنامه پیش��ین ۱۹ تیر برای 
بازگش��ایی پاکت های برگزاری مزایده »امتیاز بهره برداری 
از پس��ماند روی زنج��ان« درنظر گرفته ش��ده بود که با 
تمدید زمان ارس��ال م��دارک متقاضی��ان، ۲۶ تیر برنده 

مزایده اعلام خواهد شد.
مدیرکل سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان، 
ظرفیت انبار پسماند روی را ۹ میلیون و ۹۸۵ هزار و ۵77 
ت��ن عنوان کرد و گفت: بر اس��اس نمونه گیری های انجام 
شده، عیار روی این پسماند ۱.۵۲ درصد و عیار سرب آن 
۱.۸ درصد است. وی تاکید کرد: ۱۰۰ درصد منابع حاصل 
از فروش پس��ماند شهرک تخصصی روی زنجان به استان 

اختصاص می یابد.
گلش��نی با بیان اینک��ه تاکن��ون ۱۲۳۸ پروانه فعالیت 
واح��د اقتصادی ب��ا اختص��اص ۲۲ هزار میلی��ارد تومان 
سرمایه گذاری در استان صادر شده گفت: ۴۸ هزار و ۵۰۰ 
نفر اش��تغالزایی در بخش صنعت و معدن وجود دارد. وی 
به صدور ۲ هزار و ۲7۱ مورد جواز تاسیس واحد اقتصادی 

نیز اش��اره کرد و گفت: حجم سرمایه گذاری این 
واحدها ۱۰۶ هزار میلیارد تومان اس��ت و تنها ۱۵ 
ت��ا ۲۰ درصد جوازهای تاس��یس، منتج به صدور 

پروانه بهره برداری می شود.
ثبت ۴۴۷ معدن در کاداستر �

مدیرکل سازمان صمت زنجان با اشاره به اینکه 
۴۴7 فقره معدن در س��امانه کاداستر صمت ثبت 

ش��ده اس��ت گفت: از این تعداد ۳7۴ مورد از معادن نیز 
بهره برداری قرار گرفته اند.

وی استخراج اسمی معادن را ۱۴ میلیون تن ذکر کرد و 
ادامه داد: ۴۵۲ میلیارد تومان هزینه اکتشاف است.

گلش��نی با اش��اره به هدف گذاری ۱۰.۹ درصدی برای 
رش��د صنعت و معدن اس��تان اضافه کرد: برای رس��یدن 
ب��ه این رقم بای��د ۱۳ هزار و ۵۰۰ میلی��ارد تومان جذب 

سرمایه گذاری داشته باشیم.
 برقراری توازن سرمایه گذاری �

ای��ن مس��ئول ب��ا تاکی��د به ض��رورت برق��راری توازن 
س��رمایه گذاری در مناط��ق مختلف اس��تان ادام��ه داد: 
درحال حاضر در ش��رق اس��تان نیاز به نیروی کار داریم، 
درحالی که در جنوب استان نرخ بیکاری بالاست. بنابراین 
با رعایت توازن در س��رمایه گذاری منطقه ای می توان این 
مشکل را رفع کرد. وی همچنین از ارائه تسهیلات دولتی 

به متقاضیان سرمایه گذاری در مناطق محروم خبر داد.
 دانش بنیان ها تسهیلات می گیرند �

مدی��ر کل س��ازمان صمت اس��تان زنجان با اش��اره به 
تخصیص تس��هیلات به دانش بنیان ه��ای فعال در بخش 
صنع��ت و مع��دن تصریح کرد: براس��اس سیاس��ت های 
حمایت��ی از س��رمایه گذاران اس��تان اس��ت، متقاضی��ان 

س��رمایه گذاری در بخ��ش مص��ارف آب که 
ب��ا تکیه بر دانش در این مس��یر گام بردارند 
م��ورد حمایت ق��رار می گیرن��د و همچنین 
پروژه های سرمایه گذاری که به رشد زنجیره 
ارزش و رون��ق حلقه های تولید منجر ش��ود 
نی��ز از اولویت های حمایتی س��ازمات صمت 
استان قرار دارند. گلشنی با تاکید بر حمایت 
س��ازمان از دانش بنیان ه��ا گف��ت: تاکن��ون درخص��وص 
شناسایی و استفاده از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان 
غفلت کرده ایم و لیس��ت جامعی درباره فعالان این حوزه 
احصاء نش��ده است. گلش��نی ادامه داد: حدود ۵۳ شرکت 
دانش بنیان در حوزه صنعت و معدن فعال است و به تازگی 
این امر در س��ازمان احصاء شده است. این مسئول خاطر 
نش��ان کرد: صن��دوق نوآوری و تحقیق��ات مکلف به ارائه 
تسهیلات به شرکت های دانش بنیان بوده و استان زنجان 

در درخواست تسهیلات از این صندوق رتبه اول را دارد.
گلش��نی با بی��ان اینکه ح��دود ۵۰ درصد تس��هیلات 
درخواس��تی از این صندوق در حوزه تحقیقات و پژوهش 
اس��ت افزود: سقف تس��هیلات از محل صندوق نوآوری و 
تحقیق��ات ۲۵ میلیارد تومان اس��ت و برای ش��رکت های 

متوسط دانش بنیان رقم خوبی است.
 نگهداری دپوی پسماند �

گلشنی درباره نحوه نگهداری دپوی پسماند روی گفت: 
درحال حاضر دپوی پس��ماند روی در س��ردهات با رعایت 
کامل مس��ائل زیست محیطی و به صورت مارچ بندی شده 
نگهداری می شود و تنها بک بخش بسیار کوچکی از دیوار 
با دستور دادس��تانی برای خدمات شرکت توزیع تخریب 

شده است.

استخراج معادن مس �
گلش��نی  در بخش دیگری از نشست خبری با اصحاب 
رس��انه با بیان اینکه در حوزه معادن در س��طح استان به 
خوب��ی عمل نکردیم و ظرفیت های بس��یار زیادی مغفول 
مانده است، گفت: معادن مس زیادی در استان وجود دارد 

که نتوانسته ایم به خوبی استخراج کنیم.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اس��تان زنجان تصریح 
ک��رد: به طور کل��ی در معادن غیرفلزی به درس��تی عمل 
نکردیم و جا برای کار بس��یار وج��ود دارد. همین طور در 
حوزه فرآوری نیز ضعیف عمل کردیم و بس��یاری از مواد 

معدنی برای فرآوری به خارج استان صادر می شود.
وی گفت: مواد اولیه کاش��ی و س��رامیک به استان یزد 
می رود و آن استان قطب تولید کاشی و سرامیک می شود 
و این در حالی است که مواد اولیه متعلق به استان زنجان 
اس��ت و در این زمینه بنده برنامه هایی برای تحول حوزه 
مع��دن دارم. به عبارت��ی دیگر در حوزه س��رمایه گذاری 

اکتشافی غفلت بسیار زیادی صورت گرفته است.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد 

حمایت همه جانبه از پروژه های فولاد هرمزگان
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در بازدید از سه طرح در دست 
اقدام احیا مستقیم، سنگ و فولاد هرمزگان و ستاره سیمین هرمز 
در فولاد هرمزگان، گفت: خوش��بختانه طرح های توسعه ای فولاد 
هرمزگان س��رعت قابل قبولی دارند و ف��ولاد مبارکه نیز به عنوان 
س��هامدار عم��ده، از هیچ کمکی برای اجرای ای��ن پروژه ها اعم از 
مال��ی، فنی، نیروی انس��انی و… دریغ نخواهد ک��رد. به گزارش 
روابط عمومی ش��رکت ف��ولاد هرمزگان، محمدیاس��ر طیب نیا به 
همراه عطاالله معروفخانی مدیرعامل، اعضای هیات مدیره، معاونان 
و مدیران ش��رکت فولاد هرمزگان از س��ه طرح توس��عه ای ۱.7۲ 
میلیون تنی احیا مستقیم فولاد هرمزگان، سنگ و فولاد هرمزگان 
و ۱.7۲ میلیون تنی صنایع معدنی و فولادی ستاره سیمین هرمز 
بازدید کرد و از نزدیک در جریان اجرای این طرح های توس��عه ای 

قرار گرفت.
 در حاش��یه این بازدید، مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد مبارکه در 
گفت وگ��و با خبرن��گار روابط عمومی با اش��اره ب��ه اهمیت فولاد 
هرمزگان برای گروه مبارکه در اجرای طرح های توس��عه ای، بیان 
کرد: ف��ولاد هرمزگان بزرگ ترین مجموعه تولی��دی از واحدهای 
زیرمجموعه گروه فولاد مبارکه اس��ت. فولاد مبارکه یک مجموعه 
توس��عه محور بوده و طی سال های گذش��ته توسعه های خوبی در 

طول زنجیره اجرا کرده است. 
وی افزود: در خود فولاد مبارکه غیر از پایین دست که پروژه هایی 
مانند نورد گرم، نورد س��رد و ورق رنگی تعریف ش��ده است، این 
ش��رکت امکان توس��عه کمی خود فولاد را ن��دارد. بهترین مکان 

برای اجرای طرح های توس��عه آتی در اس��تان هرمزگان و شرکت 
فولاد هرمزگان خواهد بود. زیرا فولاد هرمزگان ویژگی هایی مانند 
دسترسی به آب های آزاد و انجام صادرات، نزدیک بودن به معادن 
و همچنین دسترس��ی به امکانات واردات و صادرات و نیروی کار 
متخص��ص دارد و ظرفیت خوبی در هم��ه زمینه ها به ویژه نیروی 
انسانی در این ش��رکت ایجاد شده است و دانش صنعت فولاد در 

فولاد هرمزگان نهادینه شده است. 
طیب نی��ا با اش��اره ب��ه رکوردش��کنی های فولاد هرم��زگان در 
ماه های اخیر، خاطرنش��ان کرد: درحال حاض��ر فولاد هرمزگان پا 
ب��ه پای فولاد مبارکه در رکوردزنی و افزایش تولید و اس��تفاده از 
ظرفیت های موجود پیش م��ی رود؛ به طوری که تفاوت را می توان 
میان فولاد هرمزگان و دیگر شرکت های فولادی مستقر در منطقه 

ویژه خلیج فارس مشاهده کرد. 
دیگر ش��رکت ها حتی با دارا بودن ظرفی��ت بالاتر، میزان تولید 
پایین تری دارند. هم اکنون فولاد هرمزگان بیش از ظرفیت اسمی 
خود محصول تولید می کند و حتی هر ماه قادر به رکوردش��کنی 
در تولید خود است. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه 
در نظر داریم از ظرفیت ایجاد ش��ده در فولاد هرمزگان به خوبی 
اس��تفاده کنیم، تصریح کرد: به طور حتم توس��عه های آتی ما در 
زنجیره فولاد، در فولاد هرمزگان پیگیری خواهد ش��د و به صورت 

متمرکز در این شرکت به اجرا در خواهد آمد.
 افزای��ش ظرفی��ت از یک میلیون و ۵۰۰ ه��زار تن به ۳میلیون 
و ۲۰۰ ه��زار تن و نورد گرم پروژه های اصلی ما اس��ت. همچنین 

واح��د مگا م��دول یک میلیون و 7۲۰ هزار تن��ی دیگر پروژه مهم 
خواهد بود که خوش��بختانه از پیشرفت قابل ملاحظه ای برخوردار 
بوده و به نقطه قابل قبولی رس��یده اس��ت. انتظار این است که با 
س��رعت پیش رود. دیگر طرح در دس��ت اق��دام واحد مگا مدول 
احیا مس��تقیم یک میلیون و 7۲۰ هزار تنی س��تاره سیمین هرمز 
اس��ت که خوشبختانه این پروژه نیز با سرعت خوبی پیش می رود 
و از برنام��ه جلوتر اس��ت. به طور کلی فولاد هرم��زگان ۶۳ پروژه 
جانبی برای اس��تفاده از ظرفیت ها تعریف کرده که با بهره برداری 
از آنها در یکی دوس��ال آینده، به صورت مشهود می توان تفاوت را 
مشاهده کرد.  سهامدار این پروژه ها نیز دارای اهلیت بوده و همت 
خ��ود را گمارده اس��ت تا پروژه ها به موقع و حت��ی زودتر از موعد 
مقرر به بهره برداری برس��اند.  وی با اش��اره به حمایت همه جانبه 
فولاد مبارکه از طرح های توس��عه ای فولاد هرمزگان، عنوان کرد: 
مهم ترین حمایتی که فولاد مبارک��ه می تواند از اجرای طرح های 
توس��عه فولاد هرمزگان به عمل آورد این است که در توزیع منابع 

و تخصیص آن زودتر تصمیم گیری کند و دست فولاد هرمزگان را 
در جهت استراتژی های تعریف شده برای هزینه کردن باز بگذارد. 
همچنی��ن می توانیم حمایت های دیگری را مانند ارائه دانش فنی 
به عمل آوریم زیرا فولاد مبارکه در این حوزه ش��رکت برتر کشور 

است. 
همچنی��ن از نظر نیروی انس��انی، مال��ی و... می توانیم از فولاد 
هرمزگان به بهترین نحو حمایت کنیم. ضمن اینکه ساختار همراه 
در هیات مدیره نیز می تواند توس��ط س��هامدار دارای اهلیت شکل 

بگیرد و به موقع تصمیم گیری کند. 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با تاکید بر توسعه متوازن به ویژه 
در زمین��ه تامین مواد اولیه در ف��ولاد هرمزگان، گفت: با توجه به 
اینکه تمرکز توس��عه های م��ا در فولاد هرم��زگان خواهد بود، به 
تناسب توسعه های ایجاد شده باید به تامین مواد اولیه نیز توجه و 

از ظرفیت های موجود در استان هرمزگان استفاده کرد.
 استان هرمزگان از جمله مناطقی است که می توان از آن برای 
س��نگ آهن هماتیتی برنامه ریزی کرد. طیب نی��ا در پایان با بیان 
اینکه انتظار ما این اس��ت که بهره برداری از این ظرفیت ها را خود 
فولاد هرمزگان با حمایت هایی که ما از آن به عمل می آوریم انجام 
دهد، خاطرنشان کرد: البته انتظار داریم مسئولان استانی و وزارت 
صمت از این امر حمایت کنند زیرا وقتی یک سرمایه گذار در این 
حوزه س��رمایه گذاری و هدف گذاری می کن��د باید به آن در حوزه 
مواد اولیه و زیرس��اخت ها کمک ش��ود تا این سرمایه گذاری ها به 

نتیجه مطلوب برسد.

بر اس��اس نمونه گیری های انجام شده عیار روی این پسماندها 
۱.۵۲ درصد و عیار سرب آن ۱.۸ درصد است

۱۰۰ درصد 
منابع حاصل 
از فروش 

پسماند شهرک 
تخصصی روی 

زنجان به استان 
اختصاص می یابد

مع��اون برنامه ریزی کاش��ان از اعم��ال ضریب ۱۰ براب��ری جریمه برای 
متخلفان گرانفروشی در کاشان خبر داد.

جواد مزروعی در جمع خبرنگاران ضمن تاکید بر تش��دید بازرسی ها در 
س��طح شهرستان اظهارکرد: در یکسال اخیر ۳7۰ گشت بازرسی در زمینه 

تنظیم بازار اجرایی شده است.
وی ب��ا بیان اینکه در نتیجه این بازرس��ی ها ۱۶۳ پرونده برای متخلفین 

تشکیل شده است، ابراز کرد: برخورد با گرانفروشان با جدیت ادامه دارد.

به گزارش مهر، معاون برنامه ریزی و توس��عه فرمانداری کاش��ان تصریح 
کرد: امس��ال بازرس��ی های مش��ترک افزایش یافته و برخ��ورد با متخلفان 

تشدید می شود. 
وی یادآور ش��د: میزان ضریب جریمه برای تخلفات گرانفروشی و مسائل 
بهداش��تی ۱۰ براب��ر خواهد بود که به عنوان مثال جریم��ه تخلفی که قبلًا 

یک میلیون تومان بوده امسال ده میلیون تومان محاسبه خواهد شد. 
مزروعی در ادامه افزود: درج نرخ و عدم ارائه فاکتور همانند قبل مشمول 

جریمه شده و با متخلفین بر اساس قانون برخورد و جریمه صورت می گیرد. 
وی خاطر نش��ان کرد: صاحبان صنوف و بازاریان در کنار مردم و مسئولان 
 به منظور تحقق ش��عار س��ال و در مه��ار تورم مدیریت شهرس��تان را یاری 

کنند.
معاون برنامه ریزی فرمانداری کاشان تاکید کرد: در حوزه تأمین نیازهای 
معیشتی و امنیت غذایی مردم همه مجموعه دستگاه های شهرستان کاشان 

در تلاش هستند تا بیشترین رضایت برای مردم حاصل شود.

جریمه متخلفان 
گرانفروشی 
درکاشان

از حدود ۲ س��ال پیش قرار شد پسماندهای واحدهای 
مس��تقر در ش��هرک صنعت��ی روی زنج��ان در محدوده 
این ش��هرک دپو نش��ود، از این رو مح��ل دیگری در ۵۵ 
کیلومتری ش��هر زنجان برای انتقال این پسماندها تعیین 

شد و اکنون نیز پسماندها به این محل جدید انتقال داده 
می شود. اما این تمام ماجرای پسماند روی زنجان نبود، در 
سال های اخیر وقتی مشخص شد که پسماندهای دپوشده 
دارای مواد و عناصر ارزش��مندی است، اختلاف بین دولت 

و بخ��ش خصوصی بر س��ر تملک آن آغ��از و موضوع در 
نهایت ب��ه مراجع قضایی ارجاع داده ش��د. با فناوری های 
توسعه یافته، عیارهای موجود در پسماندها، همچنان آن را 
به عنوان کالایی قابل استحصال و فرآوری مورد توجه قرار 

داد تا اینکه پس از چند س��ال کشمکش و جدال دولت و 
بخش خصوصی بر س��ر مالکیت پس��ماند روی انبار شده 
در ش��هرک صنعتی تخصصی روی زنجان، بالاخره با رأی 

دستگاه قضا مالکیت آن به دولت واگذار شد.

دفع پسماندهای شهرک روی زنجان

سخن پایانی
اس��تان زنجان ب��ا تولید ۸۰ درصد ش��مش روی 
کش��ور، نخس��تین و بزرگ ترین تولیدکننده شمش 
روی خاورمیانه بوده و ش��مش روی، عمده محصول 

صادراتی این استان است.
با توج��ه به این مزیت ها و ظرفیت ها باید منافع و 
عواید آن نیز به این اس��تان برسد و تنها تخریب ها و 
آلودگی های محیط زیست، سهم مردم استان از این 

میزان تولید شمش روی در استان نباشد.



خبری خوش برای کسب وکارهای اینترنتی
در راس��تای حمایت از کسب وکارهای اینترنتی اخیرا در دولت مصوبه ای برای 
تس��هیل کس��ب وکارهای اینترنتی بوده است که طبق آن کسب وکارهایی که تا 
پایان س��ال ۱۴۰۱ کد مالیاتی نداش��ته و اظهارنامه مالیاتی پر نکرده بودند، از 
معافیت مالیاتی برخوردار می شوند. در ایران چند سالی است که به صورت ویژه 
به اقتصاد دیجیتال توجه ش��ده است و در دولت سیزدهم هم تمهیداتی مهمی 
برای این حوزه در نظر گرفته ش��ده اس��ت. اقتصاد دیجیتال فضای بکری است 
ک��ه می تواند مش��اغل زیادی را برای کش��ور ایجاد کند و فق��ط بحث هزینه ها 
نیس��ت؛ درحال حاضر یکی از حوزه های جدیدی که می تواند ش��رایط جدید را 
برای افزایش اشتغال فراهم کند همین حوزه است. از سوی دیگر نیمه دوم سال 
گذشته بود که کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال به دنبال اعمال محدودیت برای 
چند ش��بکه اجتماعی خارجی با مشکلاتی روبه رو شدند و به دلیل اهمیت این 
حوزه برای دولت سیزدهم پاییز سال گذشته آیین نامه حمایت از کسب وکارهای 
اقتصاد دیجیتال تصویب رس��ید. در این آیین نام��ه حمایت های گوناگونی برای 
کسب وکارها در نظر گرفته شده است که می توان به معافیت آنها از مالیات اشاره 
کرد. همچنین در لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۲ بخش��ی به این موضوع اختصاص 
یافته و براساس بند »ط« تبصره شش عوارض و مالیات لایحه بودجه در راستای 
حمایت از توسعه اقتصاد دیجیتال در کشور و تشویق کسب وکارهای اینترنتی به 
استفاده از سکوهای داخلی تا پایان سال ۱۴۰۲ کسب وکارهای حقیقی فعال در 

سکوهای داخلی مورد تایید وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات که فاقد پرونده 
مالیاتی هس��تند، به صورت پلکانی تا سقف مقرر در ماده ۱۰۰ قانون مالیات های 
مس��تقیم مش��مول مالیات با نرخ صفر بوده و جرائم سال های قبل ناشی از عدم 
تس��لیم اظهارنامه شامل بخشودگی می ش��ود. اما هرگونه کسب درآمد در بستر 

سکوها و شبکه های اجتماعی خارجی مشمول اخذ مالیات می شوند.
به گزارش ایس��نا، در نهایت اس��فند بندهای )ط( تبصره ۶ در بخش درآمدی 
را تصویب ش��د و بر اس��اس آن درآمد برخی از کسب وکارهای اشخاص حقیقی 
در پلتفرم ه��ای داخلی مش��مول نرخ صف��ر مالیاتی می ش��ود. در همین رابطه 
به تازگی عیس��ی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاع��ات در این باره گفته 
اس��ت: در دولت یک مصوبه ای برای تسهیل کس��ب وکارهای اینترنتی داشتیم 
که بر اس��اس این مصوبه کس��ب وکارهای اینترنتی که تا پایان سال ۱۴۰۱ کد 
مالیاتی نداشته و اظهارنامه مالیاتی پر نکرده بودند از معافیت مالیاتی برخوردار 
می ش��وند. وی افزود: این امکان بسیار خوبی است برای فعالیت کسب وکارهایی 
که قصد دارند در سکوهای داخلی فعالیت کنند. یکی از مشکلاتی که مهاجرت 
کس��ب وکارهای اینترنتی از س��کوهای خارجی به داخلی داشت این بود که در 
آنجا مالیاتی پرداخت نمی کردند اما همین که به سکوهای داخلی می آمدند باید 
مالی��ات پرداخ��ت می کردند؛ با مصوبه هیات دولت، ای��ن معافیت مالیاتی برای 

کسب وکارها فراهم شد.

یکشنبه
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فاجعه اقتصادی
نزدیک تر از رگ گردن 

چش��مانتان را ببندید و دنیای فرضی ای را تجس��م کنید که 
۵۰ س��اله ش��دید و چند ماه دیگر با خیال راحت به اس��تقبال 
بازنشس��تگی می روی��د ولی صبح روز ش��نبه س��رمقاله یکی از 
روزنامه ه��ای اقتص��ادی را می بینید که نوش��ته: »صندوق های 
بازنشستگی ورشکست شدند و دیگر قرار نیست به بازنشستگان 

و مستمری بگیران پولی پرداخت شود.«
چش��مانتان را باز کنید، این دنیای فرضی تا کمتر از ۳۰ سال 
دیگر به واقعیت تبدیل می ش��ود، بله درس��ت شنیدید تا کمتر 
از ۳۰ س��ال دیگر، هیچ حقوق بازنشس��تگی قرار نیست به شما 

تعلق بگیرد.
ش��رایط اقتصاد ایران اصلا خوب نیس��ت و نکته بد اینجاست 
که فاجعه اصلی هنوز شروع نشده و در آینده قرار است اتفاقات 

بدتری را شاهد باشیم. 
 دول��ت احم��دی نژاد یک بمب س��اعتی در اقتصاد ایران کار 
گذاش��ته که دیر یا زود فعال می شود و انفجاری حاصل می کند 
که شرایط فعلی که داریم هم به آرزو تبدیل شود. نام این بمب 

ساعتی صندوق بازنشستگی است! 
بیایید با هم بررسی کنیم تا متوجه عمق بحران بشویم! 

پنجره جمعیتی ایران در حال بس��ته ش��دن اس��ت و داریم 
به س��مت پیر ش��دن حرکت می کنیم. پژوهشکده سازمان آمار 
بررس��ی کرده و دیده که جمعیت سالمند ایران تا سال ۱۴۳۰ 
چه��ار برابر افزایش پیدا خواهد کرد و به حدود ۱۹ میلیون نفر 
خواهد رس��ید، از طرفی تخمین زده می شود که نرخ باروری در 
ای��ران به کمتر از ۲ درصد خواهد رس��ید. این یعنی نیروی کار 

کمتر و بازنشستگان بیشتر! 
برای بررس��ی وضعیت صندوق  های بازنشستگی یک شاخص 
مهم وجود دارد به نام »نس��بت پش��تیبانی« که این شاخص از 
تقس��یم تعداد بیمه پردازان به تعداد مس��تمری بگیران به دست 
می آید. برای دوام صندوق  های بازنشس��تگی این نسبت حداقل 
بای��د عدد ۳ باش��د یعنی ب��ه ازای ه��ر مس��تمری بگیر ۳ نفر 
نیروی کار وجود داش��ته باش��د. بر اساس نرخ باروری و افزایش 
جمعیت کهنس��الان این نس��بت تا س��ال ۱۴۳۰ به حدود ۰.۹ 
خواهد رس��ید. یعنی تعداد کسانی که بیمه پرداخت می کنند از 

دریافت کنندگان بیمه کمتر خواهد بود.
یک��ی از مهم تری��ن افرادی ک��ه این بمب س��اعتی را در ریل 
اقتص��اد ایران قرار داد، نابغه بزرگ قرن بش��ری اس��تاد محمود 
احمدی نژاد بود که س��ن بازنشستگی را پایین آورد و طرح های 
مختلفی گذاش��ت که مردم بجای ۳۰ سال کار کردن بتوانند با 

۲۵ سال بازنشسته شوند. 
درصورتی که عقل س��لیم حک��م می کند وقت��ی می خواهیم 
سیاس��تی را اتخاذ کنیم باید پیش بینی آینده را داشته باشیم و 

بر اساس شرایط فعلی تصمیم نگیریم! 
اما یک س��وال مه��م، واقعا کس��ی در آن دوران نبود که این 

موضوع به این مهمی را به دولت گوشزد کند؟
بل��ه افراد زی��ادی بودند ک��ه پیش بینی می کردند و هش��دار 
می دادن��د ولی دولت ص��دای آنها را نمی ش��نید، چرا که روابط 
خارج��ی آن خوب ب��ود، تحری��م خاصی وجود نداش��ت، نفت 
می فروخ��ت و پول نف��ت را برای اهداف پوپولیس��تی  ولخرجی 

می کرد. 
دول��ت احمدی نژاد ح��دود ۷۰۰ میلی��ارد دلار درآمد ارزی 
داشت)یعنی رقمی بیشتر از مجموع تمام درآمد نفتی دولت های 
بع��د انقلاب( و نکته مهم اینجاس��ت که اولویت اصلی دولت در 
این ش��رایط خرید محبوبیت بود و نه توس��عه اقتصاد و درست 
کردن زیرس��اخت ها که یکی از موارد خریدن محبوبیت، همین 

بازنشستگی های بی حساب و کتاب بود! 
این بمب س��اعتی هر روز دارد خطرناک تر می شود و کسری 
بودجه دولت را هرس��ال بزرگتر از سال قبل می کند، که دولت 
طبیعتا یا مجبور اس��ت مثل یونان دس��ت به فروش جزیره های 
کیش و قشم بزند یا اینکه پول بدون پشتوانه بیشتری چاپ کند 
و ت��ورم بزرگ تری برای ما در آینده رقم بزند )که تجربه نش��ان 

داده دولتمردان ما راه دوم را انتخاب می کنند(
 تا س��ال ۱۴۳۰ تقریبا همه ما که الان در س��ن کار هس��تیم 
بازنشس��ته می ش��ویم، ول��ی باید توجه داش��ته باش��ید که در 
زمان بازنشس��تگی دو حالت اتفاق می افت��د یا اینکه صندوق  ها 
ورشکسته می ش��وند و دیگر مستمری به شما پرداخت نخواهد 
ش��د و یا اینک��ه آنقدر ت��ورم بالا خواه��د بود ک��ه این حقوق 
بازنشس��تگی کفاف یک هفته زندگی شما را هم نخواهد داد، از 

الان برنامه ریزی کنید.
اقتصاد با هیچ کس شوخی و تعارف ندارد! 

طرح: حسین علیزاده بدونشرح

کارتون  روز

بابخشنامهبانکمرکزی،از4تیر،تمامیدارندگاندستگاههای
کارتخوان)بهجزنانواییهاوسوپرمارکتها(ودرگاههایپرداخت

اینترنتیملزمبهپرداختکارمزدهستند.
همچنینطبلقتاکیدبانکمرکزی،تااطلاعثانویپذیرندگان

صنفنانواییوسلوپرمارکتازپرداختکارمزدمسلتثناشدهاند
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با جهش تولید 
می توان به مهار تورم رسید؟ 

مهدیشمسی،کارشناساقتصاد: نام گذاری 
س��ال ۱۴۰۲ از س��وی رهبر انقلاب اس��لامی به 
»مهار تورم، رش��د تولید« به مسئولان برای اینکه 
برنامه های اقتصادی خود را در مسیر فرمان رهبر 

انقلاب طرح ریزی کنند، جهت می دهد.
رهبر معظم انقلاب امس��ال یک شعار ریشه ای 
را انتخاب کردند، اول در موضوع مهار تورم؛ تورم 

ریشه مشکلات اقتصادی هر کشور از جمله جمهوری اسلامی ایران دارد.
اگر ما به دنبال این باش��یم ک��ه ارزش پول ملی بالا برود و نرخ ارزهای 
خارجی به طور افسارگس��یخته افزایش پیدا نکند، نرخ مسکن و خودرو و 
ط��لا را کم کنیم و س��فره مردم را پررونق کرده و جل��وی اتفاقات تلخی 
که رهبر انقلاب هم به آن اش��اره کردند و آن هم معیش��ت مردم است را 

بگیریم، حتما باید تورم مهار شود.
اگر تورم را مهار نکنیم همچنان تورمی بودن جهش نرخ ارز در یکایک 
فعالیت های اقتصادی قابل لمس است که این تبعاتی را برای کشور ایجاد 

می کند، مهم ترین آن اثر ثانوی ضدتولید و ضدسرمایه گذاری است.
دارایی ثروتمن��دان، کارخان��ه داران، زمین داران و دارن��دگان پس انداز 
ارزی یک باره چند برابر شد و بدهی بدهکاران بزرگ که معمولا از همین 
ثروتمندان هس��تند، ارزش��ش کاهش یافت و بالعک��س، پس انداز طبقات 
متوس��ط و مستضعف که ریالی است، کم ارزش شد، نتیجه تشدید شکاف 
طبقاتی اس��ت، این ها حس��د اجتماعی و احساس غبن را دامن می زند، از 
این طریق، به وحدت ملی و تفاهم اجتماعی آس��یب جدی وارد می کند؛ 

یعنی با کاهش سرمایه اجتماعی ضد رونق تولید عمل می کنند.
تورم فزاینده، قدرت خرید مزد و حقوق بگیران را به ش��دت کاهش داده 

و برای مستضعفان کمرشکن شده است.
هزین��ه تولید به دلیل افزای��ش نرخ مواد اولیه و ماش��ین آلات وارداتی 
افزایش یافت، نتیجه کاهش تولید و تنزل س��رمایه گذاری است، درنتیجه 
نرخ و ش��دت فق��ر بالا می رود، بح��ران از اقتصاد مالی ب��ه اقتصاد واقعی 
منتقل می ش��ود و بر انگیزه و اطمینان س��رمایه گذاران داخلی و خارجی 
تأثیر منفی می گذارد و فرار سرمایه به دست ایرانیان و خارجی ها از کشور 

تشدید می شود.
اگر سیاس��ت تملیک دارایی به خارجیان در کار باش��د، آنان به آس��انی 

دارایی های کشور را تصاحب می کنند.
بنگاه های تولیدی که سال ها است از کمبود سرمایه در گردش می نالند، 
حالا به دو سه برابر سرمایه در گردش محتاج اند و چون بازار سرمایه قوی 

نداریم، تولیدشان را پایین می آورند.
ملاحظه می شود که بیش��ترین ضربه به تولید داخلی می خورد، درمان 
نیز از همان جایی باید آغاز ش��ود که درد ازآنجا آغاز ش��ده بود، یعنی قدم 
نخست حل مشکل مهار تورم است تا تولید ملی از فشار خارج شود. رشد 
ت��ورم، فش��ار بر هزینه افزای��ش می یابد که در نتیجه، ن��رخ فرآیند تولید 
افزایش پیدا می کند؛ افزایش س��ریع دستمزد یا افزایش نرخ مواد اولیه از 
دلایل عمده این نوع تورم اس��ت مهار تورم مس��تلزم اصلاح شبکه بانکی 
اعم از خصوصی و دولتی است زیرا بانک یکی از شریان های اصلی اقتصاد 
اس��ت که وظیفه دارد منابع را از طریق سپرده های مردمی تجهیز کند و 
در اختی��ار متقاضیان در حوزه تولید و بازرگانی قرار دهد و به ش��کوفایی 

و رشد تولید بیفزاید.
در مرحله بعد باید به دنبال تامین مالی ناش��ی از سیل نقدینگی باشیم 
که هر روز به بازاری س��رازیر می ش��ود و ویرانی س��نگین با خساراتی که 
جبران ناپذی��ر اس��ت را بر جای می گذارد که بورس نهادی اس��ت که باید 
تامین مالی بلندمدت تولید را بر عهده داشته باشد و بتواند منابع عمومی 

را به صورت مستقیم با کمترین هزینه به بخش واقعی اقتصاد برساند.
اصلاح بازار س��رمایه و ایجاد زیر س��اخت های قوی در س��رمایه گذاری 
بنی��ادی در این بخش نس��بت به خ��روج نقدیندگ��ی از بازارهای موازی 
ب��ا بازار س��رمایه و هدایت این نقدینگی به بازار س��رمایه ب��ه رونق تولید 
مل��ی کمک ک��رده و با هدایت ای��ن نقدینگ��ی در بازارهای س��رمایه از 
تورم بیش��تر جلوگیری می ش��ود مرحله دیگر جلوگی��ری از تعدد نهادها 
در تصمیم گیری ه��ای اقتص��ادی و ایجاد یک فرمانده��ی اقتصادی واحد 
جهت یکپارچه س��ازی تصمیمات و رویک��رد اقتصادی در بازارهای مالی و 
ارزی کش��ور، از م��وارد مهم در مدیریت اقتصادی اس��ت که در ماده ۲۲ 
سیاس��ت های کل��ی اقتصاد مقاومتی مورد اش��اره قرار گرفته اس��ت و به 

مدیریت بازارهای مالی و ارزی می پردازد.
در مرحل��ه بعد برای رش��د تولید داخلی باید به کیفی��ت و ارزانی کالا، 
جلوگی��ری از قاچاق و ممانع��ت از واردات بی رویه توجه کرد. با این همه، 
در توس��عه تولیدات داخلی، حمایت دول��ت از فعالان صنایع مختلف یک 
اصل مهم اس��ت که این کمک ها می تواند ب��ه صورت حمایت های مالی و 
معنوی، اعطای وام و تسهیلات و… انجام گیرد. سهولت تهیه مواد اولیه و 
همچنین کاهش هزینه های تولید برای تولیدکنندگان، اصل مهمی است 

که نباید در هیچ شرایطی فراموش شود.
همچنی��ن باید به زمینه های کاهش هزینه تولی��د کالای داخلی توجه 
کرد تا کالا با نرخ مناسب و ارزان در اختیار مشتری قرار گیرد تا از ایجاد 
تورم جلوگیری ش��ود. با توجه به مزایای ذکر ش��ده در مورد جهش تولید 
می توان به نتایج و پاس��خ مثبتی برای این س��وال که آیا با جهش تولید 

می توان به مهار تورم دست یافت، رسید.
با افزایش تولیدات با کیفیت داخلی و عرضه متناسب با تقاضای موجود 
در ب��ازار می توان به توازن در این بخش دس��ت یافت؛ چراکه می ش��ود با 
عرضه محصول با کیفیتی که با محصولات مشابه خارجی آن رقابت کند، 

به تقاضاها برای آن محصول پاسخ داد.
همچنین می توان با ثابت نگه داش��تن س��طح عموم��ی قیمت ها که در 
نتیج��ه افزایش تولید داخلی اس��ت، ب��ه عرضه برابر ب��ا تقاضای موجود 
پاس��خ داد. همان طور که گفته ش��د برای داشتن این دستاورد نیاز است 

سرمایه گذاری های لازم در بخش تولیدات صورت گیرد.
ای��ن ام��ر از طریق جذب س��رمایه گذاری های داخل��ی و خارجی که با 
افزایش تولی��د ناخالص داخلی همراه اس��ت، می تواند منجر کاهش تورم 
می ش��ود. همچنین با مدیریت بازارهای ارزی به شکلی که ارز خارج شده 
از کش��ور برای کالاهای وارداتی، به تولید و ایجاد زیرس��اخت های بخش 
تولیدی و صنعتی اختصاص یابد، می توان به جهش تولید سرعت بیشتری 
داد. با توجه به ش��کل گیری س��مت و س��وی کش��ور در راستای حمایت 
تولید ملی و کالاهای داخلی و همچنین هدایت نقدینگی بازار به س��مت 
بازار س��رمایه و رشد ش��اخص های بورسی طی سال ۱۴۰۱، می بایست به 

شرکت های تولیدی فرصت رشد داده شود.
به نظر می رسد باید بسترهای لازم برای جهش تولید در امسال یک به 
یک مهیا ش��ود و موانع با جدیت بیش��تری برطرف گردد تا بتوان منتظر 
چش��م اندازی نوید بخش از توسعه و رونق در بخش تولید باشیم. می توان 
امی��دوار بود با افزای��ش تولید و رونق در این بخش، ش��اهد مهار تورم یا 

حداقل کاهش تورم در کشور باشیم.

از فضای مجازی 

علی رضایی، نماینده کنگاور در مجلس ش��ورای اسلامی در رابطه با دریافت 
کارمزد از کارتخوان ها گفت: وقتی بناس��ت صاحب یک کس��ب وکاری به خاطر 
دس��تگاه کارتخوانی که دارد، کارمزد دهد، ش��ک نکنید فک��ر جبران هزینه به 
ذهن��ش می آی��د که طبیعی هم اس��ت و در نهایت این فش��ار به مصرف کننده 
وارد می ش��ود و این یعنی افزایش تورم آن هم در شرایطی که دیگر مردم توان 
مقاوم��ت در برابر تورم را ندارند. این عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس گفت: 
دریافت کارمزد از کس��ب وکارهایی که دستگاه کارتخوان دارند، کاری نادرست 
است و کاش این رویکرد اصلًا در دستور کار قرار نمی گرفت که حالا فردی مثل 

من از دولت بخواهد که جمعش کند.
تحمیل فشار اقتصادی به مردم �

وی افزود: در چند سال اخیر و به خصوص یکی، دو سال گذشته و هم اکنون، 
فش��ار اقتصادی فوق العاده زیادی به مردم تحمیل ش��ده و بعضی کارها وقتش 
الان نیس��ت؛ از جمله دریافت کارمزد از صاحبان دستگاه های کارتخوان. زمانی 
که جنگ اقتصادی اس��ت و زندگی مردم در حوزه اقتصاد با مش��کلات زیادی 
دس��ت وپنجه نرم می کن��د، دولت باید حمایت خود را از مردم و کس��ب وکارها 
بیش��تر کند نه اینکه بخش��نامه هایی صادر کند که باعث نارضایتی عموم شود. 
به گ��زارش اقتصاد ۲۴، نماینده کنگاور در مجلس تصریح کرد: وقتی بناس��ت 

صاحب یک کس��ب وکاری به خاطر دستگاه کارتخوانی 
که دارد، کارمزد دهد، ش��ک نکنید فکر جبران هزینه 
به ذهنش می آید که طبیعی هم اس��ت و در نهایت این 
فشار به مصرف کننده وارد می شود و این یعنی افزایش 
تورم آن هم در ش��رایطی که دیگر مردم توان مقاومت 

در برابر تورم را ندارند.
بازگشت به فرهنگ دست به دست پول نقد!  �

رضایی اظهارکرد: چند س��الی است که فرهنگ دست به دست شدن پول نقد 
کم ش��ده بود و این اتفاق مبارکی در جهت تحقق الکترونیکی شدن امور است. 
حال با وجود این بخشنامه بانک مرکزی، حتماً برگشت به عقب خواهیم داشت 
و کس��به و مردم علاقه مند می شوند برای جلوگیری از تحمیل هزینه به سمت 
پول نقد بروند. جالب است همه دنیا به دنبال گسترده  کردن دولت الکترونیک 
و ارتقای تکنولوژی هس��تند اما ما کاری می کنیم که دوباره روندهای سنتی در 
دس��تور کار قرار بگیرند. وی یادآور ش��د: این روند اگر ادامه پیدا کند، فرهنگ 
دروغ گفتن هم بیش��تر می ش��ود و آنگاه خیلی از مردمی که پول نقد ندارند در 
بسیاری از مواقع با جملاتی مثل کارتخوان نداریم یا خراب است از سوی کسبه 

روبه رو خواهند شد.

فرهنگ دروغگویی رایج می شود 

در همین رابطه، فتح الله توسلی، دیگر عضو کمیسیون اقتصادی مجلس نیز گفت: 
آنچه که مسلم است این است که هم در سال ۱۴۰۱ و هم امسال، میزان مالیاتی که از 
مردم دریافت شده و می شود، افزایش پیدا کرده است، این در حالی است که وضعیت 
عمومی اقتصادی کشور به شکلی نیست که اغلب کسبه ما بتوانند این مالیات مدنظر 
دولت را تامین کنند. وی افزود: از طرفی برای اینکه چرخ کشور بچرخد، دولت باید 
بخشی از منابع خود را از مالیات تامین کند، با این اوصاف تصمیم گیران دولتی باید 
طوری کار را جلو ببرند که کمترین فشار به کسبه و مردم وارد شود. از آن جایی که 

این موضوع باعث دغدغه خیلی ها شده، به شخصه موضوع را از وزیر اقتصاد پیگیری خواهم کرد.

سخن پایانیاغلب کسبه نمی توانند مالیات مدنظر دولت را بپردازند
باتوجه به نظرات کارشناسی زمانی که در جنگ اقتصادی 
ق��رار داریم و مردم با مش��کلات زیادی دس��ت وپنجه نرم 
می کنند، دولت باید حمایت خود را از مردم و کسب وکارها 
بیشتر کند. این در حالی است که اکنون طرح اخذ کارمزد 
بانکی از تراکنش  خرید کارتی کاری نادرست است و نباید 
این رویکرد در دستور کار قرار می گرفت. با این حال باز هم 
امیدواریم با توجه به نظرات کارشناس��ی تجدید نظری در 

این موضوع صورت گیرد. 

از ۴ تیر و با بخش��نامه بانک مرکزی، همه افراد 
و کسب وکارهایی که دارای دستگاه های کارتخوان 
هس��تند به غی��ر از برخی از مش��اغل مثتس��نی، 
می بای��د کارمزد پرداخت کنن��د؛ موضوعی که در 
شرایط نامس��اعد اقتصادی حتماً منجر به چالش، 
هم برای کس��به و هم به تبع آن برای مردم خواهد 

ش��د. در نظام جدید کارم��زدی، پذیرندگان برای 
تراکنش های کمت��ر از ۶ میلیون ریال، مبلغ ثابت 
۱۲۰۰ ری��ال و برای تراکنش ه��ای بالاتر، ۲ صدم 
درصد مبل��غ خرید را تا س��قف حداکثر ۴۰ هزار 
ریال به عنوان کارمزد پرداخت می کنند. همچنین 
ب��ا توجه ب��ه بررس��ی های صورت گرفت��ه و رفتار 

تراکنشی صنوف مختلف حدود ۴۰ درصد اصناف 
یعن��ی بیش از ۴ میلیون پذیرن��ده از ۸ میلیون و 
۲۰۰ ه��زار پذیرن��ده فروش��گاهی، روزانه کمتر از 
۱۰۰۰ تومان س��هم کارمزدی ش��ان می شود و ۶۰ 
درصد اصناف این مبلغ برایشان در روز کمتر از دو 

هزار تومان خواهد بود.
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دریافت کارمزد از تراکنش های 
کارتخوان متوقف شود
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